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نگاهی به سرانه پزشک در نقاط مختلف کشور

 نفت صادر کنیم 
پزشک وارد کنیم

در کشورمان  ما  بهادری:  همدلی| مهسا 
بــا بیــش از ۱۲ هــزار نفر کمبود پزشــک 
مواجهیــم و ۱۱ هزار دانشــجوی پزشــکی 
هم امســال پذیرش شــدند اما ۸ سال طول 
می کشــد تا این دانشــجوها وارد بــازار کار 
شوند؛ لذا به دلیل بازنشسته شدن و مهاجرت 
تعدادی از پزشــکان به صورت سالانه، سال 

بعد به تعداد بیشــتری پزشــک نیاز داریم. 
همچنین به دلیل کمبود پزشــک، بسیاری 
از درمانگاه هــای ما در شهرســتان ها بعد 
از ۴۰ سال بسته شده اســت. این موارد از 
جانب ابوالحسن مصطفوی، عضو کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 

در آبان ماه امسال مطرح شد.

 سایه نشینان 
در پی تغییرِِ 

اولویت های نظام 
خزان در خزانه 

سهام تودلی
در ســالهای اخیر قانونگذار اقدام به وضع ممنوعیت های متعدد در 
خصوص سهام به اصطلاح تودلی یا به تعبیر دقیق تر سهام شرکت 

اصلی درمالکیت شرکت های فرعی نموده است.... 

بارش و دفاع غیرِعامل طبیعی

کاهش بیش از ۵۰ درصدی بارش نســبت به میانگین بلند مدت تا ۷ بهمن زنگ خطر 
جدی و ابر بحران  زیســت محیطی بی سابقه در ایران می باشد.

در اقلیــم ایران بطور معمول سیســتم های ورودی بارشی بصــورت دفاع غیر عامل 
طبیــعی عمل کرده و هر گاه سیســتم و توده ی بارش زایی غیر فعال می شــد و یا 
ضعیف عمل می کرد سیســتم بارشی دیگری از جهت جغرافیایی دیگر وارد می گردید 
و بخش هایی از کشــور را پوشــش  می داد و اینطور نبود که تمامی توده های ورودی 
بــارشی همزمان عقیم، ضعیف و از کار بیافتند. به عنوان مثال هر گاه سیســتم و توده 
های بارشی که از اقیانوس اطلس، دریای مدیترانه و دریای خزر رطوبت را به ســمت 
ایران می آورند عملکرد و قدرتشان ضعیف می شد در مقابل سیستم و توده سودانی از 
ســمت جنوب غرب وارد و بارش های خوبی در بخش وسیعی از جنوب، جنوب غرب 
و تا مرکز کشــور اتفاق می افتاد. و چنانچه سیستم سودانی کمرنگ و ضعیف می شد 
توده های خزری، اطلسی-مدیترانه ای بارش خوبی را در بخش های وسیعی از غرب و 
شمال غرب تا کل نیمه شمالی رقم می زدند. ذکر این نکته ضروریست که در صورت 
عملکــرد و تقویت همزمان توده های ســودانی و اطلسی-مدیترانه و تلفیق با یکدیگر 
بارش های فرانرمالی به وقوع می پیوســت. اما در سال آبی جاری بطور بی سابقه ای 
تمام سیســتم های مهاجر بارش زای ایران همزمان عقیم و از کار افتاده اند. بر اساس 
اطلاعات پهنه ای بارش ســازمان هواشــناسی تا ۷ بهمن به جز در استان مازندران در 
۳۰ اســتان دیگر کشــور بارش ها نســبت به دوره بلندمدت کاهش یافته است. توزیع 
جغرافیایی اســتان های که کمترین میزان بــارش را در این مدت دریافت کردند تأیید 
کننده از کار افتادن همزمان توده های بارشی اطلسی-مدیترانه ای و ســودانی اســت 
که بیش از ۹۰ درصد بارش ایران را ایجاد می کردند و در ســالهای مختلف در صورت 
عدم عملکرد هر یک از این سیســتم ها سیســتم دیگری جــور آن را کشیده و بارش 
بخشی از ســرزمین ایران را تأمین می کــرد و در واقع بصورت دفاع غیرعامل طبیعی 
عمــل می کردند. از کارافتادگی همزمان هــر دو توده هوای بارش زا به معنی سیطره 
مطلق خشکســالی بر کل فلات ایران می باشــد. بر اســاس آمار سازمان هواشناسی 
بیشــترین کاهش بارش ها از شمال غربی ترین اســتان تا جنوبی ترین استان ایران را 
در بر گرفته اســت. موضوع خطرناک از بعد شوک بارشی قرارگیری استان آذربایجان 
شرقی به عنوان اولین نقطه ورودی توده های بارش زای مدیترانه ای-اطلسی و استان 
کهگیلویه و بویراحمد به عنوان اولین نقطه ورودی توده ســودانی و اصلی ترین استانی 
که بیشترین سهم دریافت بارش توده سودانی را از آن خود می کرده در این آمار است

بر اســاس گزارش این سازمان بیشــترین کاهش بارش ها با ۸۶.۲ درصد برای استان 
هرمزگان اســت. میزان بارش ها در این اســتان طی مدت یاد شده فقط ۱۱.۱ میلیمتر 
بوده که در دوره بلندمدت بارش ها ۸۰.۸ میلیمتر بوده اســت. این استان اگرچه سهمی 
از بارش موســمی تابســتانی دارد اما بیشترین ســهم خود را از توده سودانی دریافت 

می کرد.
در استان کهگیلویه و بویراحمد بارش ها منفی ۷۸.۸ درصد بوده و میزان کاهش بارش 
در اصفهان و آذربایجان شرقی به ترتیب ۶۶.۶ و ۶۶ درصد بوده است. کاهش بارش به 
ت در تاری� اقلیم ایران اگر نگوییم بی سابقه قطعا و یقیناً کم سابقه  این حدّت و شــد�
بوده اســت. مگر اینکه مانند سال آبی گذشته اتفاقات مثبتی بیافتد و در زمان باقیمانده 
از زمســتان و فصل بهار وضعیت دگرگون شود. و نکته آخر اینکه کاهش فاحش بارش 
در دو اســتان کهگیلویــه و بویراحمد و همچنین چهارمحــال و بختیاری و به عبارتی 
در دو کانون آبگیر دائمی ایران یعنی زردکوه و دنا به عنوان سرچشــمه رودخانه های 
حیاتی کارون و زاینده رود بسیار نگران کننده اســت. گزارش ها حاکی از رؤیت مراتع 
و آثار روســتاهایی در پشــت سد زاینده رود دارد که سال ۱۳۴۹ به زیر آب رفته بودند. 
ضمن اینکه در گزارشی اعلام شده که از پنج سد استان تهران ۴ سد و در مجموع ۱۶ 

سد اصلی کشور کمتر از بیست درصد پرشدگی دارند.
مســلماً تنها راه مقابله با این مخاطره طبیعی مخوف مدیریت مصرف آب است.

چالش ها و فرِصت های سیاست خارجی ایرِان در 
دوران ترِامپ؛ فرِاترِ از تقابل 

اظهارات اخیر محمد جواد ظریف، معاون راهبردی رئیس جمهور، در نشســت »چشم انداز تحولات منطقه و جهان در دوره ترامپ« 
مبنی بر اینکه آمریکا را نه یک فرصت، بلکه »مزاحمت و غل و زنجیری« برای سیاست خارجی ایران تلقی می کند، بازتاب دهنده 
یک دیدگاه عمیق و ریشه دار در میان بخشی از نخبگان سیاسی و تصمیم گیران ایران است. این دیدگاه، که با تاکید بر »پایان دادن 
به مزاحمت های آمریکا« همراه اســت، نه تنها به تنش های تاریخی میان دو کشور اشاره دارد، بلکه بیانگر یک استراتژی کلان در 
حوزه سیاست خارجی ایران است که در آن، کاهش اثرگذاری آمریکا بر تصمیمات و اقدامات ایران، از اولویت بالایی برخوردار است

تحلیل دیدگاه ظریف: ریشه ها و پیامدها
دیدگاه ظریف به آمریکا به عنوان یک »مزاحمت« یا »غل و زنجیر« را می توان در چارچوب چندین عامل کلیدی تحلیل کرد:

۱.  تاریخچه مناقشات: سابقه طولانی اختلافات و منازعات میان ایران و آمریکا، از کودتای ۲۸ مرداد تا حمایت آمریکا از رژیم صدام 
در جنگ تحمیلی، و همچنین تحریم های اقتصادی گسترده، باعث ایجاد بی اعتمادی عمیق میان دو کشور شده است. این تاریخچه، 

باعث شده که در ایران، آمریکا به عنوان یک عامل بازدارنده و مخرب در نظر گرفته شود.
۲.  تأثیر تحریم ها: تحریم های اقتصادی آمریکا، به ویژه در دوره ترامپ، تاثیرات گسترده ای بر اقتصاد و معیشت مردم ایران داشته 
است. این تحریم ها، که به منظور فشار بر ایران برای تغییر رفتارش اعمال شده اند، باعث شده اند که در ایران، آمریکا به عنوان یک 

مانع اصلی در مسیر توسعه اقتصادی و پیشرفت کشور تلقی شود.
۳.  تضاد منافع منطقه ای: رقابت های منطقه ای بین ایران و آمریکا، به ویژه در مسائلی مانند سوریه، یمن، عراق و فلسطین، باعث 
افزایش تنش ها و اختلافات میان دو کشور شده است. در این چارچوب، آمریکا از متحدین خود در منطقه حمایت می کند که اغلب 

با منافع و اهداف ایران در تضاد هستند.
۴.  نــگاه متفــاوت به نظام بین الملل: ایران و آمریکا، دیدگاه های متفاوتی درباره نظم بین المللی و جایگاه خود در آن دارند. ایران، با 
انتقاد از یکجانبه گرایی آمریکا و نظام هژمونیک بین المللی، به دنبال تغییر این وضعیت است. این در حالی است که آمریکا، با حفظ 

موقعیت برتر خود در نظام بین الملل، به دنبال محدود کردن قدرت و نفوذ سایر بازیگران از جمله ایران است.
با توجه به این عوامل، می توان درک کرد که چرا ظریف آمریکا را به عنوان یک »مزاحمت« برای سیاست خارجی ایران تلقی می کند. 
این دیدگاه، بیانگر یک استراتژی کاهش وابستگی و دوری از نفوذ آمریکاست که در آن، ایران تلاش می کند تا با گسترش روابط با 

سایر کشورها، به ویژه در شرق، و تقویت توانمندی های داخلی، از فشارهای آمریکا رهایی یابد.
بررسی رویکرد ترامپ: قدرت سخت با ابزارهای اقتصادی

نشســت داووس، فرصتی برای تحلیل رویکرد دونالد ترامپ به قدرت ســخت فراهم کرده است. برآورد بسیاری از حاضران در این 
نشست نشان می دهد که ترامپ، در پی بازگرداندن قدرت سخت آمریکا است، اما با استفاده از ابزارهای اقتصادی، به ویژه تعرفه ها، 

و نه ابزارهای نظامی. این رویکرد، که به »جنگ اقتصادی« مشهور شده است، دارای ویژگی های زیر است:
۱.  اولویت اقتصاد بر نظامی گری: ترامپ، با تمرکز بر مسائل اقتصادی، تلاش می کند تا با اعمال فشار بر اقتصاد کشورها، آن ها را 
مجبور به پذیرش خواسته های خود کند. این رویکرد، نشان دهنده تغییر در اولویت های سیاست خارجی آمریکا است که در آن، قدرت 

اقتصادی به عنوان یک ابزار کلیدی در نظر گرفته می شود.
۲.  تحریم های هدفمند و گسترده: ترامپ، با اعمال تحریم های گسترده و هدفمند، تلاش می کند تا منابع مالی کشورها را محدود 
کرده و آن ها را از دسترسی به بازارهای بین المللی محروم کند. این رویکرد، می تواند تأثیرات جدی بر اقتصاد و معیشت مردم داشته 

باشد.
۳.  یکجانبه گرایی در تصمیم گیری: ترامپ، اغلب به صورت یکجانبه و بدون مشــورت با متحدین خود، تصمیماتی را اتخاذ می کند 
که می تواند تأثیرات گسترده ای بر روابط بین المللی داشته باشد. این رویکرد، باعث ایجاد بی اعتمادی و عدم قطعیت در سطح جهانی 

شده است.
با توجه به این ویژگی ها، می توان دریافت که رویکرد ترامپ به قدرت ســخت، دارای چالش های خاصی برای ایران اســت. در این 

شرایط، ایران باید با اتخاذ استراتژی های مناسب، از تأثیرات منفی این رویکرد بر اقتصاد و امنیت خود بکاهد.
فرصت های پیش روی ایران: فراتر از تقابل

با وجود چالش های موجود، ایران می تواند با بهره گیری از فرصت های جدید، رویکرد متفاوتی در سیاســت خارجی خود اتخاذ کند. 
این فرصت ها عبارتند از:

۱.  توســعه روابط با شــرق: ایران می تواند با تقویت روابط خود با کشورهایی مانند چین، روسیه، هند و سایر کشورهای آسیایی، از 
وابستگی خود به غرب بکاهد و منابع جدیدی برای توسعه اقتصادی خود پیدا کند.

۲.  تمرکز بر دیپلماسی اقتصادی: ایران می تواند با تمرکز بر دیپلماسی اقتصادی، تلاش کند تا با جلب سرمایه گذاری خارجی و توسعه 
تجارت با سایر کشورها، از تحریم های آمریکا رهایی یابد.

۳.  تقویت توانمندی های داخلی: ایران می تواند با ســرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصادی، به ویژه در بخش های تولیدی و 
فناوری، توانمندی های خود را تقویت کند و به سمت خودکفایی حرکت کند.

۴.  ایجاد ائتلاف های منطقه ای: ایران می تواند با ایجاد ائتلاف های منطقه ای و تقویت روابط خود با کشورهای همسایه، از فشارهای 
خارجی بکاهد و موقعیت خود را در منطقه بهبود بخشد.

۰۵ توسعه دیپلماسی عمومی: ایران می تواند با بهره گیری از دیپلماسی عمومی، تلاش کند تا تصویر مثبتی از خود در سطح جهانی 
ارائه دهد و با جلب افکار عمومی، از فشارها و تهدیدهای خارجی بکاهد.

گذار از تقابل به تعامل هوشمندانه**
در نهایت، سیاست خارجی ایران در دوران ترامپ، نیازمند یک رویکرد هوشمندانه و متوازن است. ایران باید با در نظر گرفتن چالش ها 
و فرصت های موجود، استراتژی هایی را اتخاذ کند که به حفظ منافع ملی و توسعه پایدار کشور کمک کند. این رویکرد باید از تقابل 
صرف فراتر رفته و به سمت تعامل سازنده و هوشمندانه با جهان حرکت کند. به عبارت دیگر، ایران باید بتواند در عین حفظ اصول و 

ارزش های خود، با سایر کشورها به تعامل بپردازد و از فرصت های موجود برای پیشبرد اهداف خود استفاده کند.

یادداشتیادداشتیادداشتیادداشت

توضیحات فرِزند پزشکیان 
درباره طرِح تغییرِ پایتخت
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     حمید بابلی مؤخر
     منوچهر برون   دکترای جغرافیای طبیعی

    فعال رسانه ای

شکست احتمالی نئوکان ها و نتانیاهو در تشدید فشار در خاورمیانه

کاهش نفوذ مخالفان ایرِان در ساختار امنیتی آمرِیکا
دوره دوم ریاســت جمهوری دونالد ترامپ با تغییرات در سیاست خارجی و کاهش 
نفوذ نئوکان ها همراه است. دولت جدید ضمن حفظ رویکرد دیپلماتیک با ایران، 
بر پایان جنگ های منطقه ای تأکید دارد. انتصاب شــخصیت هایی با دیدگاه های 
واقع گرایانه و محدودگرایانه، به جای جنگ طلبان قبلی، نشان دهنده تغییر رویکرد 

کاخ سفید است.
به گزارش فرارو به نقل از پایگاه قطری نیوعرب، بیش از یک هفته از آغاز دوره 
دوم ریاســت جمهوری دونالد ترامپ می گذرد و بسیاری از ابعاد سیاست خارجی 
دولت جدید او همچنان مبهم و نامشــخص است. دونالد ترامپ به عنوان رهبری 
غیرقابل پیش بینی و معامله گری جدی، همچنان ابهامات زیادی در مورد دستور 
کار بین المللی اش ایجاد می کند. در حوزه سیاست خارجی آمریکا در خاورمیانه، به 
نظر می رسد که دولت او با اختلافات داخلی شدیدی روبه روست. در حال حاضر، 
دو جناح اصلی در این زمینه وجود دارند و مشــخص نیســت که کدام یک موفق 

خواهد شد ترامپ را به سوی دیدگاه های خود متمایل کند.
از یک سو، جمهوری خواهان سنتی و نئوکان ها )محافظه کاران جدید( قرار دارند. 
ایــن گروه معمولًا خواســتار کاهش دیپلماسی و اتخاذ رویکــردی نظامی تر در 
خاورمیانه هســتند. هدف آنها حفظ برتری و تسلط آمریکا در منطقه است؛ حتی 
اگر هزینه های ســنگینی به دنبال داشته باشد. از سوی دیگر، گروهی متشکل از 
»خویشتنداران« و »واقع گرایان« دیده می شوند. اگرچه نباید آنها را صلح طلب یا 
حامی کاهش تنش دانســت، این افراد معتقدند که معیار استفاده از نیروی نظامی 
باید بسیار بالاتر باشد و دیپلماسی بیشتری با دشمنان آمریکا لازم است. برخلاف 
نئوکان ها، این گروه بر این باورند که منافع ملی آمریکا و اســرائیل همیشــه در 

یک جهت نیست.
کاهش نفوذ جنگ طلبان در آمریکا

در دوره نخســت ریاســت جمهوری دونالد ترامپ، وی مجموعه ای از چهره های 
تندرو را برای مناصب کلیدی انتخاب کرد. از جمله این افراد، »مایک پمپئو« در 
ســمت وزیر خارجه، »جان بولتون« به عنوان مشاور امنیت ملی، »نیکی هیلی« 
به عنوان سفیر آمریکا در ســازمان ملل و »برایان هوک« به عنوان نماینده ویژه 
آمریــکا در امور ایران بودند. ایــن افراد که بر اعمال فشــار حداکثری بر ایران 
و ســوریه و حمایت بی قید و شــرط از اسرائیل تأکید داشــتند، نقش مهمی در 
شکل گیری سیاســت های خاورمیانه ای ترامپ در دوره نخست ریاست جمهوری 

ایفا کردند. تأثیر آنها به ویژه در رابطه با برخورد با تهران بسیار چشمگیر بود.
با این حال، شــواهدی وجود دارد که نشان می دهد در دوره دوم ریاست جمهوری 
ترامپ، نفوذ نئوکان ها به شــدت کاهش یافته است. پس از پیروزی در انتخابات، 
ترامــپ اعلام کرد که پمپئو و هیلی دیگر در دولت او حضور نخواهند داشــت. 
همچنیــن هرچند در ابتدا »برایان هوک« به عنوان مســئول تیم انتقالی دولت 
جدید در وزارت خارجه منصوب شــد، اما تنها چند روز بعد، در ۲۱ ژانویه، ترامپ 
او را از این ســمت برکنار کرد. چند روز پس از بازگشــت به کاخ سفید، ترامپ با 
تصمیمی جنجالی دستور لغو حفاظت امنیتی پمپئو، بولتون و هوک را صادر کرد. 
در پاســ� به انتقادات، ترامپ اظهار داشت: »ما قرار نیست تا پایان عمر از افراد 
محافظت کنیم.« او همچنین جان بولتون را »جنگ طلب« و »احمق« خواند و او 

را مسئول حمله فاجعه بار آمریکا به عراق در سال ۲۰۰۳ دانست.
در آستانه مراســم تحلیف دونالد ترامپ، اعضای تیم او تلاش کردند تا اسرائیل را 
به موافقت با آتش بس غزه که در ۱۹ ژانویه اجرایی شد، ترغیب کنند. این در حالی 
بود که دولــت بایدن در طول ۱۵ ماه جنگ غزه، هرگز از نفوذ آمریکا برای اعمال 
فشــار واقعی بر اسرائیل استفاده نکرد. اجرای این آتش بس که سبب شد ترامپ در 
چهره رهبری ظاهر شود که توانایی پایان دادن به درگیری ها را دارد، یک موفقیت 
تبلیغاتی برای او به حساب می آید. هرچند هنوز مشخص نیست که دولت ترامپ تا 

چه مدت بر اسرائیل فشار وارد خواهد کرد تا به این توافق پایبند بماند.
ترامپ؛ مشتاق تر از بایدن برای آتش بس

»اســتیو ویتکاف«، یک ســرمایه گذار املاک اهل نیویــورک و از افراد نزدیک 
بــه ترامپ، نقشی کلیــدی در این توافق ایفا کرد. او کــه در حال نهایی کردن 
جزئیات مرحله دوم این آتش بس شــکننده اســت، اخیراً درباره سفرش به غزه و 
گفت وگوهایش به عنوان نماینده ترامپ در امور خاورمیانه صحبت کرده اســت. 
چهار روز پیش از پایان دوره ریاســت جمهوری بایدن، دکتر »شــادی حمید« در 
مقاله ای در واشنگتن پست نوشت: »در حالی که بسیاری از منصوبین اعلام شده 

ترامپ حامیان سرســخت اسرائیل هستند، به نظر می رسد خود ترامپ حساسیت 
چندانی نسبت به اســرائیل ندارد. او خواهان یک توافق بود. بایدن هرگز به این 
اندازه تمایل نداشــت.« او ادامــه داد: »چه کسی فکــرش را می کرد؟ وقتی به 
متحــدانی که برای بقای خود به میلیارد ها دلار کمک نظامی آمریکا وابســته اند 
فشــار بیاورید، نتیجه خواهید گرفت.« واکنش شــدید چهره های راســت گرای 
افراطی در دولت اســرائیل که این آتش بس را نشــانه تســلیم تل آویو در برابر 
حماس می دانند، نشان می دهد که در دوره دوم ریاست جمهوری ترامپ، حمایت 
بی چون وچرای آمریکا چیزی نیســت که دولت نتانیاهو بتواند به عنوان یک اصل 

تغییرناپذیر در نظر بگیرد.
دونالد ترامپ در مصاحبه ای با شــبکه فاکس نیوز در اوایل ماه ژانویه تأکید کرد: 
»اجــازه نخواهیم داد ایران به بمب دســت پیدا کند. چنیــن چیزی هرگز اتفاق 
نخواهد افتاد. ما حتی به آن نقطه هم نزدیک نخواهیم شد... امیدوارم بتوانیم این 
مســئله را به صورت دیپلماتیک حل کنیم.« دکتر »توماس ژونو«، استاد دانشگاه 
اتــاوا نیز در گفت وگویی با پایگاه نیوعرب بیان کرد: »به نظر می رســد اســتیو 
ویتــکاف نقش کلیدی در مذاکرات آتش بس میان حماس و اســرائیل ایفا کرده 
است. او توانسته خود را به عنوان یک مذاکره کننده ماهر و از همه مهم تر، فردی 
که به ترامپ نزدیک است، معرفی کند. تا زمانی که چنین جایگاهی دارد، احتمالًا 

در سیاست های مرتبط با ایران نیز تأثیرگذار خواهد بود.«
حضور واقع گرایان در پنتاگون

دکتر »تریتا پارسی«، کارشــناس ارشــد مســائل بین الملل اندیشکده کوئینسی 
دربــاره تنش های داخلی دولت دوم ترامپ در مصاحبه ای با نیوعرب گفت: »یک 
کشمکش شــدید در جریان اســت. اقلیتی از نئوکان های جنگ طلب در دوران 
انتقال توانسته اند در برخی از انتصابات وزارت خارجه و شورای امنیت ملی موفق 
عمل کنند، اما در پنتاگون، واقع گرایان و خویشتنداران دستاورد های قابل توجهی 
داشــته اند. هنوز این درگیری ها به پایان نرسیده و نمی توان درباره نتیجه نهایی 
قضاوت کــرد.« وی در ادامه اظهاراتش تاکید کرد: »اگر تجربه دوره نخســت 
ترامپ معیار باشــد، احتمالًا در ســال نخست شاهد اســتعفا ها و تغییرات زیادی 
خواهیم بود؛ اما واضح است که نئوکان ها دیگر آن کنترل سابق را بر بوروکراسی 

ندارند.«
تغییرات ترامپ در تیم امنیتی و سیاست خارجی

در نخســتین روز از دوره دوم ترامپ، »مایکل دیمینو« تحلیلگر پیشین سازمان 
سیا به عنوان معاون دستیار وزیر دفاع در امور خاورمیانه سوگند یاد کرد. دیمینو از 
خروج نیرو های آمریکایی از عراق و سوریه، اعمال »فشار« بر اسرائیل در جنگ 
غزه و اســتفاده از دیپلماسی در قبال ایران و حوثی های یمن حمایت کرده است. 
انتصاب »مایکل دیمینو« به ســمت معاون دستیار وزیر دفاع در امور خاورمیانه، 
واکنش هــای تند و منــفی بسیاری از جنگ طلبان نئوکان و حامیان سرســخت 
اسرائیل را در پی داشته است. در عین حال، این انتخاب موجب خوش بینی میان 
خویشــتنداران و واقع گرایان شده اســت؛ زیرا آن را نشانه ای از تغییر احتمالی در 

سیاست خارجی دولت دوم ترامپ می دانند.
بااین حال، »گوردون گری«، سفیر پیشین آمریکا در تونس، در مصاحبه ای با نیوعرب 
توضیح داد که مســئولیت دیمینو نظارت بر اجرای سیاست های خاورمیانه ای است و 
او تصمیم گیرنده نهایی نخواهد بود. دکتر »توماس ژونو« نیز بر این نکته تأکید کرد 
و گفــت که تمرکز بیش از حد بر پیشینه و دیدگاه افراد در دولت ترامپ گمراه کننده 
است، زیرا آنها تنها یک بخش از یک سیستم بسیار گسترده تر هستند و نقش دیمینو 

در این سازوکار تنها یکی از بسیاری صدا ها خواهد بود.
وفاداری به اید های تازه ترامپ

به نظر می رسد دونالد ترامپ در دوره دوم ریاست جمهوری اش، وفاداری را بیش از 
هر چیز دیگری در تیم خود ارزشمند می داند. تجربه او با ژنرال هایی مانند »جیمز 
متیس« و »اچ. آر. مک مستر« در دوره اول ریاست جمهوری که بار ها با ترامپ بر 
سر موضوعات مختلف اختلاف نظر داشتند، باعث شد ترامپ نتیجه بگیرد که به 
تیــمی کاملًا وفادار نیاز دارد؛ هرچند حضور این ژنرال ها برخی از منتقدان ترامپ 
را امیدوار می کرد که آنها می تواننــد از تصمیمات افراطی او جلوگیری کنند، اما 

ترامپ احساس کرد که این افراد سیاست هایش را تضعیف کرده اند.
ادامه در  صفحه 2
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هزارتوی بی پایان اف  تی اف
گزارشی از روند حل یک چالش اقتصادی که زمان بر شده است
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جانفشانی های ارتش جانفشانی های ارتش 
و تاثیرِ خائنین در تاریخ جنگو تاثیرِ خائنین در تاریخ جنگ

در نشست »صیاد« فیلم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر چه گذشت؟در نشست »صیاد« فیلم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر چه گذشت؟
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تحلیل تازه سعید حجاریان 

نسل Z به شگردهای مجاهدین خلق تن نمی دهد 
همدلی - سعید حجاریان تحلیلگر، نظریه پرداز سیاسی و تئوریسین اصلاحات، در 
یادداشــتی در وب سایت مشق نو با عنوان »فرار از شکست«به تحلیل وضعیت سازمان 
مجاهدین خلق )منافقین( در شرایط کنونی پرداخت و با تاکید بر این که »سازمان را 
امروز دیگر باید مرده پنداشت و صرفاً آن را از جنبه تعلیمی، روی تخت سالن تشریح قرار 
داد و ... و درس هایی برای امروز از آن اســتخراج کرد« نوشت: تاریخ سازمان مجاهدین 
خلق آکنده از چرخش ها، شکست ها و عبرت هاست. به نحوی که می توان آن را به شکل 
انتقادی روایت و درس هایی برای امروز از آن اســتخراج کرد. علاوه بر آنچه در مقاطعی 
همچون ســال ۱۳۵۴ در درون این تشکیلات رخ داد، به طور مشخص بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی، در چند مقطع شکست هایی نصیب این تشکیلات شد و هر بار مسعود 
رجوی توانست با بندبازی، خود و سازمان اش را از زیر ضرب خارج کند ولو برای مقطعی 

کوتاه و به شکلی متزلزل.
 حجاریان افزود: به گمان من، این سازمان را امروز دیگر باید مرده پنداشت و صرفاً آن 
را از جنبه تعلیمی، روی تخت سالن تشریح قرار داد. اما آن ضربات و شکست ها چه بود؟ 

ذیلاً اشاراتی می کنم و نحوه گریز رجوی از آن ها را نشان می دهم.
یکم: »انقلاب« اولین صدمه و ضربه به سازمان مجاهدین خلق بود. تا پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی، به واســطه میزان فعالیت و سازماندهی و تمایزی که میان گروه های 
مبارز به وجود آمده بود، این سازمان خود را سرآمد مبارزان، یا به تعبیری »نوک پیکان 
تکامل« می پنداشــت. با پیروزی انقلاب و پایان دوره زندان اما واقعیت به صورتی دیگر 
بروز کرد. به گونه ای که بقایای مجاهدین خلق با مردمی مواجه شدند که جز »خمینی«، 
دیگــری را فرمانبردار نبودند و حتی، عکس وی را در ماه می دیدند. یعنی آن که را در 
زندان متعلق به قشــر خرده بورژوازی می دانستند، در واقعیت، برتر از هر مبارز دیگری 
قدرت بسیج یافته بود. از این رو سازمان دچار تناقض شد و پرسشی برای اش به وجود 
آمد که چگونه باید خود را در میان این مردمِ مذهبیِ سازمان یافته جایابی کند. آن ها 
 ُ لَ الَلّ بر آن شدند طی ملاقاتی با امام خمینی، تصاویر وی را با آرم سازمان و آیه »فَضَّ
المُْجَاهِدِینَ عَلیَ القَْاعِدِین« ادغام کنند و این بار »مجاهد اعظم«)خرده بورژوای سابق!( 
را بازنمایی کنند؛ و این گونه ستایش ها و کرنش های عجیبی نثار رقیب پیشین شد. اما 
زمانی که توانستند نیروهای مذهبی پیرو امام خمینی را تا حدی به خود جذب کنند و 
به صورت سمپات سازمان دهند، ردای »مجاهد اعظم/رهبر آزادگان« را تدریجاً از دوش 
آیت الل خمینی برداشــته و بر دوش آیت الل طالقانی انداختند و وی را »پدر« خطاب 
کردند.  این اما آخرین گذار نبود و بعد از درگذشــت مرحوم طالقانی، به ناچار کج دار و 
مریز پیش آمدند تا آن که زیر عبای مؤلف »اقتصاد توحیدی«، ابوالحسن بنی صدر رفتند. 
یعنی، اپورتونیســم باعث شد که آن ها روزی پرچم امام خمینی را برافراشته سازند و 
دیگر روز، شعار »مرگ بر خمینی« سر دهند. فی الواقع، فقدان دیسیپلین و تأکید بر 
عمل گراییِ کور آن ها را واداشت پیاپی از گذشته  خود عبور کنند، پوست اندازی کنند و 

نهایتاً از محتوا خالی شوند.
دوم: سازمان مجاهدین خلق، از دو منبع و یک ایده اصلی تغذیه می کرد: سازماندهی، 
گفتمان و مبارزه مسلحانه. »شریان« های این تشکیلات از بدو پیدایش تا حیات موسی 
خیابانی، از ایده مبارزه مسلحانه آکنده بود. تروریسم و خشونت سازمان یافته، و انفجارهای 
سال ۱۳۶۰- به رغم آن که هیچ گاه رسماً مسئولیت آن ها از سوی مجاهدین خلق پذیرفته 
نشد و صرفاً با اشاره ای، مضمون آیه ۲۶ سوره نحل را یادآوری کردند که بیان می داشت 
سقف به شکل غافلگیرانه بر ســر افراد آوار خواهد شد- جملگی مؤید اهمیت این ایده 
نزد این ســازمان بود. اما فرار تدریجی اعضای این تشکل و ضربه به خانه های تیمی به 
اضمحلال ایده »مبارزه مسلحانه« انجامید و طرح موسوم به »مالک و مستأجر« اندک 
بارقه های تشکیل هسته های مقاومت را نیز از میان برد. برای حل این دو شکست پیاپی، 
رجوی فرار به جلو کــرد. او طی ملاقاتی با طارق عزیز از »صلح طلبی« و »ملی بودن« 
سازمان اش گفت و ماهیت هر نوع جنگ و تخاصم میان دو کشور را مردود دانست. مدتی 
بعد نیز اعلام شد این سازمان بناست در جوار خاک میهن مبارزه را ادامه دهد؛ حال آن که 
نه آن سازمان دیگر توان ادامه مبارزه داشت و نه پادگان اشرف جوار خاک میهن محسوب 
می شد. باری، تلاش های نیم بند برای احیاء »مبارزه مسلحانه« با رویدادهایی از قبیل عدم 

استقرار، فروپاشی شورای ملی مقاومت و… با بن بست کامل مواجه شد...
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یادداشت

اولین و آخرین راه
رضا صادقیان- تجربه تلخ، عبرت آمــوز و ویران گر تمام 
نزاع های خــرد و کلانِ حاکمیت ها، جنگ ها، تجاوز نظامی به 
مرزها و نسل کشــی ها در طول تاریخ به جز با مذاکره و توافق 

نهایی به پایان نرسیده است.
اول: تجربه جنگ نابرابر اســرائیل و حماس و کشته شدن 
بیش از ۴۶ هزار نفر از مردم بی گناه ســاکن غزه، در نهایت با 
مذاکره و توافق برای آتش بس به پایان رسید. فعلا خون ریزی 
بیشتر در غزه متوقف شده است و همگان از این توافق حمایت 
کرده اند، حتی جریان هایی که قصــد نابودی کامل دیگری را 
در سر می پروراندند. در گذشــته و امروز هر زمان که طرفین 
جنگ و نزاع توانایی کافی برای صلح و سازش نداشتند، از سوی 
قدرت های دیگر تحت فشــار قرار گرفته اند و لاجرم نشستن 
پشــت میزهای مذاکره و رســیدن به نتیجه مشــخص را در 
بدترین شرایط به آنان تحمیل شده است. تجربه توافق اسرائیل 
با حماس و لبنان و فشار کشورهای دیگر به طرفین درگیری 
نشان داد نه می توان برای همیشه جنگید و کشته داد و نه امکان 
عدم صلح، عدم ســازش، عدم توافق و دوری کردن از گفتگو 
برای همیشه فراهم خواهد شد. شاید اسرائیل فهمید که امکان 
حذف حماس و نیروهای مبارز فلسطین وجود ندارد، در حرف 
و سخنرانی هزاران هزار بار نیروهای مبارز مسلح را نابود کردند 
و وعده نابودی کامل را به مردم اســرائیل دادند، اما در نتیجه و 
عمل با همان جریانی که به رسمیت نمی شناختند و راهی جزء 
نابودی کامل را ترسم نکرده بودند، به مذاکره نشستند. این یعنی 

زور و کارایی مذاکره از هر سخن گزاف و خیالی بیشتر است.
دوم: تجربه جنگ تحمیلی عراق علیه کشورمان نمونه قابل 
ذکر اســت؛ کنش سیاسی و اجتماعی و اقتصادی که از سوی 
حاکمیت برای پایان دادن به آن نزاع انجام شــد همچنان به 
عنوان یکــی از بهترین و کم هزینه ترین کنش های مبتنی بر 
عقلانیت و مصحلت در دوران معاصر از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت. از روز نخست حمله عراق به خوزســتان در تاریخ ۳۱ 
شــهریورماه ۱۳۵9 تا تیرماه ۱۳۶7 که ایران قطعنامه ۵98 را 
با توجه به شــرایط پیش آمــده در اقتصاد و فهم واقعیت های 
کشور توسط فرماندهان نظامی، کارشناسان اقتصادی، ریاست 
مجلس شورای اسلامی و سازمان برنامه و بودجه و... پذیرفت، 
نقطه ای بود برای پایان دادن به هشت سال جنگ عراق و ایران. 
به عبارتی امکان نداشت آن جنگ ویران گر و خانمان سوز بیش 
از ایــن ادامه پیدا کند. وجود بیش از ۲ میلیون نفر شــهروند 
جنگ زده و آواره در شهرهای دیگر، دویست هزار شهید، بیش 
از یکصدهزار جانباز، وضعیت بد اقتصادی، کمبود منابع مالی 
برای ادامه جنگ، تحت فشار بودن بودجه دولت و تصمیم قاطع 
امام خمینی)ره( باعث پذیریش قطعنامه و پایان جنگ شد. در 
همان شرایط بهترین تصمیم همان بود که جنگ به پایان برسد 
و از راه صلح و مذاکره ایران خواسته های خودش را در مجامع 
بین المللی پیگیری نماید. پذیریش قعطنامه نشان می داد در 
عالم سیاسی راه توافق و سازش و رسیدن به مذاکره همیشه باز 
است، اینکه کی و براساس کدامین فهم گام برداشتن به سوی 
مذاکــره را بهتر از نزاع و خون ریزی بدانیم به مســائلی زیادی 
ارتباط دارد، اما طی کردن هر مسیری در نهایت امر به مذاکره و 

دوری از تخاصم دنباله دار منجر خواهد شد.
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ولي الله شجاع پوریان - سفر دکتر پزشکیان به 
خوزستان در روزهای پایانی هفته خبر خوشی برای 
شهروندان نجیب و شریف خوزستانی خواهد بود؛ این 

سفر از چند منظر قبال تحلیلی و بررسی است.
۱- دکتر پزشکیان سفرهای اســتانی خود را از 
اســتان های محروم آغاز کرده اســت، اینکه استان 
خوزســتان در زمره اولین ســفرهای استانی قرار 
گرفته، این پیام واضح را دارد که خوزستان در لیست 
استان های محروم کشور قرار دارد؛ استانی که چند 
دهه پیش از حیث داشتن امکانات، رفاه و بسیاری 
از شــاخص های توسعه پیشرو بود، امروز در جایگاه 

مطلوبی قرار ندارد!
۲- سفر به اســتان خوزســتان را همه روسای 
جمهوری گذشــته بارها و بارها تجربــه کرده اند و 
وعده های بی شــماری برای توسعه این استان داده 
شده، اما این بار جنس سفر استانی پزشکیان قدری 
متفاوت است؛ پزشکیان در چند سفر اخیر استانی 
خود نشــان داده به دنبال شوآف و نمایش نیست و 
کسی نیست که برای کف و هورای شهروندانی که 
برای دویدن به دنبال ماشین رئیس جمهور، بسیج 
می شــدند، وعده های دهن پرکن اما توخالی بدهد؛ 
او به زعم خــودش وعده ای می دهد که بتواند انجام 
دهد؛ این اولین گام برای صداقت با مردم است، پس 
می توان امیدوار بود که مردم خوزستان این  بار هدف 
یک تلاش برای حل مشکلات شــان باشند، نه یک 

نمایش تبلیغاتی.
۳- چالش های استان و مطالبه مردم خوزستان را 
دیگر نه مدیران، بلکه شهروندان عادی هم می دانند، 
مشکلاتی چون عدم انتخاب مدیران بومی و متخصص 
در سطح استان، نرخ بالای بیکاری، خام فروشی نفت 
و گاز بدون توجه به توســعه صنایع پایین دســتی، 
کشاورزی سنتی و نبود زیرساخت های مدرن برای 
بهبود تولید، مهاجرت نخبگان، حاشیه نشــینی و 
ضعف زیرساخت های آموزشــی و فرهنگی، ضعف 
زیرساخت های حمل و نقلی و عدم توسعه شبکه های 
ریلی، بحران های زیست محیطی به ویژه ریزگردها، 
کمبود سرانه بهداشت، بحران آب و ... برای دهه ها در 

صدر مطالبات اهالی این استان قرار دارد.
۴- بسیاری از صنایع اصلی و مادر کشور در استان 
خوزســتان قرار دارد، اما حضور پرشمار مدیران و 
متخصصان پروازی یک پیــام صریح دارد، کمبود 
امکانات و زیرساخت ها؛ در رژیم گذشته وقتی نفت به 
عنوان طلای سیاه کشف شد، در کنار استخراج نفت، 
بسیاری از زیرســاخت ها و امکانات وارد این استان 
شد، چه بســا اولین ورزشگاه ها، سینماها، پارک ها، 
دانشگاه ها، بیمارستان ها و بسیاری دیگر از اولین ها 
در استان خوزســتان رونمایی شد تا متخصصان و 
مدیران در این اســتان ماندگاری داشته باشند، اما 
امــروز به لطف بی تدبیری ها، حتی اهالی بومی این 
اســتان هم انگیزه ای برای ماندن ندارند و به راحتی 

برای اســتفاده از امکانات بهتر راهی سایر استان ها 
می شوند. خوزستان به لطف اقلیم متنوع و جذاب، 
آثار طبیعی و تاریخی زیبا مکانی جذاب برای اسکان 
و زندگی است، اگر زیرساخت های زندگی در آن مهیا 

شود.
۵- در دنیای امروز استفاده از حلقه بسته مدیران 
بومی و محلی امری مرســوم نیست، اما به شرطی 
که انتخاب مدیران بر اســاس صلاحیت، تخصص، 
دانش و تجربه باشــد. شوربختانه استان خوزستان 
بــه محلی بــرای آزمون و خطای مدیــران و دوره 
کارآموزی مدیران نالایق تبدیل شده است، اگر قرار 
بر اســتفاده از مدیران متخصص باشد، استفاده از 
مدیران بین المللی هم شایسته است، اما بی توجهی 
به نیروهای متخصص و جوان بومی در ازای انتخاب 
مدیران فاقد صلاحیت، ظلم آشــکار به مردم این 
دیار اســت. توسعه بدون استمداد از نیروهای بومی 
امکان پذیر نیســت، بافت جمعیتی و تنوع اقلمی و 
انباشــت چالش های استان را به جز مدیرانی بومی 
و البتــه کاردان نمی توانند درک کنند. اگر مدیران 
شایسته و متخصص انتخاب شــوند آن گاه حضور 
مشاوران و کارشناسان خبره و حتی خارجی نیز به 
روند توســعه استان کمک خواهد کرد، در غیر این 
صورت باید منتظر چالش های سختی در این استان 

باشیم.
۶- واقعیت آن است که سرمایه اجتماعی مدیران 
پایتخت نشین در استان خوزستان به کمترین حد 
خود رسیده است، مشارکت تنها ۲9 درصدی مردم 
خوزســتان در دور اول انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم تلنگری برای مســئولان است که صدای 
اعتراض مردم این استان را بشنوند؛ از مشارکت 8۰ 
درصدی در سال 9۲ در انتخابات ریاست جمهوری 
یازدهــم، ۶۵ درصدی در انتخابات ســیزدهم، ۵۰ 
درصــدی در انتخابات دوازدهم و حالا ۳۰ درصدی 
درانتخابات چهاردهم پیام هایی برای اهل فن نهفته 
است، پزشکیان نشــان داده با مردم صادق است، از 
این رو انتظار می رود سفر پزشکیان به خوزستان این 

بار کارشناسی تر، صادقانه تر و پردستاوردتر باشد.
7- آنچــه تاکنون از ســفرهای همه ی مقامات 
سیاسی کشور به استان خوزستان، در ذهن ها مانده، 
تعریف و تمجیدهای شــدید و غلیظ از مردم این 
استان بوده است؛ دلاوران، حافظان کشور، مرزداران 
غیور، رزمندگان دفاع مقدس، مردم نجیب و سربه زیر  
و ده ها تعبیر دیگر که شــاید بتوان آن ها را در قالب 
ضرب المثل “گذاشتن هندوانه زیر بغل” تفسیر کرد.

اکنون اگرچه به نظر می رســد پزشــکیان از این 
تعارفــات اجتناب می کند، اما جهــت اطلاع بقیه 
مقامــات و مشاوران شــان باید یــادآوری کرد که 
خوزستان سال هاست که زخم ها و دردهایش، جایی 
برای این هندوانه گذاشــتن زیر بغل، نداشته است.
مدیر مسئول  

خوزستان هندوانه زیر بغل نمی خواهد

سرمقاله

 خوزستان هندوانه
 زیر بغل نمی خواهد

     ولي الله شجاع پوریان 
   مدیر مسئول

سرمقاله

یادداشت
»دونالد ترامپ«، نمایشی در دو پرده

علی مندنی پور- 8 ســال پیش، درســت روزِ بعــد از آغاز دور 
نخست ریاست جمهوری ترامپ، یادداشتِ چندسطری زیر را نگاشتم. 
سیاست ندانی که میراث دار و بهتر بگویم، میراث خوارِ سیاست مردانی 
چــون آبراهام لینکلن، »الغاگــر برده داری« گردیــد! دونالد ترامپ 
با رفتارهای غیرقابل پیش بینی اش را می گویم. وی در گذرِ ۴ ســال 
ریاســت جمهوری، چنانچه شــاهد بوده ایم، جامعــه ای دو قطبی و 
دو شقّه را در کشــورش بنیاد نهاد! جامعه ای بسیار متفاوت از آنچه 
انتظار می رفت! کشــوری که مردمانش ایــن روزها در خیابان ها در 
مقابل یکدیگر صف بندی کرده و با پیامی نپخته و نسنجیده، آماده 
اعِمال خشــونت علیه یکدیگر، ولو با به کارگیری سلاح گرم، باشند! 
میراث شومی که تا ســال ها آثار زشت زخم های کاری آن بر چهره 

»دموکراسی آمریکایی« باقی خواهد ماند.
ترامپ بــا رفتارهــای عجیب و غریبــش نشــان داد، رگه های 
قانون گریزی اش پررنگ تر از آن اســت که به تصــور درآید. او نه در 
جامه یک سیاســت مدار و یا یک تاجر ســر به راه و آبرومند، که در 
شکل و شمایلِ یک دلال و معامله گر با ادبیاتی »چاله میدانی« ظاهر 
شــد! ۴ سالِ پر افت وخیز و سراسر حرف و حدیث نیاز داشت تا اعتبارِ 
»ارزش های آمریکایی« را به زیر سؤال برده و در برابر چشمانِ مردمی 
که به آن فخر فروخته و می فروشند و الگوی دموکراسی خواهی دنیا 

قلمدادش کرده و می کنند، این گونه به حراج بگذارد!
شاهدِ مثال، حرکتی است که این روزها در جریان انتخابات آمریکا از 
وی شاهد بوده و هستیم. با این همه، هرگز از یاد نبریم، دموکراسی در 
ذات خود، چنانچه نشان داده، در بزنگاه هایی این چنینی، به کارگیری 
ساز و کارهای قانونی نهادینه شده در راستای اصلاح اشتباه ها و خطاهای 
احتمالی را به صورت خودکار وجهه همت خویش قرار داده و آن را به 
حالت عادی برمی گرداند. و تردیدی نیســت در این میان بنیان های 
ریشه دار و مستحکم حقوقی و قوه قضائیه مستقل با تکیه بر مُرّ قانون، 
حرف آخر را زده و به این دعواها و کشمکش ها پایان خواهد داد، اما با 

چه هزینه سنگین مادی و معنوی؟
گذرِ زمان به این پرسش کلیدی پاسخ خواهد داد!

***
»صدای چکمه های آشنا!«

صدای پایش که نه، خودِ خودش سر رسیده است!
دیروز، ابر پوپولیست و عوام گرای روزگار، بر تختِ زرین به اصطلاح ابر 
دموکراسی دنیا با تشریفات ویژه جلوس کرد، تا به قول خودش: »درت 
را از دولت گرفته و به مردم واگذار نماید و مردم دوباره قدرت بگیرند«.

»جلوی کشورهایی که می آیند و شغل هایشان را می دزدند، بگیرد«. 
»تا به خرابی های آمریکا همین امروز خاتمه دهد و عظمت را به این 
کشــور بازگرداند!«»تا جنایات و مواد مخدر را در ینگه دنیا ریشه کن 
نماید و تروریسم اسلامی را نابود کند و آمریکاییان، آمریکایی بخرند و 
آمریکایی استخدام نمایند، و حق تقدم را به آمریکا بدهد و آمریکا در 

دنیا حرف اول و آخر را بزند و کاری کند، کارستان!«
در کلی گویی های این بزرگ پوپولیست، از اقتصاد و امنیت از نوعِ 
کابویی اش بود، ولی از ارزش های انسانی چون: آزادی، برابری و برادری 
اثری نبود! گویی بینندگان و شنوندگان این »سوپرمن« فقط و فقط 
از خیلِ رأی دهندگانش بودند و با هدفِ گرفتن رأی شــان ســخن 
می گفت. طُرفه آنکه، در یک حرکتِ غیرمنتظره، »رامبوی پیر« پنبه 
همه سیاست مدارانِ کشورش، از دموکرات تا جمهوری خواه را رشته 

کرد و قول داد: »آمریکای جدیدی را بنیاد نهاده و از نو بسازد!«
ادامه در صفحه 5

روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

وزیر اقتصاد: 

هر وقت من می آیم 
ترامپ هم پیدایش 

می شود
2

رهبر انقلاب در بازدید از نمایشگاه 
دستاوردهای بخش خصوصی

پیشرفت در گرو 
میدان دادن به بخش 
2خصوصی است

 تحلیلگران بر توجه ایران 
به تغییرات صحنه سیاسی آمریکا تاکید کردند

به روزرسانی مواجهه 
با ترامپ 2025

همدلــی|  دونالد ترامپ؛ رئیــس جمهور جنجالی 
امریکا پس از یک دوره ناکامی، با شکست دادن حزب 
دمکرات )که در انتخابات گذشــته از آنها شکســت 
خورده بود( خود به شکلی پیروزمندانه به کاخ سفید 
بازگشت و  به عنوان چهل و هفتمین رئیس جمهوری 
آمریکا سوگند یاد کرد. ترامپ روز دوشنبه به عنوان 
رئیس جمهور در زیر گنبد کنگره آمریکا سوگند خورد 

و دومین دوره ریاســت جمهوری اش رسما آغاز شد. 
ترامپ پس از اینکه کاخ سفید را از جو بایدن تحویل 
گرفت برای مراسم تحلیف به کنگره رفت. این مراسم 
 به دلیل ســرمای شدید واشنگتن در فضای سربسته 
برگزار شد و چهره های سرشناس مثل ایلان ماسک و 
روسای جمهور سابق آمریکا و همسرانشان و همچنین 
همین صفحه رهبران کنگره حضور داشتند. 

پوره ی تلخِ گرانی
هر بار کمبود، این بار سیب زمینی!

2

پزشکیان برای مذاکره 
پشتوانه نظام را دارد

2

 پیش بینی محمد سلامتی
 از سیاست خارجی دولت:

6

اسباب بازی، تفکیک 
جنسیتی برنمی دارد

 بچه ها تا ۱۶ سالگی
1 نیازمند بازی با عروسک هستند

1

1

اولین و آخرین راه

رضا صادقیان
   روزنامه نگار

»دونالد ترامپ«، 
نمایشی در دو پرده

علی مندنی پور
حقوقدان

یادداشت ها

1

2

3

فشل ترین استقلالِ 
تاریخ!

7

 موسیمانه چقدر در ادامه ناکامی
آینده یازدهمی ها  نقش داشته است؟

و دوازدهمی ها در 
گرو اعداد

4

تاثیر معدل دوره دهم در آزمون 
حذف شد

تحسین نقش سرنوشت ساز ترامپ در 
آتش بس غزه

حماس: آماده مذاکره 
با آمریکا هستیم

تحلیل تازه سعید حجاریان 

نسل Z به شگردهای 
مجاهدین خلق تن 

نمی دهد

 سرمایه گذاری خارجی؛ 
هر روز کمتر از دیروز

 بحث فقط
 پول نیست!
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چالش ها و فرِصت های 
سیاست خارجی ایرِان 

در دوران ترِامپ  
فرِاترِ از تقابل 

1

     منوچهر برون
    فعال رسانه ای

بارش و دفاع غیرِعامل 
طبیعی

1

     حمید بابلی مؤخر
   دکترای جغرافیای طبیعی

6

2

آواز ابوعطا  در 
دستگاه همایونی

6

   دکتر صلاح الدین هرسنی
   تحلیلگر مسائل سیاسی
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پزشکیان: با ناسزاگویان هم باید 
گفت و گو کنیم

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر خواهان اصلاح و تغییر رفتار 
در جامعه هستیم، این کار نیاز به زمان  و تلاش مداوم و کار 
فرهنگی دارد، تصریح کرد: باید این فضا را فراهم کنیم که 
اصلاحات تدریجی در کشــور شــکل بگیرد و این با تحمل 
یکدیگــر و کار فرهنگی امکان پذیر اســت و باید بدانیم که 

چاره ای هم جز این نداریم.
به گزارش انتخاب، مســعود پزشــکیان پیــش از ظهر روز 
پنجشنبه در دیدار با اهالی فرهنگ و هنر، با بیان اینکه این 
ســرزمین متعلق به همه ماست و باید آن را بسازیم، اظهار 
داشت: با وفاق و همدلی می توان مشکلات را حل کرد، اما 
اگر به دنبال ایجاد دعوا باشیم، همه چیز بهم خواهد خورد. 
بسیــاری از افراد ادعا دارند که می توانند مشــکلات را حل 
کنند، اما هر کسی تنها از دریچه نگاه خود به دنبال مشکل 
اســت و ظلمی بالاتر از این نیست که یک انسان براساس 

جهل خود یک مسیر را انتخاب و بر آن پافشــاری کند.
 رئیــس جمهور بر بهره گیری از تجربه های دیگران در حل 
مشــکلات تأکید کرد و گفت: راه درســت در دنیای امروز 
مشخص است و ما هم باید بپذیریم که راه درست را برویم. 
راه درســت ابزار و شــاخص دارد و فقط کافی  است که ما 

بپذیریم که باید راه درست را برویم.
پزشــکیان خطاب به هنرمندان، اظهار داشت: با کمک شما 
می توان راه حل مشــکلات را پیدا کرد، تنها باید اراده داشته 
باشیم. مشکل آنجاســت که یکدیگر را تحمل نمی کنیم و 
دعوا راه می اندازیم، همه هم دلمان می خواهد که مشکلات 

را حل کنیم اما در جاهایی اختلاف داریم.
رئیس جمهــور تأکید کرد: بالاخره باید بــا همدیگر گفتگو 
کنیم، چون چاره ای جز گفتگو نیســت، با دعوا که نمی شود 
مشکلی را حل کرد. ممکن اســت امروز عده ای در خیابان 
ناســزا بگویند، اما با آنها هم باید گفتگــو کنیم. باور کنید 
من هم دلم می خواهد کشــورمان در منطقه اول باشد، چرا 
باید شــرایط اقتصادی و معیشتی مردم برخی از کشورهای 
همســایه از ما بهتر باشــد؟ ســر چه چیزی بــا هم دعوا 
می کنیــم؟ من قبلًا هم اعلام کرده ام هر کس ادعا می کند 
که برای حل مشکلات اقتصادی کشور راه حل دارد، من به 
او اختیارات می دهم که مشکلات را حل کند؛ اینطور نباشد 

که در کناری بایستیم و فقط انتقاد کنیم.
پزشــکیان در بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: 
جهل آنجاســت که برخی از ما فکــر می کنیم که همه چیز 
بلدیم. تخصص من پزشــکی اســت، اما امــروز در همان 
تخصص خود هم مدعی نیســتم که همــه چیز را می دانم 
و در بــرخی جزئیات از دیگران کمک می گیرم. باید همه با 
هم و به کمک هم مشــکلات را حل کنیم. برخی تندروی 
می کننــد، باید با آنها هــم صحبت کنیم، هیــچ حرفی را 

نمی توان به زور به جامعه تحمیل کرد.
پزشــکیان تصریح کرد: اگر خواهــان اصلاح و تغییر رفتار 
در جامعــه هســتیم، این کار نیاز به زمــان  و تلاش مداوم 
و کار فرهنگی دارد و با دســتور نمی توان انســان را تغییر 
داد. بایــد این فضا را فراهم کنیم که اصلاحات تدریجی در 
کشور شــکل بگیرد و این با تحمل یکدیگر و کار فرهنگی 
امکان پذیر اســت و بایــد بدانیم که چــاره ای هم جز این 

نداریم.
رئیس جمهور در پایان سخنان خود با اشاره به برخی مسایل 
و مشــکلات مطرح شده از سوی چهره های فرهنگی حاضر 
در جلســه بر حل موانع پیــش روی هنرمندان برای فعالیت 
تأکید کرد و گفــت: می توان نظیر نهضت مدرسه ســازی، 
در حوزه ســاخت اماکن فرهنگی نیز کارهــایی انجام داد. 
ما در دولت چهاردهم آمادگی داریم که مسایل و مشکلات 
هنرمندان را با کمک خودشــان حل کنیــم. عملکرد وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز نشان می دهد که رویکرد دولت 

چهاردهم، همراهی و همدلی با هنرمندان است.

تشکرِ عرِاقچی از نقش قطرِ در 
آتش بس غزه

وزیر امور خارجه کشــورمان که به قطر ســفر کرده بود، با 
»شی� محمد بن عبدالرحمن آل ثانی« نخست وزیر و وزیر 

خارجه قطر دیدار و گفتگو کرد.
در این دیدار طیفی از موضوعات مورد علاقه طرفین شامل 
توســعه روابط دوجانبه و تحــولات منطقه به ویژه تحولات 
صحنه فلســطین پس از توافق اتش بس، شــرایط سیاسی 
لبنان بعد از انتخاب رییس جمهور و نخست وزیر این کشور 
و نقض مکرر توافق اتش بس از ســوی رژیم صهیونیستی، 
تحولات ســوریه و تاکید دو کشــور بر حمایت از حاکمیت، 
ثبات و تمامیت ســرزمینی این کشــور مورد بحث و تبادل 

نظر قرار گرفت.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به روابط بسیار خوب ایران 
و قطر، بر عــزم دولت جمهوری اسلامی ایران برای توســعه 

مناسبات با این کشور در حوزه های مختلف تاکید کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین از نقش مثبت و سازنده 
قطر در کمک به حصول آتش بس در غزه و توقف نسل کشی 
تقدیر و با اشــاره بــه پایداری وصف ناپذیــر ملت و مقاومت 
فلســطین در ایســتادگی در برابر رژیم متجاوز صهیونیستی، 
بر ضرورت مراقبت نســبت به اجرای توافق با توجه به سابقه 

نقض عهد و کارشکنی رژیم صهیونیستی تاکید کرد. 
نخســت وزیر قطر نیــز با تاکید بر اهتمام کشــورش برای 
توســعه روابط با ایران، نقش و جایگاه ویژه کشــورمان در 

منطقه و کمک به برقراری صلح و ثبات را ستود.
طرفین برای ادامه رایزنی ها و مشورت های نزدیک تهران و 

دوحه در خصوص تحولات منطقه توافق کردند.

توصیه علی مطهرِی به دلواپسان 
مذاکرِه 

نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به نگرانی 
رژیم صهیونیستی از مذاکره احتمالی ایران و آمریکا، توصیه 
کرد که نگران های داخلی مراقب باشــند که با این رژیم در 

یک جبهه قرار نگیرند.
متن پیام علی مطهری در پیامرســان ایکس به شــرح زیر 
است: »نشریه اسرائیلی جروزالم پست نوشت که »اسرائیل 
باید آماده مذاکرات سریع ایران و آمریکا باشد. این مذاکرات 
به این دلیل مهم اســت که ترامپ معتقد به حل مناقشــه 
هســته ای با ایران از طریق مذاکره است تا جنگ« اسرائیل 
نگران است. نگران های داخلی مراقب باشند که با اسرائیل 

در یک جبهه قرار نگیرند.«
در روزهــای اخیر کــه اظهارنظرها و اخبــاری درخصوص 
مذاکره احتمالی ایران و آمریکا منتشــر شــده است، برخی 
جریان ها با برگزاری تجمع هــای خیابانی، ضمن مخالفت 
شدید با مذاکره، خواســتار برکناری و اعدام برخی مقامات 

دولت پزشکیان شده اند.

خبر

شکست احتمالی نئوکان ها و نتانیاهو در 
تشدید فشار در خاورمیانه

کاهش نفوذ مخالفان ایرِان در 
ساختار امنیتی آمرِیکا

ادامه از صفحه اول
...»پیت هگستث«، وزیر دفاع جدید آمریکا که به »وفاداری 
بی قیدوشــرط به ترامپ« شــهرت دارد، نمونه ای از اولویت 
وفاداری در این دولت است. دکتر »نیل کوئیلیام«، پژوهشگر 
مؤسســه چتم هاوس در مصاحبه ای گفــت که تیم ترامپ 
عمدتاً از افرادی تشــکیل شده اســت که به جای به چالش 
کشیدن سیاست های او، خواسته های او را تأیید خواهند کرد

»مارکو روبیو«، وزیر خارجه کنونی، که رویکردی ســنتی تر 
از بسیاری از اعضای تیم ترامپ دارد، ممکن است در برخی 
موضوعات، از جمله حضور نظامی آمریکا در شــمال شــرق 
ســوریه، اختلاف نظر هایی با ترامپ داشته باشد. بااین حال، 
کارشناســان معتقدند که روبیو برای حفــظ جایگاه خود، با 
وفاداری کامل به سیاســت های ترامپ عمــل خواهد کرد. 
دکتر تریتا پارسی نیز خاطرنشــان کرد که روبیو پیام ترامپ 
را درک کرده اســت و انتظار می رود سیاست خارجی ترامپ، 
از جمله مواضع او در قبال ایران، را بدون مخالفت اجرا کند. 
تریتــا پارسی تاکید کرد: »ترامپ ظاهــراً از دوره اول درس 
گرفته اســت. او پمپئو، بولتون و دیگــران را مقصر تضعیف 
سیاســت های خود می دانســت و این بار احتمالًا هیچ گونه 
بی وفــایی را تحمل نخواهد کرد. به نظر می رســد روبیو نیز 
این پیام را دریافته و خود را با این شرایط وفق داده است.«

دکتــر ژونو بــا این ارزیابی موافق اســت کــه مارکو روبیو 
به عنوان وزیر امور خارجه جدیــد آمریکا، تصمیمات ترامپ 
را بــا وفاداری اجــرا خواهد کرد؛ حتی اگــر این تصمیمات 
با دیدگاه های شــخصی اش مغایرت داشــته باشــند. او در 
مصاحبــه ای با نیوعرب گفت: »روبیو ثابت کرده که اهمیتی 
نــدارد تصمیمات رئیس جمهور چقدر بــا ترجیحات خودش 
متفاوت باشند؛ او آنها را با وفاداری کامل عملی خواهد کرد. 
احتمالًا همین موضوع باعث شده که او در این نقش انتخاب 

شود.«
از ســوی دیگر، انتصاب »الیس استفانیک« به سمت سفیر 
ایالات متحده در ســازمان ملل نشــان از حضور یکی دیگر 
از چهره های جنگ طلب در دولت جدید دارد. اســتفانیک که 
در گذشته سازمان ملل را به دلیل آنچه »فساد ضدیهودی« 
خوانــده بود، مــورد انتقاد قرار داده، همچنین معتقد اســت 
که اســرائیل حق »کتاب مقدسی« برای کنترل تمام کرانه 
باختری دارد. او مانند »پیت هگســتث« و »مایک هاکبی« 
)سفیر جدید آمریکا در اسرائیل(، از حامیان سرسخت اسرائیل 
به شــمار می رود. استفانیک در دوره اول ترامپ نیز با خروج 

نیرو های آمریکایی از سوریه مخالفت کرده بود.
بی توجهی ترامپ به سازمان ملل

بــا این حال، دکتر تریتا پارسی هشــدار می دهــد که نباید 
انتصاب اســتفانیک را بیش ازحد تفسیر کرد. او در گفت و گو 
بــا نیوعرب بیان کرد: »به نظر نمی رســد که ترامپ علاقه 
ویژه ای به سازمان ملل داشته باشد. این انتخاب بیشتر شبیه 
یک امتیاز ســاده به برخی از طرفداران اســرائیل است که 
در کارزار انتخابــاتی از او حمایت کرده انــد. جالب اینکه او 
استفانیک را پیش از معرفی وزیر خارجه منصوب کرد.« تریتا 
پارسی همچنین تاکید کرد: »این تصمیم بیشتر یک حرکت 
سیاسی بود تا یک تغییر اســتراتژیک. به نظر می رسد ترامپ 
آن را به عنــوان امتیازی کوچــک و بی هزینه در نظر گرفته 
اســت؛ چراکه به فعالیت های ســازمان ملل اهمیت چندانی 

نمی دهد.«
شکست نئوکان ها در تشدید فشار بر ایران

با شروع دور دوم ریاست جمهوری ترامپ، درک کامل مسیر 
سیاســت خارجی دولت هنوز زود اســت. بااین حال، برخی 
انتصاب ها، برکناری ها و اظهارات اخیر ترامپ نشان می دهد 
که احتمالًا دور دوم »فشــار حداکثــری« بر ایران دیگر در 
اولویت نیست. همان طور که ترامپ در مصاحبه ای با فاکس 
نیوز در ۲۳ ژانویه گفت: »ایران نباید یک سلاح هســته ای 
داشته باشــد.« به عبارت دیگر، پیام ترامپ روشن است: او 
ترجیح می دهد مشــکلات با ایران از طریق دیپلماسی حل 
شود و نه جنگ. اگر این رویکرد عملی شود، شکست بزرگی 
برای نئوکان های واشــنگتن و بنیامیــن نتانیاهو خواهد بود 
که به دور دوم ترامپ برای تشــدید فشــار ها بر ایران امید 

بسته بودند.
»فریال سعید«، پژوهشگر ارشد غیرمقیم در مرکز استیمسون 
و دیپلمات ارشد پیشین آمریکا، در مصاحبه ای گفت: »اولویت 
اصلی ترامپ اجتناب از درگیری های نظامی جدید در منطقه 
اســت. این موضوع با نظرســنجی های داخلی و وعده های 
انتخاباتی اش برای پایان دادن بــه جنگ ها همخوانی دارد. 
در حالی که تنش ها میان اســرائیل و ایــران رو به افزایش 
اســت، هر دو طــرف، یعنی ترامپ و ایــران، تمایل خود را 
بــرای رسیدن به یک توافق جدید نشــان داده اند.« وی در 
ادامه اظهاراتش تاکید کرد: »کشــور های عربی هم از جنگ 
و بی ثباتی بیشــتر در منطقه خســته اند و از توافقی که مانع 
دســتیابی ایران به سلاح هسته ای شود استقبال می کنند. با 
این حال، نخست وزیر نتانیاهو همچنان بر راه حل های نظامی 
اصرار دارد. اما ترامپ ممکن است با نظرات او موافق نباشد. 
او پیش تر گفتــه بود که نتانیاهو می خواســت آمریکا برای 
اسرائیل بجنگد. اکنون با موقعیت داخلی مستحکم تر، ترامپ 
شــاید راحت تر بتواند سیاســت های خود را دنبال کند و به 

سمت مذاکرات با ایران پیش برود.«
ترامپ با حمایت گســترده ای که از مــردم آمریکا دارد، در 
موقعیــتی منحصر به فرد قرار گرفته تا خاورمیانه را از منظری 
تازه و هماهنگ با دیدگاه های محدودکنندگان بررسی کند. 
بااین حال، با توجه به پیش بینی ناپذیری اش، مشخص نیست 
که آیا واقعاً در چهار سال آینده چنین مسیری را پیش خواهد 

گرفت یا خیر.
 ترامپ در پی صلح طلبی

دکتر تریتــا پارسی در این باره گفــت: »ترامپ بیش از هر 
رئیس جمهور دیگری در دوران اخیر، آشکارا بر پذیرش صلح 
تأکیــد کرده اســت. او اعلام کرد کــه بزرگ ترین میراثش 
این خواهد بود که به عنوان یک صلح ســاز شــناخته شــود. 
اگرچــه اوباما از جنگ های احمقانه انتقاد کرد و برای احیای 
دیپلماسی تلاش نمود، اما هرگز صلح را به عنوان یک هدف 

اصلی در مرکز سیاست هایش قرار نداد.«
تریتا پــارسی تاکید کرد: »اینکه ترامــپ واقعاً این مسیر را 
دنبال خواهد کرد یا نه، هنوز مشــخص نیســت. اما او معیار 
روشــنی تعیین کرده که می توان عملکردش را بر اساس آن 
ارزیــابی کرد. دلایل منطقی وجــود دارد که باور کنیم او در 
این موضوع جدی اســت و ممکن است به دنبال یک توافق 
جامع تر در خاورمیانه باشــد. این حرکــت می تواند مثمر ثمر 
باشــد، اما اگر قرار باشد که این فقط نســخه بزرگ تری از 
توافق نامه های ابراهیم باشــد، بیــم آن دارم که تلاش های 

ترامپ به نتیجه نرسد.«

گزارش

همــدلی – در حالی کــه کشــور در احاطه 
مشکلات سیاسی، اجتماعی و اقتصادی بزرگی 
اســت و ناترازی انباشته شده از دوره های قبل 
در حوزه های مختلف، اداره کشــور را دشــوار 
کرده اســت، تندروهای شکســت خــورده در 
انتخابات گذشــته که حور محور ســعید جلیلی 
جمع شــده بودند، موضوع حضــور  محمدجواد 
ظریف در معوانت راهبردی ریاســت جمهوری 
را بــه موضوع اصلی کشــور تبدیل کرده اند و 
هر روزه بــه بهانه ای آن را علم می کنند و در 
حالی که اداره کشور به آرامش و ثبات نیاز دارد 
و مــردم باید آرامش روانی را تجربه کنند، تنش 
و تشــنج را هم به فضای عمومی کشور هم به 

عرصه سیاسی تزریق می کنند.
این گــروه اگرچه نتوانســته انــد در خیابان 
هواداران شان را با ایده های خود همراه کنند 
و در تجمعــاتی که تاکنون ترتیــب داده اند، 
کمتر از ۱۰۰ نفر حاضر شــده اند، اما از جایگاه 
هایی که در مجلس و رسانه دارند، استفاده می 
کنند تا سطح التهاب در کشور را همچنان بالا 

نگه دارند.
اقدامــات این گروه در روزهای گذشــته به ویژه 
نمایندگان آن ها در مجلس و فضای سیاسی به 
شکلی آزار دهنده شده که برخی از همکاران این 
افراد نیز به ستوه آمدند و این تغییر اولویت ها را 

نکوهش کرده اند.
مساله ظریف را بزرگ کرده اند

در روزهای گذشــته برخی از این نمایندگان در 
فضای رسانه ای به این تاکتیک انتقاد کرده اند. 
از جمله عثمان ســالاری، نماینده تربت جام در 
مجلس و از چهره های مســتقل، درباره انتقادات 
به ظریف از سوی بهارستان نشینان به خبرآنلاین 
گفت:»در اجرای اصل ۸۴ قانون اساسی، نماینده 
حــق اظهار نظــر درباره همه مســائل داخلی و 
خارجی را دارد اما به گمان من، نباید یک فرد را 
زیــاد بزرگ کنیم و بر روی آقای ظریف متمرکز 
شویم. وظیفه ما این است که باید راهکار قانونی 
و حقوقی برای حل مشکلات اقتصادی و جامعه 
پیدا کنیم و تا همبستگی ملی و انسجام اسلامی 
حول محور رهنمودهای رهبری باشــد. اینکه از 
هر فرصتی یک فردی را مورد حمله قرار بدهیم، 

موجه نیست.« 
با این همه مشکل تمرکز را روی ظریف گذاشته 

اند
سیــد کریم معصومی، نماینــده فومن نیز که از 
چهره های اصولگرا در مجلس به شمار می رود، 
از انتقادات به ظریف گلایه کرده و به خبرآنلاین 
گفت: »باید تکلیف آقای ظریف بنده خدا روشن 

شود. ایشــان یا دوســت دار این کشور است یا 
نیست. اگر ایشان دوســت دار کشور نیست چرا 
زمانی که به خارج از کشــور می رود، منافقین و 
معاندین و همه دشمنان نظام به او توهین و ناسزا 
می گوید. بنده خدا به داخل کشور هم می آید به 

او بد و بیراه می گویند.« 
وی ادامه داد: »بنابراین باید تکلیف او مشخص 
شود، یا زنگی زنگی یا رومی روم. الآن با توجه 
بــه مقام معظم رهبری کــه فرمودند ما باید به 
رشــد ۸ درصدی برسیم و با توجه به شــرایط 
اقتصادی کشــور، آیا وقت این است که دنبال 
نفــاق باشیم؟ آن هم دولــتی که می گوید می 
خواهــد وفاق ایجاد کنــد و انصافا در عمل نیز 
اینکار را انجام داده، هم در وزارت خانه ها و هم 
استانداران وفاق را ایجاد کرده است. آیا شرایط 
اقتصادی با رفتن آقای ظریف حل می شود که 
همه تمرکز خود را بر روی ایشان گذاشته ایم؟«

 بگدازید قوه قضاییه با آرامش تصمیم 
بگیرد

بــا وجود این کــه این گروه معتقدنــد که این 
مســاله باید در قوه قضاییه نیز مطرح شود، اما 
در روزهای گذشــته بیشترین حملات را به قوه 
قضاییه نیز ســامان دادند. در همین خصوص، 
عثمان ســالاری با اشــاره به انتقــادات از قوه 
قضائیه بیان کرد: »دادگســتری مرجع اصلی و 
رسمی رسیدگی به شــکایات است. موقعی که 
فرد یــا افرادی و به خصوص همــکاران ما در 
مجلس از طریق دستگاه قضایی، درخواست لغو 
یک حکمی را نمودند، نیاز نیست روی آن مانور 
بدهند. باید بگذارند تــا دیوان عدالت اداری در 
یک فضای آرام و بی طرفانه و منصافانه تصمیم 
خــود را اتخاذ کند. مثل این اســت که افرادی 
بــه دیوان عــالی یا دیوان عدالــت اداری یک 
دادخواســت یا شــکایتی را مطرح کردند و باید 
منتظر اتخاذ تصمیــم آن مرجع قضایی بمانند. 
این همه جار و جنجال و هیاهو محفلی ندارد.«

هدف زدن دولت پزشکیان است
برخی نیز مساله ظریف را تنها بهانه ای برای زدن 
دولت پزشکیان می دانند، دولتی که بدون تردید 
در بی ســابقه ترین وضعیت اقتصادی وسیاسی 
قرار دارد. حمیدرضا جلایی پــور؛ فعال سیاسی 
اصلاح طلــب، در گفت وگویی بــا خبرآنلاین 
ویژگی های این گروه را برمی شــمارد که مهم 
ترین آن - بدون توجه به اولویت های کشــور و 
لزوم وجود دولتی با شعار وفاق در شرایک کنونی 

-  زدن و از کار انداختن دولت پزشکیان است.
در برابر مردم احساس مسئولیت نمی 

کنند

این فعال سیــاسی اصلاح طلب در توصیف این 
گروه گفت: »نیرویی اســت کــه از تندروی در 
سیاســت خارجی ابایی ندارند. نیرویی است که 
نســبت به زندگی ۸۵ میلیون ایران که در تنگی 
معیشــت هســتند، پروایی ندارند. از تحریم های 
طولانی علیــه ایران نگران نیســتند. این نیرو، 

نیروی پیاده ذی نفعان تحریم  است.« 
او افزود: »این نیرو، کنشگری سیاسی اش شعار 
دادن اســت، به واقعیت کاری ندارند و نســبت 
به زندگی روزمره مردم هم احســاس مسولیتی 
نمی کنند. این نیرو دو دهه هســت که شــعار 
می دهد که ما »تحریم ها را دور می زنیم« غافل 
از این که رقبای منطقه ای ایران، مشــغول این 
هستند که »ایران را از طریق راه ها و کریدورها 

دور بزنند.«
استاد دانشــگاه تهران ادامه داد: »متاسفانه این 
نیروهای تندرو درک درســتی از سه رکن توان 
مــلی )قدرت نظــامی در برابر دشــمن، قدرت 
اقتصادی برای تامین معــاش ایرانیان و قدرت 
مشــروعیت نظام سیــاسی در جلــب رضایت 
عامه مــردم( ندارند. توان ملی این نیســت که 
تندروها با جمعیت اندک خود هی شعار بدهند و 

صداوسیمای ضد وفاق هی بوق بزند.«
جلایی پــور به ریشــه های تــازه مخالفت این 
گروه با ظریف پرداخــت و گفت: »این تندروها 
انتظار داشتند که شورای نگهبان پزشکیان را رد 
صلاحیت کند تا در انتخابات شکســت نخورند و 
به این روزی که دولت ســایه افتاده، نیفتند. الان 
هم برای دســتگاه قضــایی از روی توهم تعیین 
تکلیف می کنند! علت این شــعارها این است اگر 
تلاش عــقلای نظام و دولــت و ظریف به ثمر 
برسد و از تهدیدات دشمن کم شود و راهی برای 
درمان تحریم ها پیدا شــود، این نیروهای تندرو 
عزا می گیرند. چون در شــرایط گشایش این نیرو 

دیگر شعار نمی توانند بدهند. این تندروها مثل بید 
از مواضع اصــولی دکتر ظریف بر خود می لرزند. 
متاســفانه این تندروها در زدن دولت پزشکیان و 
ظریف با سرنگونی طلبان در رسانه »اینترنشنال« 

وحدت هدف دارند.« 
های  از ظرفیت  نظــام  محروم کردن 

ظریف
جلایی پور معتقد اســت که تندروها می خواهند 
مانع از اســتفاده نظــام از ظرفیت-های ظریف 
شود. او گفت: » ظریف که به سمتش نیاز ندارد 
بلکه این اتخاد درست امور راهبردی است که به 
ظریف نیاز دارد. ظریف دنبال پست نبوده و نیست 
و حاکمیت در این شرایط خطیر به ظرفیت جهانی 
ظریــف نیاز دارد. این تندروها هم از این موضوع 
و از این که حاکمیت مدبرانه عمل کند به شدت 

ناراحت اند و خود را به در و دیوار می زنند.«
تغییر اولویت ها در دســتور کار سایه 

نشینان
در روزهای گذشــته درخواست ها نسبت به لزوم 
پاسخگویی نامزد انتخاباتی این جناح یعنی سعید 
جلیلی به شــبهاتی که پیرامــون عملکردش در 
مسایلی چون کرســنت، حوادث سال ۸۸ و تلف 
کردن وقت در مذاکراتش با کشــورهای اروپایی 
و افزایش تحریم ها علیه ایران در افکار عمومی 
مطرح شده استف برخی را به این موضوع هدایت 
می کنــد که یکی دیگر از اهــداف این گروه در 
بزرگ کردن مســاله ظریف، برداشتن فشارها از 
دوش »رئیس دولت در ســایه« است که اگرچه 
در انتخابات شکســت خورده، نه تنها نسبت به 
عملکردهای پیشین خود پاسخگو نیست، بلکه با 
حضور در برخی جلسات کمیسیون های مجلس 
و انتشــار برخی پیام-ها علیه دولت و شــخص 
محمد جواد ظریف به این جابه جایی اولویت ها 

سرعت و شدت می بخشد.

بررسی انگیزه های تندروها در بزرگ کردن »مساله ظریف«

 سایه نشینان در پی تغییرِِ اولویت های نظام 
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همدلی – طرح مساله »تغییر پایتخت« هر 
از چندگاهی در فضای عمومی کشور مطرح 
شده وموافقت ها ومخالفت های بسیاری را 
برمی انگیزد. مســعود پزشکیان نیز از همان 
روزهای ابتدایی ریاستش بر دولت چهاردهم 
این موضــوع را مطرح کرد، او می گوید بود 
مشکلات تهران حل نشــدنی است و بهتر 
است که پایتخت کشــور در جایی دیگر بنا 
شــود. او تاکید کرده کــه »تهران به عنوان 
پایتخت کشور با مشکلاتی دست به گریبان 
اســت که هیچ راه حلی جز انتقال مرکزیت 
نداریم؛ کمبود آب، نشست زمین، آلودگی هوا 
و امثال آن با تداوم سیاست ها و اقداماتی که 
تا به حال اتخاذ و اجرا شــده اند، فقط تشدید 
شــده و راه حل اســاسی جابجایی مرکزیت 

سیاسی و اقتصادی کشور است.
چندی بعد پزشکیان در دیدارهای جداگانه با 
نمایندگان اســتان های هرمزگان و سیستان 
و بلوچســتان، به آغاز مطالعات طرح انتقال 
پایتخت اشاره و از محمدرضا عارف به عنوان 
مســئول طرح انتقال پایتخت نــام برد. او 
گفت: »آقــای دکتر عارف مأموریت بررسی 
این طــرح را بر عهده دارنــد. بی توجهی به 
ایــن موضوع می تواند کشــور را در آینده با 
بحران های زیست محیطی و مشکلات متعدد 

دیگر مواجه سازد.«
 این مســاله در روزهای بعد واکنش برخی 
از فعالان وحوزه های مختلف را برانگیخت. 
برخیب از مخالفان طرح این موضوع از سوی 
پزشکیان را شتابزده ارزیابی کردند که نیاز به 
بررسی جدی و علمی دارد. برخی نیز معتقد 
بودند که طرح این مساله به دلیل مشکلات 
شــهر تهران و بحران های آن باید آخرین 
راه حل باشــد وپیش از آن بایــد راه های 
دیگری بررسی وآزمایش شوند. برخی دیگر 

نیز این مساله را با توجه به مشکلات بنیادی 
در حوزه هــای اجتماعی واقتصادی سیاسی 
اساســا قابل تحقق نمی دانند. برخی نیز آن 
را نوعی تبلیغــات دولتی برای برخی مقاصد 
دیگر ارزیابی کرده اند. این موضوعات سبب 
شــد تا مخالفت هایی در این باره در فضای 
سیاسی ورسانه ای کشور ابراز شود. مخالفت 
ها وانتقاداتی که فرزند رئیس جمهور را وادار 

به توضیحاتی در این باره کرد.
یوسف پزشکیان که از سوی محسن حاجی 
میرزایی رئیس دفتر رئیس جمهور، یوســف 
پزشکیان به عنوان مشاور و دستیار رسانه ای 
رئیس دفتر رئیس جمهور منصوب شد، پسر 
بزرگ تر مســعود پزشکیان، و دارای مدرک 
کارشــناسی، کارشناسی ارشــد و دکتری از 
دانشگاه صنعتی شریف اســت. او در موارد 
دیگری نیز پیش از این به اظهار نظر پرداخت 

و از برخی رویه ها در کشور انتقاد کرد.
او به تازگی در کانال تلگرامی خود به برخی 
از انتقادات به طرح مســاله تغییر پایتخت از 
سوی پدرش، پاســ� داد و نوشت: برخی از 
کارشناســان و سیاســتمداران در خصوص 

انتقــال پایتخت موضع گرفتــه و مخالفت 
کرده اند. انتظار این اســت کــه پیش از نقد 
کردن بدانیم که دقیقاً چه چیزی مطرح شده 

و چه استدلالی پشت آن قرار دارد. 
۱: ضرورت مسئله

اول- نظر رئیس جمهور این است که امکان 
توســعه بیشــتر در تهران و کلان شهر های 
دیگــر وجود ندارد. مهم تریــن دلیل آن هم 
عدم تناسب منابع آبی با میزان جمعیت است. 
یعنی به خاطر نبود آب دیر یا زود این شهر ها 
با بحران مواجه خواهند شد. فرونشست زمین 
از همین الان شروع شده است و از پروژه های 

مختلف انتقال آب صحبت می شود. 
دوم- از طرف دیگر با توجه به وضعیت دیگر 
کشورها، می توان به سادگی مشاهده کرد که 
بیشترین توسعه در شــهر های ساحلی و در 

کنار دریا ها بوده است.
2: برنامه رئیس جمهور

اولین تصمیمی که اتخاذ شده است این است 
که اجازه توسعه بیشتر در تهران داده نشود. 
گام دوم این اســت که طرح های زیرساختی 
بــزرگ در کنار ســاحل و به طــور خاص 

کریدور ها را در اولویت قرار بدهند. گام مهم 
سوم این اســت که برای توسعه دریا محور 
مشاور خارجی معتبر بگیرند. جلسات متعددی 
تشکیل شــده و کار هایی انجام می شود که 
من از جزئیات آن اطلاع ندارم و مسئولین هر 
قســمت در موقعی که صلاح بدانند گزارش 
خواهند داد. در ایــن میان صحبت از انتقال 
پایتخت هم شده است. منتها در مورد زمان 
انتقال، شیوه انتقــال، محل جدید و ... هیچ 

صحبتی نشده است.
۳: سوال ها و شبهات احتمالی

یک - انتقال پایتخت اولویت کشور نیست، 
اما مسئله آب قطعا اولویت کشور است. انتقال 
پایتخت تنها به عنوان یک ایده برای مواجهه 
با مشکل آب مطرح شده است و در کنار سایر 
روش ها و ایده ها باید بررسی و مطالعه شود.

دو - پرداختــن بــه این مســئله به معنای 
فراموش کردن مســائل دیگر نیست. شاید 
بیــش از هر مســئله دیگری رفع مشــکل 
قطعی برق برای ســال آینده )کوتاه مدت( 
مورد توجه اســت و به آن پرداخته می شود. 
بــه طور بنیادی تر بــر روی راه حل هایی که 
برای مشکل ناترازی انرژی )بلند مدت( ارائه 
شده اند، جلسات متعددی شکل گرفته و نقد 
و بررسی شده اند، ولی هنوز اجماع کامل در 
بین صاحب نظران و مجریان ایجاد نشــده 

است.
سه - متوجه هســتیم که مشکلات کشور 
بعضی فوری و آنی هســتند و برخی بنیادی 
و مزمــن. پرداختن به مشــکلات بنیادی و 
پروژه هــای بلند مــدت، رئیس جمهور را از 
پرداختن به مشــکلات فــوری و زود بازده 
غافل نکرده اســت. کمک و همراهی مردم 
مهم ترین شــرط موفقیت پروژه های خرد و 

کلان است.

ایده ای که برای مواجهه با مساله آب مطرح شد

توضیحات فرِزند پزشکیان درباره طرِح تغییرِ پایتخت 



در دومین جشنواره جشنواره فرهنگی _اقتصادی 
آگهی های بازرگانی صداو سیما صورت گرفت ؛

تقدیرِ از تیزر فرِهنگی_اقتصادی 
موسسه اعتباری ملل

در دومین جشــنواره فرهنگی-اقتصادی آگهی های بازرگانی 
صدا و سیما، تیزر فرهنگی-اقتصادی مؤسســه اعتباری ملل 
به عنوان یکی از برترین آثار تبلیغاتی انتخاب شــد و موفق به 

دریافت تندیس این رویداد گردید.
 به گزارش روابط عمومی مؤسســه اعتباری ملل: این مؤسسه 
همواره در مسیر پیشرفت و نوآوری گام برداشته و علاوه بر ارائه 
خدمات مالی با استفاده از تکنولوژی های روز، توجه ویژه ای به 
مسئولیت های اجتماعی و فرهنگی دارد که در همین راستا،این 
موسسه با تولید تیزرهای تبلیغاتی و فرهنگی، نقش مؤثری در 

فرهنگ سازی و آگاهی بخشی به جامعه ایفا نموده است.
این جشــنواره که با هدف ارتقای ســطح کیــفی تبلیغات در 
رســانه ملی و تقویت پیام های تبلیغاتی در راســتای توســعه 
اقتصــادی و فرهنگی  بود ، با حضور جمعی از مدیران ارشــد 
صــدا و سیما، فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، شــرکت های 
تبلیغــاتی و هنرمندان برگزار شــد و طی آن، از تیزرهای برتر 
در حوزه فرهنگی و اقتصادی تقدیر به عمل آمد. انتخاب تیزر 
مؤسسه اعتباری ملل در این رویداد، نشان دهنده کیفیت بالای 
تولیدات رسانه ای این مؤسسه و تعهد آن به تبلیغات اثرگذار و 

مسئولیت پذیری اجتماعی می باشد.
کســب این افتخار، بار دیگر جایگاه مؤسســه اعتباری ملل را 
به عنوان یکی از پیشتازان صنعت مالی و بانکی در حوزه تبلیغات 

فرهنگی و اقتصادی تقویت کرد.

تثبیت رتبه اعتباری بانک سامان
 Capital( موسسه رتبه ســنجی کپیتال اینتلیجنس ریتینگ
Intelligence Rating( رتبه  اعتباری بانک سامان را 

ارزیابی و رتبه اعتباری B بانک سامان را تثبیت کرد.
به نقل از ســامان رســانه، موسســه رتبه بنــدی بین المللی 
Capital Intelligence Rating رتبه های اعتباری 
بانک ســامان را مورد ارزیابی قرار داد که بر اساس این بررسی 
رتبه  ارز خارجی درازمدت B، ارز خارجی کوتاه مدت B و رتبه 
توان مالی را B+ اعلام کرد. این موسسه همچنین چشم انداز 
فعالیت بانک ســامان در سال های آینده را نیز پایدار پیش بینی 

کرده است.
موسسه Capital Intelligence Rating در فرایند 
ارزیابی خود عواملی نظیر کیفیت دارایی، نسبت کفایت سرمایه، 
مطالبات معوقه، اســتراتژی و محیط عملیاتی کســب وکار را 

موردتوجه قرار داده است.

در دیدار محسن سیفی با محمد شریعتمداری 
تاکید شد

تفاهم نامه همکاری بانک 
صادرات ایرِان و هلدینگ 
خلیج فارس توسعه می یابد 

مدیرعامــل بانک صادرات ایران و مدیرعامل هلدینگ شــرکت 
صنایــع پتروشیمی خلیج فارس در نشســتی بر تداوم و توســعه 

همکاری های دوجانبه تأکید کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، در دیدار محســن 
سیفی با محمد شریعتمداری بر تداوم و توسعه همکاری دوجانبه 
و پیگیری تفاهم ســال گذشته برای ارائه خدمات مالی و بانکی و 
حمایت از زنجیره تأمین در مجموعه شــرکت های این هلدینگ 

تاکید شد.
تمرکز بر ارائه خدمات ارزی و ریالی به ویژه تامین مالی پروژه های 
بالادســتی با تشکیل کنســرسیوم های داخلی و خارجی از جمله 
موارد مورد توافق مدیرعامل بانــک صادرات ایران با مدیرعامل 

هلدینگ خلیج فارس در این دیدار بود.
همچنین توافق بر اســتمرار ارائه انواع خدمــات مالی و بانکی، 
اعطای تسهیلات ارزی و ریالی، گشایش اعتبارات اسنادی ریالی، 
صدور انواع ضمانت نامه های ریالی و ارزی، پذیرش رکن ضامن در 
انتشار اوراق مرابحه و صدور اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( برای 
هلدینگ و شرکت های معرفی شده از دیگر بخش های تفاهم نامه 

جدید بین بانک صادرات ایران و این هلدینگ بود.
محسن سیفی در این دیدار گفت: راهبردهای بانک صادرات ایران 
مقابله با اثرات تحریمی و قابلیت های بین المللی و منطقه ای این 
بانک برای ارائه بهترین راه حل ها در تأمین مالی صنعت پتروشیمی 
طی سال های اخیر مشخص است و آمادگی برای همکاری های 

راهبردی در این بانک وجود دارد.
وی ادامه داد: استراتژی نوین این بانک در مسیر تحول بانکداری، 
بازارهای بزرگ و صنعت پتروشیمی در اولویت قرار دارد و امضای 
تفاهم نامه به ارزش بیش از صدها هزار میلیارد ریال با شــرکت 
صنایع هلدینگ خلیج فارس در همین راســتا است و با توجه به 
نقش مهم صنعت پتروشیمی در اقتصاد کشــور، از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
در این میان، مهمترین ابزار موجود استفاده از شبکه گسترده شعب 
خارجی بانک صادرات ایران برای حل مشــکلات تأمین مالی و 
مدیریت وجوه صادراتی اســت،ضمن اینکه نیازهای شــرکت ها 
و فعالان صنعت پتروشیمی توســط اداره کل بانکداری شرکتی 
بانک صادرات ایران و معاونت بانکداری جامع مورد پیگیری قرار 
می گیرد و هر مشــتری در صنعت پتروشیمی یک مدیر ارتباط با 

مدیر حساب )RM( در ساختار بانکداری شرکتی دارد.
 تأمین مالی از طریق گشــایش اعتبارات اسنادی، تنزیل، تأمین 
مالی حین انجام پروژه و فاینانس با بازه زمانی ۵ ســاله از طریق 
شــعب داخلی و خارجی بانک از جمله ظرفیت های موجود برای 

کمک به این صنعت در بانک صادرات ایران است.

کسب رتبه برِترِ بانک آینده در 
جشنواره فرِهنگی- اقتصادی 

آگهی های بازرگانی صداوسیما 
بانک آینده در دومین جشنواره فرهنگی- اقتصادی آگهی های 
بازرگانی صداوسیما با شعار »آگهی- آگاهی«، موفق به کسب 

عنوان برتر و دریافت لوح تقدیر و تندیس این جشنواره شد.
به گــزارش روابط عمــومی بانک آینــده؛ دومین جشــنواره 
فرهنگی- اقتصادی آگهی های بازرگانی صداوسیما با شــعار 
»آگــهی- آگاهی« طی روزهای ۷ و ۸ بهمن ماه ســال جاری 
بــا حضور رئیس و مدیران ارشــد صداوسیمــا و جمع کثیری 
از برندهای صاحب نام و فعــال در حوزه های اقتصاد، صنعت، 
فن آوری اطلاعات و ارتباطات و شرکت های تبلیغاتی در مرکز 
همایش های بین المللی صداوسیما برگزار شد و بانک آینده رتبه 

برتر این جشنواره را به خود اختصاص داد.
در این جشــنواره، جناب آقای دکتر بنائیان، عضو هیأت مدیره 
بانک آینــده- به نمایندگی از ایــن بانک- تندیس و لوح تقدیر 

جشنواره را از رئیس سازمان صداوسیما، دریافت کردند.

بانک و. بیمه

بانک  مرِکزی اروپا ذخیرِه 
بیت کوین ندارد

همدلی: کریســتین لاگارد، رئیس بانک مرکزی اروپا گفت: 
هیچ کشــور اتحادیه اروپا تصمیمی بــرای ذخیره بیت کوین 

به عنوان ذخایر پولی خود ندارد.
رئیس بانک مرکزی اروپا در پاســ� به اظهارات آلس میشل، 
رئیس بانک مرکزی جمهوری چک مبــنی بر بررسی ذخیره 
بیت کوین، گفت کــه این ارز دیجیتــال، معیارهای مورد نیاز 
سیاست گذاران بانک مرکزی اروپا یا هر کشور دیگری در این 

بلوک را برآورده نمی کند.
لاگارد اظهار کرد: من مطمئن هستم که بیت کوین وارد ذخایر 
هیچ یک از بانک های مرکزی شــورای عمومی بانک مرکزی 

اروپا نخواهد شد.
او افزود: ایــن موضوع نه فقط در جلســات این هفته مطرح 
شد، بلکه باعث تبادل نظر با پراگ نیز شد، جمهوری چک در 

اتحادیه اروپاست، اما عضو منطقه یورو نیست.
رئیــس بانک مرکزی اروپا بیان کرد: دیدگاه شــورای حاکم و 
به احتمال زیاد شــورای عمومی این است که ذخایر باید نقد، 
ایمن و امن و نباید مشــکوک به پولشویی یا سایر فعالیت های 

مجرمانه باشند.
بلومبرگ گزارش داد، رئیس بانک ملی چک در این هفته، ایده 
خود را برای خرید بیت کوین با پایگاه خبری فایننشــال تایمز 
مطرح کرد و گفت که به طور بالقوه می تواند پنج درصد از ذخایر 
این کشور را نشــان دهد. او متعاقبا در شبکه اجتماعی ایکس 
پســت کرد که موضوع »فقط در مرحله تحلیل و بحث است« 
و روز پنجشــنبه )۳۰ ژانویه( وزیر دارایی چک چنین اقدامی را 

با تردید بیان کرد.
لاگارد گفت: من گفت وگوی خوبی با همکارم از جمهوری چک 
داشــتم و تصمیم گیری در این مورد را به او واگذار می کنم تا 
آنچــه درنظر دارد را اعلام کند. اما مطمئن هســتم که او نیز 
مانند همه ما به لزوم داشتن ذخایر نقد، مطمئن و امن متقاعد 

شده است.

اقتصاد منطقه یورو 
زمین گیرِ شد

همدلی: رشــد اقتصاد منطقه یورو در سه ماهه چهارم سال 
۲۰۲۴، پیش بینی های بازار را به چالش کشید و صفر شد.

بر اساس داده های یورواســتات، تولید ناخالص داخلی منطقه 
یورو در ســه ماهه چهارم ســال ۲۰۲۴، به طور غیرمنتظره ای 
بدون تغییر ماند، زیرا آلمان و فرانسه که بزرگترین اقتصادهای 
این بلوک هستند، رشد منفی را ثبت و نگرانی ها در مورد ضعف 

اقتصادی پایدار این منطقه را تشدید کردند.
تولید ناخالص داخلی در اتحادیه اروپا، بر مبنای سه ماهه، ۰.۱ 
درصد رشد ثبت کرد و تولید ناخالص داخلی بر مبنای سالانه، 
۰.۹ درصد در منطقه یورو و ۱.۱ درصد در اتحادیه اروپا افزایش 
یافت که نسبت به نرخ رشد به ترتیب، ۰.۹ درصد و ۱.۰ درصد 

در سه ماهه قبلی، اندکی بهبود داشت.
پایگاه خبری آناتولی گزارش کرد در میان کشــورهای عضو با 
داده های موجود، پرتغال با ۱.۵ درصد افزایش در رتبه نخست 
جدول رشــد اقتصادی قرار دارد و پــس از آن لیتوانی با ۰.۹ 
درصد و اســپانیا با ۰.۸ درصد، قرار گرفتند. اقتصاد آلمان ۰.۲ 
درصد کوچک شــد، در حالی که تولید ناخالص داخلی فرانسه 
۰.۱ درصد کاهش یافت. اقتصاد ایتالیا نیز برای دومین سه ماهه 
متوالی، ثابت ماند و پیش بینی ها از رشــد متوسط ۰.۱ درصدی 

را به چالش کشید.

رشد اقتصادی آمرِیکا 
نزولی شد

همدلی: رشد تولید ناخالص داخلی ایالات متحده در سه 
ماهه چهارم به ۲.۳ درصد کاهش یافت.

به گزارش ایســنا، بر اســاس داده های وزارت بازرگانی، 
اقتصاد ایالات  متحده در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۴ به 
میزان ۲.۳ درصد رشد کرد که کمتر از انتظارات بازار ۲.۷ 
درصدی بود. این رقم نشان دهنده کاهش قابل توجهی از 
رشد قوی ۳.۱ درصدی ثبت شده در سه ماهه سوم است.

مخارج مصرف کننده و مخارج دولت باعث افزایش سود 
سه ماهه شــد، اگرچه تا حدی با کاهش سرمایه گذاری 

تجاری جبران شد.
پایگاه خبری آناتولی گزارش کرد، اقتصاد ایالات متحده 
در کل سال رشد ۲.۸ درصد ثبت کرد که کاهش جزئی 
نســبت به رشــد ۲.۹ درصدی در ســال ۲۰۲۳ نشان 
می دهد. رشد ســالانه با افزایش گسترده در هزینه های 
مصرف کننــده، هزینه هــای دولت، ســرمایه گذاری و 

صادرات حمایت شد.
شــاخص قیمت خریدهای ناخالص داخــلی در اکتبر تا 
دســامبر ۲.۲ درصد افزایش یافت، در حالی که در دوره 

سه ماهه قبل ۱.۹ درصد صعود کرد.
بر اســاس داده های وزارت کار، تعــداد آمریکایی هایی 
که برای اولین بار درخواســت بیکاری ثبت کردند، هفته 
گذشته ۱۶هزار نفر کاهش یافت و به ۲۰۷هزار نفر رسید. 
این رقم بسیار پایین تر از پیش بینی بازار با رقم ۲۲۴هزار 
است. در ماه دسامبر، اقتصاد ایالات متحده ۲۵۶هزار شغل 
ایجاد و در ماه نوامبر کاهش ۲۱۲هزار شــغل را تجربه 

کرد.

اقتصاد آلمان ۰.۲ درصد 
نزول کرِد

همدلی: رشد اقتصادی آلمان در سه ماهه چهارم سال 
میلادی گذشــته، ۰.۲ درصد نســبت به سه ماهه سوم، 

کاهش یافت.
به گزارش ایســنا، بر اســاس داده های اداره آمار آلمان، 
اقتصاد این کشــور در ســه ماهه آخر سال گذشته، ۰.۲ 
درصد در مقایسه با سه ماهه ژوییه تا سپتامبر افت کرد 
که بالاتر از تخمین های بازار برای کاهش ۰.۱ درصدی 

بود.
بر اساس این داده ها، کاهش رشد اقتصادی در سه ماهه 

دسامبر، به دلیل کاهش قابل توجه صادرات بوده است.
پایــگاه خبری آناتولی گــزارش کرد، رشــد اقتصادی 
بزرگترین اقتصاد اروپا در ســه ماهه پایانی سال ۲۰۲۴، 
بر مبنای ســالانه، به میزان ۰.۲ درصد کاهش یافت که 
ضعیفتر از برآوردهــای اقتصاددانان مبنی بر عدم تغییر 

این نرخ بود.

خبر

همدلی؛ اف ای تی اف مدت هاست که در ایران 
هم محل بحث است هم محل اختلاف. دولت، 
مجلس و مجمع تشخیص مصلحت است و هم 
بخــش بسیار بزرگی از مــردم کوچه و بازار که 
شــاید اطلاع کاملی هم از این موضوع ندارند، 
درگیر خود کرده اســت. شــاید این سوال که 
اف ای تی اف چیســت و با چه ساز و کاری عمل 
می کند به رقم اینکه تمام رسانه ها بارها و بارها 

درباره آن بحث کرد.

اف ای تی اف چیست؟  
اف ای تی اف )FATF(  یک سازمان فرادولتی 
است که سیاست ها و اســتانداردهای مبارزه با 
جرایــم مالی، از جمله پولشــویی و تامین مالی 

تروریسم را طراحی و ترویج می کند.
اف ای تی اف )FATF( یک ســازمان فرادولتی 
است که سیاست ها و اســتانداردهای مبارزه با 
جرایم مــالی را طراحی و ترویــج می کند. این 
اســتانداردها، پولشــویی، تامین مالی تروریسم 
و ســایر تهدیدهــای مربوط به سیســتم مالی 

بین المللی را هدف قرار داده است.
 Financial یا FATF کارگروه اقدام مالی
Action Task Force، در سال ۱۹۸۹ 
و به دستور گروه هفت G۷( ( تاسیس شد و مقر 

آن در پاریس است.
افزایش قابل توجه تجــارت بین المللی به دنبال 
بزرگ تر شــدن اقتصــاد جهــان، جرایم مالی 
متعددی از جمله پولشــویی را به  دنبال داشــته 
اســت. کارگروه اقدام مالی توصیه هایی را برای 
مبــارزه با این جرایــم ارائه می دهــد، نظرات 
اعضایــش را مورد برسی قرار می دهد و درصدد 
افزایش پذیرش مقررات برای مقابله با پولشویی 
از کشورها در سراســر جهان است. از آنجا که 
روش های پولشویی مدام در حال تغییر هستند، 
FATF ایــن اســتانداردها را ســالانه به روز 

می کند.
در حــال حاضر، این کارگــروه دارای ۳۷ عضو 
اســت. بیشــتر اعضای FATF را کشورهای 
پیشــرفته اروپایی و آمریکایی تشکیل می دهند. 
یک کشور برای عضو شــدن باید ویژگی های 
مهمی از جملــه جمعیت بــالا، تولید ناخالص 
داخلی قابل توجه، بخش بانکی توســعه یافته و 
غیره داشته باشد. اعضا همچنین باید بر اساس 
استانداردهای مالی پذیرفته شده عمل کنند و در 

سایر سازمان های بین المللی مهم عضو باشند.
در عین حال، کشــورهای عضو متعهد می شوند 

که جدیدتریــن توصیه های FATF را تایید و 
از آن ها حمایت کنند.

تعــدادی زیــادی از ســازمان های بین المللی 
به عنــوان ناظر در FATF شــرکت می کنند. 
صنــدوق بین الملــلی پول )IMF(، ســازمان 
همکاری و توسعه اقتصادی )OECD(، بانک 
جهانی و پلیس بین الملل از جمله این سازمان ها 

هستند.
کشــورهایی که در وضعیــت غیرهمکار با این 
ســازمان به ســر می برند، در لیســت سیاه قرار 
می گیرند. در حال حاضر به جز ایران، دو کشور 
کره شــمالی و کوبا در این لیســت قرار دارند. 
ایــران نیز اولین بــار در ســال ۲۰۰۹، در این 
فهرســت قرار گرفته بود. در سال ۲۰۱۵ و پس 
از امضای توافق هسته ی موسوم به برجام، این 

وضعیت به حالت تعلیق درآمد.
کشــورهایی که از آنها  به عنــوان پناهگاه امن 
برای حمایت از تامین مالی تروریسم و پولشویی 
 FATF یاد می شــود نیز در لیست خاکستری
قرار می گیرند. قرار گرفتن این کشــورها در این 
فهرست به معنای هشداری برای امکان ورود به 

لیست سیاه است.

چرا همکاری با FATF مهم است؟
توصیه هــای این کارگروه از ســوی بسیاری از 
کشــورها جدی گرفته می شود. اگر کشوری در 
لیست خاکســتری و سیاه FATF قرار بگیرد، 
شــانس ادغام در نظام بانکی جهانی را از دست 
خواهد داد. کاهش مبادلات تجاری بین المللی، 
تحریم هــای اقتصــادی از ســوی صنــدوق  
بین المللی پــول، بانک جهانی، ADB و البته 
سایر کشورها از دیگر پیامدهای قرار گرفتن در 

لیست سیاه و خاکستری است.

نوع تصمیم گیری عامل فضاسازی
واقعیت این اســت که اف ای تی اف هر چه که 
بود و هر چه که هســت، امروز بخش بزرگی از 
اقتصاد ایران به آن وابســته است و اینکه ایران 
در لیســت سیاه آن قرار بگیرد یا در هر بخش 
از تصمیمات آن تعریف شــود، بر نحوه عملکرد 
اقتصادی داخلی و نیز تعاملات اقتصادی دنیا با 
ما، موثر خواهد بود شــاید به همین دلیل باشد 
که کارشناسان در بخش های مختلف سیاسی و 
اقتصادی از دیر زمان پیشنهاد داده اند که هر چه 

زوتر تکلیف همکاری با آن روشن شود. 
حالا در تازه ترین واکنــش، معاون وزیر اقتصاد 

دربــاره این موضوع گفته اســت: عدم مدیریت 
فرصت ها و تهدیدهای توصیه های FATF در 
کشور و مشمول زمان کردن تصمیم گیری های 
کلیدی در خصوص اســتانداردهای بین المللی، 
عملًا این فضا را در اختیار کشــورهای دشمن 
ما قــرار می دهد که رفتارهــای خصمانه علیه 
منافع ملی ما را به راحتی توجیه و سایر کشورها 
را در همراهی با خود قانع و شبکه ســازی های 
منطقه ای و بین المللی علیه ایران را تشدید کنند

هادی خانی - دبیر شــورای  عالی پیشــگیری 
و مقابلــه با جرایــم پولشــویی و تأمین مالی 
تروریســم در تشــریح نگرانی هایی رســانه ای 
مبنی بر سیــاسی کاری احتمــالی FATF با 
کشورمان در مسیر عادی سازی پرونده و خروج 
از لیســت سیاه، عنوان کرد: اصولًا در تعاملات 
بین المللی طرفین، تلاش می کنند از تمام ابزارها 
و بهانه های در دسترس برای تحقق منافع مورد 
انتظار خود استفاده کنند و تجربه سایر کشورها 
 FATF در مدیریت فرصت هــا و تهدیدهای
مؤیــد عزم ملی و انســجام و همگــرایی تمام 
ظرفیت هــای داخلی حول محــور تأمین منافع 

ملی و امنیتی است.
معاون وزیر اقتصاد یادآور شد: در موضوع تأخیر 
FATF در خروج نــام ایران از ذیل توصیه ۷ 
آن نهــاد، موضوع را مصداق رفتار سیاسی بیان 
و اعتراض کردیم و موفق شدیم با مطالبه گری 
منســجم و باوجود مانع تراشی برخی کشورها، 

نتیجه لازم را بگیریم.
خــانی تأکید کرد: رفتــار سیــاسی و خارج از 
چارچوب هــای منطقی، خــوراک و ابزار توجیه 
جهت همراه سازی دیگران را نیاز دارد و مطالبه 
و نگرانی کشــورهای همســو و دوست ما در 

FATF ، این بوده و هســت کــه ایران بهانه 
را از بــرخی کشــورهای عضو کــه تلاش در 
اجماع سازی سایر اعضا علیه کشورمان دارند را 

بگیرد و میدان را به نفع آنها خالی نکند.
او ادامه داد: متأســفانه عدم مدیریت فرصت ها 
و تهدیدهای توصیه های FATF در کشــور و 
کلیدی  تصمیم گیری های  کردن  زمان  مشمول 
در خصــوص اســتانداردهای بین المللی، عملًا 
ایــن فضا را در اختیار کشــورهای دشــمن ما 
قــرار می دهد که رفتارهای خصمانه علیه منافع 
ملی ما را به راحتی توجیه و ســایر کشــورها را 
در همراهی بــا خود قانع و شبکه ســازی های 
منطقه ای و بین المللی علیه ایران را تشدید کنند

این مقام مسئول تصریح کرد: خروج نام ایران از 
 FATF همراهی ،FATF ذیل توصیه هفت
با کشــورمان بعد از گذشــت بیش از ۷ سال از 
انقضا زمانی برنامه اقدام کشور در مقایسه با کره 
 FATF شمالی، تقدیر رسمی گروه منطقه ای
در اوراسیا از اقدامات کشــور در حوزه مبارزه با 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم و تصویب ارائه 
خدمات مشــاوره فنی به ایران جهت خروج از 
 FATF لیســت سیاه توســط گروه منطقه ای
در اوراسیا بــا رأی قاطع تمام اعضا از مصادیق 
مدیریت شــرایط برای جلوگیــری از رفتارهای 

سیاسی عنوان کرد.
او تأکید کرد: این ما هستیم که تعیین می کنیم 
طرف مقابلمان چه رفتاری با ما داشــته باشد و 
اگــر فرصت های موجود را به درســتی مدیریت 
نکنیم شــاهد تغییر رفتارها خواهیم بشود و آن 
موقع نمی توانیــم بگوییم با مــا سیاسی رفتار 
کرده اند و حداقل کشــورهای دوست و همسو 

با ما این توجیه را نخواهند پذیرفت.

گزارشی از روند حل یک چالش اقتصادی که زمان بر شده است

هزارتوی بی پایان اف  تی اف
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قیمت طلای جهانی در روز پنجشنبه به رکورد 
جدیــدی رسید که به دلیل عــدم اطمینان در 
مورد سیاســت های اقتصــادی دونالد ترامپ، 
رئیس جمهــور آمریکا و ضعــف دلار پس از 
گزارش ناامیدکننده رشد ایالات متحده افزایش 

یافت.
به گزارش ایســنا، تقاضای پناهــگاه امن به 
دلیل عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی و نگرانی ها 
در مورد رشــد اقتصــاد جهــانی در بحبوحه 
ترامپ، رئیس  تعرفــه ای دونالــد  برنامه های 
جمهور ایالات متحده، قیمت طلا را به بالاترین 
حد خود رســانده است و بار دیگر آستانه سطح 
کلیدی ۳۰۰۰ دلار را مورد توجه سرمایه گذاران 

قرار داده است.
هر اونــس طلا برای تحویل فــوری در روز 
پنجشــنبه به رکورد ۲۷۹۸ دلار و ۴۰ ســنت 
صعود کرد و پس از ثبــت قوی ترین عملکرد 
سالانه خود از سال ۲۰۱۰ در سال گذشته، سال 
۲۰۲۵ را با قدرتی تازه آغاز کرد. هر اونس طلا 
تا ساعت ۹ صبح امروز، جمعه نیز به ۲۷۹۴ دلار 

و ۹۶ سنت رسید.
فیلیپ اســتریبل، استراتژیســت ارشد بازار در 
Blue Line Futures اعلام کــرد که 
نگرانی هــایی وجود دارد که رشــد )اقتصادی( 
ممکن اســت به دلیل سیاست ها و تعرفه هایی 
کــه دولت فعلی بــه دنبال اجرای آن اســت 
کاهش یابد. بنابراین وقتی تورم بالاتر و رشــد 
کمتری دارید، رکود تورمی، موضوع اقتصادی 
خواهد شد. طلا در آن محیط بسیار خوب عمل 

می کند.
با توجه بــه اینکه دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
ایالات متحــده همچنــان تهدیــد تعرفه ها را 
قرار می دهد، نگرانی هــایی وجود دارد که آنها 
می توانند قیمت های مصرف کننده ایالات متحده 
و تورم را افزایش دهند و منجر به افزایش نرخ 

بهره برای مدت طولانی تری شوند. طرح های 
تعرفه ای ترامــپ تورم زا و بــا پتانسیل ایجاد 
جنگ های تجاری تلقی می شــوند و تقاضای 
پناهگاه امن برای شمش را افزایش می دهند، 
زیرا به طور ســنتی به عنوان پوششی در برابر 
فشارهای قیمتی و عدم اطمینان ژئوپلیتیکی در 

نظر گرفته می شوند.
باب هابرکورن، استراتژیســت ارشــد بازار در 
RJO Futures اظهار کرد: من می توانم 
شــاهد تلاش )طلا( برای رسیدن به ســطح 
۲۹۰۰ دلار در مقطعی طی سه ماهه اول باشم 
و پس از اینکه از آن عبور کنیم، سطوح جدیدی 
را تعیین خواهیم کرد. در مقطعی از سال جاری، 
طلا در نهایت می تواند به شــمال ۳۰۰۰ دلار 

مبادله شود.
بهای معــاملات آتی طلای آمریکا، در میان 
نگرانی هــا در مورد طرح هــای تعرفه واردات 
آمریکا، در روز پنجشــنبه اخــتلاف قیمت را 

افزایش دادند.
طلا در سال گذشــته به رکوردهای متعددی 
دســت یافت که به دلیل چرخــه کاهش نرخ 
بهره فدرال رزرو، تقاضــای امن و خرید قوی 
بانک مرکزی تقویت شد. شمش بدون بازده در 
محیطی با نرخ بهره پایین رشد می کند. طلا به 
عنوان یک دارایی امن است و سرمایه گذاران به 
دنبال ســرپناهی برای عبور از طوفان غیرقابل 
پیش بینی هســتند. در مورد خرید بانک های 
مرکزی، بانک خلق چین یکی از محرک های 
کلیدی تقاضای طلا بوده اســت، زیرا در سال 
گذشته علی رغم رشد قیمت، به افزایش طلا به 

ذخایر خود ادامه می دهد.
طبق گزارش رویترز، تحلیلگران بر این باورند 
که ادامه خریدهای بانک مرکزی چین می تواند 
حمایت بیشتری از قیمت طلا در ماه های آینده 

ایجاد کند.

طلای جهانی رکورد زد، دلار ضعیف شد

 FATF یــک اقتصاددان با بیان اینکــه مخالفان
کاسبان انزوای ایران هســتند گفت: این شائبه که 
 FATF بــرخی افراد مطرح می کنند پیوســتن به
باعث می شــود دیگر نتوانیم نفت بفروشیم توجیه 
نادرســتی اســت؛ زیرا همه دنیا می دانند خریداران 
نفت ما چه کسانی هســتند. برعکس، نپیوستن به 
FATF و فروش نفت از مجاری غیررسمی باعث 
می شود حدود ۳۰ درصد پول حاصل از صادرات به 

جیب واسطه ها برود.
علی قنبری به ایســنا گفت: کسانی که با پیوستن 
ایــران به گروه ویژه اقدام مــالی مخالفت می کنند 
کاسبان تحریم و انزوای ایران هستند و می خواهند 
از این انزوا به نفع خود بهــره ببرند. برخی دیگر از 
مخالفان نیز در خوشــبینانه ترین حالت به شــکل 

ناآگاهانه با FATF  مخالفت می کنند.
او افزود: از بین حدود ۲۰۰ کشور دنیا فقط سه کشور 
ایران، کره شــمالی و میانمار بــه FATF ملحق 
نشــده اند. حتی روسیه که با ما ارتباطات سیاسی و 
تجاری دارد می گوید بــه FATF  بپیوندید و اگر 
این کار را انجام ندهید نمی توانیم با شــما مبادلات 

اقتصادی و تجاری داشته باشیم.
استاد اقتصاد دانشــگاه تربیت مدرس تصریح کرد: 
برای ما که در کشــوری با سابقه تمدن و فرهنگ 
غنی زندگی می کنیم، مناســب نیست که هم ردیف 
کره شــمالی یــا میانمار قرار بگیریــم و از گردونه 

تعاملات جهانی عقب بمانیم.
قنبــری با ابراز امیــدواری مبنی بــر اینکه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به موضوع FATF با دید 
مثبت نگاه کند گفت: مجمع نباید برخورد قهری با 
FATF داشته باشــد و به نظرم بعضی نگاههای 

منفی در مجمع تشخیص نسبت به FATF از نبود 
عمق کافی دراین مورد نشأت گرفته است.

 FATF او بیان کــرد: به لطف نهادهایی همچون
معاملات در دنیا شفاف است. بنابراین ما نباید اجازه 
دهیم کسانی که برای کسب رانت به دنبال استفاده 
از روش های نادرست غیراقتصادی با دنیا هستند به 

جایگاه کشور در سطح جهان لطمه وارد کنند.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه اغلب مردم 
با پیوســتن ایران به گروه ویژه اقــدام مالی موافق 
هســتند، گفت: مردم با رای شان به دکتر پزشکیان 
نشــان دادند خواهان تعامل ســالم و شفاف با دنیا 
هســتند. واکنش ها و اظهارنظرهایشــان نسبت به 
FATF نیز گویای آن اســت که خواهان پیوستن 
ایران به این نهاد بین المللی هستند. من فکر می کنم 
اگر در این خصوص رای گیری انجام شــود بیش از 
۹۰ درصد مردم به پیوستن به FATF رای مثبت 

می دهند.
قنبــری درباره این شــائبه که بــرخی افراد مطرح 
می کنند مبنی بر اینکه با پیوستن به FATF دیگر 
نمی توانیــم نفت بفروشیم تاکید کــرد: این توجیه 
نادرستی است. همه دنیا می دانند که نفت ما از کجا 
می آیــد، به کجا می رود و خریدارانش چه کســانی 
هستند. اما متاسفانه نپیوستن به FATF هزینه های 
صادرات نفت را برای ما بیشــتر کرده اســت. یعنی 
لقمه را دور ســرمان می چرخانیم؛ به این شکل که 
۳۰ درصد پول حاصل از فروش نفت ما هدر می رود. 
اما اگر به گروه ویژه اقدام مالی بپیوندیم مشــخص 
می شود ارزی که می گیریم چه ارزی است یا کالایی 
که تحویل می گیریم چه کالایی است و منابع کشور 

به جیب اشخاص غیر نمی رود.

مخالفان FATF از انزوای 
ایرِان سود می برِند
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شیوع ابولا در پایتخت اوگاندا

مقامات بهداشتی اوگاندا، شیوع ابولا در »کامپالا«، پایتخت این 
کشور و فوت یه نفر را بر اثر این بیماری تایید کردند.

وزارت بهداشت اوگاندا روز گذشته )پنج شنبه( مرگ این بیمار را 
به دلیل آلوده شدن به ویروس ابولا تایید کرد.

از زمــان ثبت اولین آلودگی به این بیماری ویروسی در ســال 
۲۰۰۰ میلادی در این کشــور آفریقای شرقی، این نهمین بار 

است که ابولا در اوگاندا شیوع پیدا می کند.
بیمارِ فوت شده، یک پرستار مرد در بیمارستان ملی »مولاگو« 
در کامپالا بوده که پس از شــدت گرفتن تب و علائم بیماری، 
اقدام به درمان کرده بود. اما در نهایت چندین عضو حیاتی وی 

دچار نارسایی شد و به فوتش انجامید.
وزارت بهداشــت این کشور اعلام کرد ۴۴ نفر از افرادی که با 
متوفی در تماس بوده اند از جمله ۳۰ پرســنل بیمارستان، برای 

ردیابی و معاینات مورد نیاز فهرست شده اند.
به گزارش رویترز، ابولا کــه تب خونریزی دهنده بسیار عفونی 
اســت از طریق تماس بــا مایعات و بافت بــدن آلوده منتقل 
می شود و علائم آن نیز شامل سردرد، استفراغ خونی، دردهای 

عضلانی و خونریزی است.

اصفهان بین ۴ تا ۱۸ سانتی مترِ در 
سال فرِونشست دارد

مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان گفت: ۲۰۰ مدرسه در 
اصفهان، فلاورجان و برخوار تحت تاثیر فرونشست قرار گرفته 
است. پایش ایمنی انجام شد و ۴۲ مدرسه که خطرپذیر بودند 

تخلیه شدند.
منصور شیشــه فروش؛ مدیرکل مدیریت بحــران اصفهان در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: به دلیل خشکســالی های 
شــدید اکنون ۱۰۰ درصد از مساحت اســتان اصفهان درگیر 
خشکسالی است؛ رودخانه زاینده رود خشک است و ۳۶۰ روستا  

با تانکر آبرسانی می شوند.
 وی اعلام کرد: مطالعات صورت گرفته نشــان می دهد از ۳۵ 
دشــت استان، ۲۹ دشــت تحت تاثیر افت آب های زیر زمینی 
هســتند. از این ۲۹ دشــت، ۱۵ تحت تاثیر فرونشست زمین 
هستند؛ به خصوص دشت اصفهان، برخوار، دشت مهیار شمالی، 
مهیار جنوبی، دشت اردستان، دشت کاشان، دشت فلاورجان، 

نجف آباد و گلپایگان.
شیشه فروش گفت: در چند سال گذشته از سازمان زمین شناسی 
کشــور و سازمان های نقشــه برداری دعوت به عمل آوردیم، 
آمدنــد و مطالعات را انجام دادند و در همه مناطق بررسی های 
لازم انجام شــد. سازمان زمین شناسی نرخ فرونشست زمین را 
بین ۴ تا ۱۸ سانتی متر در سال تعیین کرد. اصفهان تنها استانی 
است که اثرات فرونشســت زمین در آن تا بدنه های شهر هم 

آمده و به ساختمان های مسکونی رسیده است.
مدیرکل مدیریت بحران اظهار کرد:  ۲۰۰ مدرسه در اصفهان، 
فلاورجان و برخوار تحت تاثیر فرونشســت قرار گرفته است. 
پایش ایمنی انجام شــد؛ ۴۲ مدرسه خطرپذیر بودند که تخلیه 

شدند، و بازسازی ۲۲ مدرسه در حال انجام است.

رانندگی بدون گواهینامه 
چه مجازاتی دارد؟

رانندگی بدون گواهینامه طبق قانون جرم محسوب شده و برای 
آن مجازات تعیین شده است.

به گزارش ایســنا، ســرهنگ فیروز کشیر معاون اجتماعی و 
فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهــران بزرگ گفت: طبق ماده 
۷۲۳ قانــون مجازات اسلامی )بــا اصلاح میزان جزای نقدی 
در مورخه ۳۰/۳/۱۴۰۳( هر کس بدون گواهینامه رسمی اقدام 
به رانندگی و یا تصدی وســایل موتوری که مســتلزم داشتن 
گواهینامه مخصوص اســت، بنمایــد و  همچنین هر کس به 
موجب حکم دادگاه از رانندگی وســایل نقلیه موتوری ممنوع 
باشد به رانندگی وســائل مزبور مبادرت ورزد برای بار اول به 
حبس  تعزیری تا دو ماه یا جزای نقدی تا ۳۳,۰۰۰,۰۰۰ ریال و 
یا هر دو مجازات و در صورت ارتکاب مجدد به دو ماه تا شش 

ماه حبس محکوم خواهد شد.

اسامی محصولات غیرِمجاز مرِاقبت 
از مو در بازار اعلام شد

سازمان غذا و دارو با انتشار اطلاعیه ای از شهروندان خواست از 
خرید و استفاده این اقلام خودداری کنند.

بررسی های انجام شــده نشان می دهد این محصولات به دلیل 
عدم رعایت استانداردهای لازم در تولید، مورد تأیید این سازمان 

نیستند و مصرف آن ها توصیه نمی شود.
براساس این گزارش، در گروه شامپو و ماسک مو، محصولات 
شــامپو رنگ TOHIKA، شــامپو مغذی روغــن نارگیل 
Loreal )Elseve(، ماســک مو Aurane، ماســک 
مناســب موهای آسیب دیده Olive mask و پروتئین مو 

A در فهرست اقلام غیرمجاز قرار دارند.
همچنین در گروه حالت دهنده های مو، ســازمان غذا و دارو از 
 KOOHINOOR روغن مو ،TIGI اســتیک وزگیر مو
/ املاء النســا و ریمل مو Essence به عنوان محصولاتی 
نام برده است که فاقد تائیدیه های قانونی بوده و مصرف آن ها 

می تواند منجر به مشکلات پوستی و آسیب به مو شود.
این سازمان از مردم خواست هنگام خرید محصولات آرایشی 
و بهداشتی، دقت کافی داشته و از اصالت کالا و داشتن مجوز 
قانونی اطمینان حاصل کنند. همچنین شــهروندان در صورت 
مشاهده این اقلام در سطح بازار، می توانند موضوع را از طریق 
کانال های ارتباطی موجود به اطلاع سازمان غذا و دارو برسانند

ســازمان غذا و دارو تأکید کرده است که برای حفظ سلامت، 
لازم اســت محصولات آرایشی و مراقبت از مو تنها از مراکز 

معتبر و دارای مجوز رسمی خریداری شوند.
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وضعیت هوای تهرِان تا دوشنبه در 
شرِایط ناسالم برِای همه 

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت گفت: 
با توجه به پیش بینی پایداری هوا توسط سازمان هواشناسی 
کشور و ادامه آن تا ظهر روز دوشنبه و همچنین روند افزایش 
غلظت آلاینده های ذرات معلق کوچکتر از دو و نیم میکرون، 
وضعیت هوای تهران تا ظهر روز دوشــنبه در شرایط ناسالم 

برای همه گروهها قرار دارد.
به گزارش ایســنا، دکتر عباس شاهسونی در این باره گفت: 
در پی وضعیت ناســالم برای همه گروهها هوای کلانشــهر 
تهران، دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی بعنوان نماینده 
وزارت بهداشــت در اســتان تهران اعلام وضعیت شــرایط 
اضطرار نموده و درخواســت تشکیل کارگروه شرایط اضطرار 

کرده است.
وی گفت: این وضعیت ســبب افزایــش بیماری های قلبی و 
ریوی و افزایش مرگ های زودرس و افزایش علائم تنفسی 
از جمله ســرفه، تنگی نفس و ســوزش گلو در کل جمعیت 

می شود.
رئیس گــروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشــت به 
شهروندان تهرانی توصیه کرد: گروه های آسیب پذیر از جمله 
کــودکان، زنان باردار، بیماران تنفــسی و قلبی و افراد دارای 
فشار خون بالا و به خصوص افرادی که مبتلا به آسم هستند 
و نیز ســالمندان ســعی کنند تا حد امکان در فضای باز تردد 
نکنند و در صورت ضرورت از ماسک های مناسب و استاندارد 

استفاده نمایند.
براســاس گزارش وبدا، شاهسونی افزود: ســایر گروهها نیز 
از فعالیت ســنگین در فضای بــاز اجتناب نمایند و گروه های 
حســاس در صورت داشــتن علائمی نظیر تنــگی نفس و 
سنگینی سینه با اورژانس تماس بگیرند و یا به نزدیک ترین 

مرکز بهداشتی و درمانی مراجعه نمایند.

ورود سامانه بارشی از اواخرِ هفته 
آینده به کشور

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا از ورود سامانه بارشی به کشور در اواخر هفته آینده خبر داد

صادق ضیاییان در گفت وگو با ایســنا در واکنش به خبر منتشر 
شــده در فضای مجازی مبنی بر موج سرمای شدید در کشور 
از هفته آینده گفت: از روز چهارشــنبه هفته آینده به ویژه روز 
جمعه ورود ســامانه بارشی پیش بینی می شود اما به شدتی که 

اعلام شده نیست.
وی با بیان اینکه تغییرات نقشــه های هواشــناسی زیاد است 
افزود: بعد از گذشــت چنــد روزی از هفته پیش رو نتایج دقیق 

تری را می توان اعلام کرد.

فرِار ۹ نفرِ از کانون اصلاح  و ترِبیت 
استان کرِمانشاه

اداره کل زندان های اســتان کرمانشــاه درباره فرار ۹ مددجوی 
»کانون اصلاح و تربیت کرمانشاه« اطلاعیه ای صادر کرد.

به گزارش ایســنا به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، در این 
اطلاعیه آمده است: » عصر روز پنجشنبه یازدهم بهمن ماه از 
ایــن مرکز اصلاحی و تربیتی ۹ نفر از مددجویان بند نوجوانان 
»کانون اصلاح و تربیت کرمانشــاه« در اقدامی با برُیدن چند 
روزه حفــاظ پنجره نمازخانه و ازطریق دیــوار این مرکز اقدام 

به فرار کردند.
با این وجود و با ســرعت عمل نیروهای این مرکز و با کمک 
دادگســتری و نیروی انتظامی شهرســتان ۳ نفر از این افراد 
بلافاصله دســتگیر شــدند. درحال حاضر نیز تجســس برای 

شناسایی و دستگیری سایرین ادامه دارد.
همچنین ادعای صورت گرفته مبنی بر بروز آتش ســوزی در 

زندان کذب محض است. «

 انتقال آب از دریای عمان به 
استان تهرِان

اســتاندار تهران از پیگیری طرح انتقال آب از دریای عمان به 
این استان خبر داد.

به گزارش ایسنا، محمد صادق معتمدیان در جلسه با تشکل ها، 
نخبگان، احزاب و معتمدین رباط کریم که شــامگاه چهارشنبه 
برگزار شــد، با اشاره به مشکل کم آبی در استان اظهار داشت: 
کمبود آب یکی از مهمترین چالش های اســتان تهران است و 

شهرستان های استان نیز از این قاعده مستثنی نیستند.
وی افزود: بــا توجه به بارگذاری های جمعیتی که در ســطح 
استان تهران و شهرســتان های آن صورت گرفته باعث شده 

که مصرف آب شرب بهداشتی افزایش پیدا کند.
اســتاندار تهران ادامه داد: شهرســتان رباط کریم با ۱۹ برابر 
میانگین کشوری تراکم جمعیت دارد. در مساحت کمتر از ۳۰۰ 
کیلومتر مربع جمعیت قابل توجهی دارد که ســرانه شهرستان 
را به ۷۶۵ نفر رســانده است که طبیعتاً مشکلات مصرف آب 
و آلودگی هوا و کمبود زیرســاخت ها به دلیل همین بارگذاری 
جمعیتی که بیش از توان اکولوژی در منطقه انجام گرفته است

وی عنــوان کرد: یکی از مهمتریــن موضوعاتی که در دولت 
چهاردهم در دســتور کار قرار گرفته تأمین منابع آب در ســه 
مقطع کوتاه مدت، میان مدت که بحث انتقال آب از سد لار و 
اجرای خط دوم از ســد طالقان و تکمیل رینگ قمر بنی هاشم 
اســت که عملًا نقش تعادل بخشی در توزیع آب در اســتان 
تهران و شهرستان استان را دارد و مقطع بلند مدت که انتقال 
آب از دریای عمان برای اســتان های کم آب و استان تهران 
که مطالعات آن آغاز شده و با ورود بخش خصوصی و حمایت 

دولت این کار صورت پذیرفته است.
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همدلی| مهسا بهادری: ما در کشورمان با 
بیش از ۱۲ هزار نفر کمبود پزشــک مواجهیم 
و ۱۱ هزار دانشــجوی پزشــکی هم امســال 
پذیرش شــدند اما ۸ ســال طول می کشد تا 
ایــن دانشــجوها وارد بازار کار شــوند؛ لذا به 
دلیل بازنشســته شــدن و مهاجرت تعدادی از 
پزشــکان به صورت سالانه، سال بعد به تعداد 
بیشتری پزشــک نیاز داریم. همچنین به دلیل 
کمبود پزشــک، بسیاری از درمانگاه های ما در 
شهرســتان ها بعد از ۴۰ سال بسته شده است. 
این موارد از جانب ابوالحسن مصطفوی، عضو 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای  کمیسیون 

اسلامی در آبان ماه امسال مطرح شد.
بر اساس داده های ســازمان بهداشت جهانی، 
در ســال ۲۰۲۲، ایران حدود ۱۶ پزشــک به 
ازای هر ۱۰ هزار نفر جمعیت داشت. این رقم 
نســبت به میانگین جهانی که ۱۷ پزشــک به 
ازای ۱۰ هزار نفر است، کمی پایین تر است. در 
 ،)MENA( منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا
میانگیــن پزشــکان معمولًا بیــن ۱.۴ تا ۲.۶ 
پزشــک به ازای هر هزار نفر است، که جایگاه 
ایران در این بین نســبتاً متوســط محســوب 

می شود.
این در شــرایطی است که انســال اعلام شد 
سرانه پزشک در ایران ۱۱.۸ به ازای ۱۰ هزار 
نفر جمعیت اســت. درصورتی کــه این آمار در 
کشــورهای پیشرو در حوزه سلامت بین ۳۰ تا 
۵۰ اســت.  همچنین سرانه پزشک متخصص 
در ایران ۵۹ پزشــک بــه ازای ۱۰۰ هزار نفر 
اســت که این آمار برای کشــورهای اروپایی 
عمدتا بیش از ۲۵۰ تا ۳۵۰ اســت، آماری که  
جایگاه نامناسب ایران را ازلحاظ تعداد پزشک 

به ویژه پزشک متخصص ، مشخص می کند.
45 درصد پزشکان درتهران هستند

قابل ذکــر اســت کمبود پزشــک یک ســوی 
نامتوازن پزشکان هم سوی  توزیع  ماجراست و 
دیگر اســت که برشدت این مساله در برخی از 
مناطق دامن زده اســت. به طوری که حدود ۴۵ 
درصد از پزشــکان متخصص در شــهر تهران 
بــا ۱۱ درصد جمعیت کشــور حضــور دارند. 
درحالی کــه برای افزون بر  ۵۰ درصد جمعیت 
کشور که ساکن مناطق کم برخوردار هستند به 
ازای هر ۱۰۰ هزار نفر ، ۳۸ پزشک تعریف شده 

است.
در ادامه بر اســاس داده های سازمان بهداشت 
)WHO( تراکم پزشــکان نسبت به  جهانی 
جمعیت، اعم از پزشــکان عمومی یا متخصص 
در تمامی رشته ها، ارزیابی شده است. در سال 
۲۰۲۲، به طور متوسط ۱۷ پزشک به ازای هر 
۱۰ هــزار نفر در جهان وجود داشــت، اما این 
میانگین نابرابری های موجود بین کشــورهای 
مختلــف را منعکس نمی کند. همه کشــورها 
شــرایط یکســانی ندارند و اختلافــات قابل 

توجهی بین آنها وجود دارد.
در ســال قبل، فرانســه با ۳۳.۴ پزشــک به 
ازای هر ۱۰ هزار نفــر جمعیت، بسیار عقب تر 
از بلژیک با ۶۳.۹ پزشــک و حــتی پایین تر از 
میانگیــن اروپایی که ۳۷.۶ پزشــک بود، قرار 
داشــت. با این حال، این عدد نســبت به سال 
۱۹۹۰ که فرانســه تنها ۳۱ پزشک به ازای هر 

۱۰ هزار نفر داشت، بهبود یافته است.
شــورای عالی انــقلاب فرهنگی چه 

کمکی به پزشکان می کند؟
پیرو همین وضعیت کمبود پزشک، چندی قبل 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و رئیس شورای 
عالی انــقلاب فرهنگی، مــاده واحده »تعیین 
تکلیف ظرفیت پزشــکی و دندان پزشــکی در 

مقطع عمومی« را ابلاغ کرد.
بر اســاس این مصوبه، ظرفیت پذیرش در این 
رشــته ها تا پایان سال ۱۴۰۴ تکمیل و از سال 
۱۴۰۵ به مدت سه ســال یعنی تا پایان دولت 
چهاردهم ثابت می مانــد. تصمیم گیری نهایی 
در خصــوص تثبیت یا افزایــش ظرفیت ها نیز 

به سال ۱۴۰۷ موکول شده است.
پیش از این عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای 
عالی انــقلاب فرهنگی از احتمــال لغو مصوبه 
افزایش ظرفیت پزشــکی خبــر داده و گفته بود 
قطعــا افزایش ظرفیت باید بــا افزایش امکانات 
باشد ولی متاسفانه سازمان برنامه و بودجه برای 

این موضوع افزایش بودجه ای انجام نداد.
از زمان گرفتــن رای اعتماد از مجلس تاکنون 
بهداشــت،  وزیر  ظفرقندی  محمدرضــا  بارها 
درمان و آموزش پزشــکی خواهان لغو مصوبه 
افزایش ظرفیت پزشــکی بوده اســت و تاکید 
داشــته که اول زیرســاخت باید اصلاح شود 

و بعــد افزایش ظرفیت انجام شــود تا کیفیت 
کیفیت آموزش کاهش پیدا نکند.

به دنبــال ایــن ماجراها نماینــدگان مجلس 
شــورای اسلامی در نامه ای بــا امضای بیش 
از یک ســوم نمایندگان خانــه ملت به رئیس 
جمهــور بــرای تلاش برای لغو ایــن مصوبه 
اعتــراض کرده بودند. در بخــشی از این نامه 
آمده اســت: »کمبود پزشک بسیاری از مراکز 
درمانی را به حالت نیمه تعطیل درآورده اســت 
و بسیاری از مردم دســترسی کمی به پزشک 
دارند که مجبورشــان می کند برای درمان به 
تهران بیایند. یــکی از مطالبات نمایندگان در 
جلســه رای اعتماد وزیر بهداشــت تداوم این 
مصوبه بوده با این وجود که وزارت بهداشــت 
برای توقف اجرای این مصوبات در سال چهارم 
به بهانه عدم تامین بودجه و زیر ســاخت اقدام 
کرده و این موضوع را در دســتورکار شــورای 

عالی انقلاب فرهنگی قرار داده است.«
میل به متخصص شــدن کاهش پیدا 

کرده است
در چنین شــرایطی یک بحــران دیگر متوجه 
جامعه پزشــکی اســت بــه نام عــدم تمایل 
پزشکان عمومی به گذراندن دوره تخصص در 
واقع بخشی از این عدم تمایل به دلیل ظرفیت 

کم این حوزه است.
یاســر صالــحی نجف آبــادی، دبیر شــورای 
هماهنگی نظام پزشکی های استان اصفهان در 
پاســ� به این پرسش که در حال حاضر میزان 
رغبت پزشکان به دوره دستیاری و متخصص 
شدن چه طور است به خبرآنلاین می گوید: »در 
ســال ۱۴۰۳ از ۵۴۰۰ جایگاه پذیرش دستیار 
علوم  دانشــگاه ¬های  در  پزشــکی  تخصص 

پزشکی کشــور ۲۰۶۹ جایگاه خالی ماند و به 
دور دوم تکمیــل ظرفیت رسیــد. برای مثال 
دانشگاه علوم پزشــکی شهرکرد امسال اعلام 
کرده ۱۸ دســتیار تخصص داخــلی می گیرد 
اما فقط ۶ نفر بــرای این دوره تخصصی وارد 
دانشــگاه شــدند که طی دو ماه ۲ نفر از آنها 
انصــراف دادند و در حال حاضر این دانشــگاه 
۴ نفر دستیار ســال یک داخلی دارد. دانشگاه 
علوم پزشکی اردبیل هم برای دستیاری داخلی 
ظرفیت ۱۳ نفر داشــت اما فقط یک نفر وارد 

دانشگاه شد.«
او ادامه می دهد: »تعداد زیادی از صندلی های 
دستیاری رشته بیهوشی و طب اورژانس خالی 
است و کسی حاضر نیست متخصص بیهوشی 
و طب اورژانس بشود. در ایران اتاق های عملی 
داریــم که متخصص بیهوشی ندارند که در آن 
عمل جراحی انجام شــود و بیشــتر اورژانس 
ندارند.  اورژانس   های کشــور متخصص طب 
در مرتبه  ی بعد، ایــن نگرانی برای تخصص 
 های رشــته  های مادر وجود دارد، رشته هایی 
مانند تخصص داخلی، اطفال، جراحی عمومی 
و جراحی زنان. کسی نســبت به این رشته ها 
میل  و علاقه  ای ندارد. بعید نیست روزی که 
مجبور باشیم پزشک وارد کنیم اما اگر تاکنون 
چنین اتفاقی نیفتاده اســت بــه این علت بوده 
که امــروز متخصصین ما با تمــام نیرو دارند 
کار می کننــد. شیفت بیهوشی و طب اورژانس 
در خیلی از بیمارســتان   ها به ســختی کامل 
می شــود، در خیلی از بیمارستان ها از آن جایی 
کــه در آی سی یو متخصص بیهــوشی کافی 
نداریــم مجبوریم از متخصــص داخلی برای 

تکمیل شیفت استفاده کنیم.«

نگاهی به سرانه پزشک در نقاط مختلف کشور

 نفت صادر کنیم پزشک وارد کنیم
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با شروع فصل سرما، شاید ادامه ورزش برای بسیاری 
دشوار به نظر برسد، اما متخصصان می گویند که سرما 
نباید مانعی برای تحرک باشــد. بــا رعایت چند نکته 
ســاده، می توان در هوای سرد هم فعال ماند و از فواید 

ورزش بهره برد.
لینا ون، پزشــک اورژانس و اســتاد دانشــگاه جورج 
واشــنگتن، معتقد است که فصل زمستان نباید مانعی 
برای فعالیت های ورزشی باشــد. او در گفت وگویی با 
شــبکه سی ان ان توضیح داده که چه ورزش هایی در 
هوای ســرد مناســب ترند و چگونه می توان با رعایت 
نکات ایمنی در هوای ســرد نیز در فضای باز ورزش 
کرد. دکتر ون که پیش تر به عنوان رئیس بهداشــت 
عمومی شــهر بالتیمور فعالیت داشته، بر اهمیت حفظ 

تحرک در تمام فصول سال تاکید می کند.
چه مقدار ورزش در هفته لازم است؟

دکتــر لینا ون می گوید که فــرقی نمی کند چه فصلی 
از سال باشد، بزرگســالان باید حداقل ۱۵۰ دقیقه در 
هفته فعالیت بدنی با شدت متوسط داشته باشند. طبق 
توصیه مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات 
متحد، این فعالیت ها شــامل ورزش هایی مثل دویدن، 
دوچرخه ســواری، تنیس و در فصل زمستان، اسکی و 
راهپیمایی روی برف اســت. حتی فعالیت های سنگین 
خانــگی مانند پارو کردن برف هــم می تواند جزو این 

فعالیت های بدنی در نظر گرفته شود.
براساس مطالعات جدید افرادی که این میزان فعالیت 
را در هفته انجام می دهند، ۳۱ درصد کمتر در معرض 
خطــر مــرگ زودرس، ۲۷ درصد کمتــر در معرض 
بیماری های قلــبی و ۱۲ درصد کمتر در معرض ابتلا 
به ســرطان قرار دارند. نکته قابل توجه این است که 
حتی کسانی که فقط نیمی از این مقدار یعنی ۷۵ دقیقه 
در هفته ورزش می کنند نیــز از مزایای قابل توجهی 
از جملــه کاهش ۲۳ درصدی خطر مرگ زودرس، ۱۷ 
درصدی خطر بیماری های قلــبی و ۷ درصدی خطر 

سرطان برخوردارند.
آیا باید تمام ۱5۰ دقیقــه ورزش را یکجا 

انجام دهیم؟ 
بهتر است کم تحرک نباشید. یک مطالعه که اخیرا انجام 
شده اســت نشان می دهد افرادی که بیشتر زمان خود 

را پشــت میز می گذرانند، ۱۶ درصد بیشتر در معرض 
خطر مــرگ زودرس و ۳۴ درصد بیشــتر در معرض 
بیماری های قلبی قرار دارند. این افراد کم تحرک باید 
با فعالیت بدنی بیشتر سبک زندگی خود را تغییر دهند

در صورت امکان بهتر است هر روز کمی ورزش کنید، 
حتی اگــر فقط ۱۰ تا ۱۵ دقیقه پیاده روی تند باشــد. 
البتــه می توانید در تعطیلات آخر هفته زمانی که وقت 
بیشتری دارید، یک جلســه ورزشی طولانی تر داشته 
باشید. این کار نیز مزایای خود را دارد، مهم این اســت 
که در طول روز تحرک داشــته باشید و از بی تحرکی 

پرهیز کنید.
ورزش در فضای باز بهتر اســت یا فضای 

سرپوشیده؟
اگر می خواهید در فضای باز ورزش کنید حتی اگر هوا 
سرد باشد مشکلی نیست؛ به شرط آنکه اقدامات ایمنی 

لازم را رعایت کنید.
چه نکاتی را باید برای ورزش در هوای سرد 

رعایت کرد؟
اول، خودتان را بشــناسید. آیا به ورزش در هوای ســرد 
عادت دارید یا بــرای اولین بار می خواهیــد این کار را 
امتحان کنید؟ اگر تازه کار هستید، به ویژه اگر مثل گذشته 
جوان نیستید، بیماری های مزمن دارید، بهتر است ابتدا 
با یک پزشک مشــورت کنید. در صورت تایید، کار را با 
آرامش و مدت زمان کوتاه شروع کنید. زمان حضور خود 
در فضــای باز را به تدریج افزایــش دهید. نزدیک خانه 
یا خودرو بمانید تا اگر احســاس ناراحتی کردید بتوانید 
بــه محیط گرم بازگردید. به جــای مسیرهای طولانی، 

مسیرهای کوتاه و رفت و برگشتی انتخاب کنید.
دوم، شــرایط آب وهوا را بررسی کنید. پیش بینی هوا را 
ببینید و عواملی مانند ســرمای بــاد را در نظر بگیرید 
که می تواند دما را بسیار ســردتر از چیزی که دماسنج 
نشان می دهد، احساس کنید. سعی کنید در گرم ترین 
ســاعات روز ورزش کنید و مراقب باران یا برف باشید 

که می توانند احساس سرمای بیشتری ایجاد کنند.
ســوم، خطرات را بشــناسید و پیش بینی های لازم را 
انجام دهید. دو خطر اصلی در هوای سرد عبارت اند از 
هیپوترمی )کاهش غیرطبیعی دمای بدن( و ی� زدگی، 
برای پیشگیری از هیپوترمی لباس های مناسب شامل 

لایه هــای چندگانه و پارچه هایی کــه عرق را از بدن 
دور می کننــد، بپوشید. برای جلوگیــری از ی� زدگی 
بخش های حســاس بدن مانند گوش ها و دست ها را 
با کلاه و دستکش بپوشــانید. اگر لباس هایتان خیس 
شــدند به محض رسیدن به خانه آن ها را عوض کنید 

و خود را گرم کنید.
چهارم این کــه باید هیدراته بمانید. گرچه معمولا نیاز 
به آب را با هوای گــرم مرتبط می دانیم اما بدن حتی 
در هوای ســرد هم به آب نیاز دارد. سرما ممکن است 
احساس تشــنگی را کاهش دهد اما همچنان باید آب 
کافی بنوشید. همیشه قبل از ورزش آب بنوشید و اگر 
بیش از یک ساعت بیرون می مانید، یک بطری آب یا 

محلول الکترولیت با خود داشته باشید.
پنجم، دیگران را در جریان برنامه خود قرار دهید. یکی 
از علائم بارز هیپوترمی، ســردرگمی است. فرد دچار 
گم گشتگی می شــود و ممکن است متوجه نشود که 
باید به یک محیط گرم برود. در روزهای بسیار ســرد 
به ویــژه اگر به ورزش در هوای ســرد عادت ندارید با 
کسی همراه شوید. اگر مجبور شدید تنها بیرون بروید، 
حتما به دیگران اطلاع دهیــد که کجا می روید و چه 

زمانی بازمی گردید.

در چه شرایطی باید در فضای بسته ورزش 
کنیم؟

این موضوع گاهی به شــرایط فرد بستگی دارد. بسیاری 
از افــراد از ورزش در فضای باز زمــانی که باران یا برف 
می بارد، لذت نمی برند. برای برخی دیگر اما این موضوع 
به نوع ورزشی که انجام می دهند بســتگی دارد. مثلا من 
ممکن اســت در دمای پایین تر برای دویدن بیرون بروم 
اما برای دوچرخه ســواری این کار را انجام ندهم. تحمل 
دماهای خاص به فرد و میزان عادت او به چنین شرایطی 
بســتگی دارد.بهترین توصیه من این است که در محدوده 
راحــتی خود باقی بمانید. اگر قصد دارید فعالیتی را که قبلا 
انجام نداده اید امتحان کنید، بهتر است با کسی همراه شوید 
و برای بازگشت سریع به یک محیط گرم، برنامه ای داشته 
باشید.به گزارش یورونیوز، اگر خیلی جوان نیســتید، دارو 
مصرف می کنید یــا بیماری های مزمنی دارید که ممکن 
است تنظیم دمای بدن شما را مختل کنند بیشتر مراقب 
باشید. چه تازه کار باشید و چه یک ورزشــکار با تجربه در 
باید قبل و بعــد از تمرین خود را هیدراته کنید و حرکات 
کشــشی دینامیک انجام دهید. به بدنتــان گوش دهید 
محدودیت های خود را بشــناسید و به ویژه در مواجهه با 

شرایط آب وهوایی سخت احتیاط کنید.

در سرِما درست ورزش کنید تا سالم بمانید



رئیس پارک علم و فناوری از 
مدیرِعامل و رییس پژوهش شرِکت 

گاز استان مرِکزی تقدیرِکرِد
محمد علی داستان، رئیس پارک علم و فناوری استان مرکزی 
با ارسال لوح سپاس از مهدی کمال آبادی فراهانی مدیرعامل 
شرکت گاز استان مرکزی و علیرضا معتمدی رییس پژوهش و 

فناوری این شرکت تقدیر کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان مرکزی، در لوح 
ارســالی چنین آمده اســت: خداوند متعال را شاکریم که به ما 
توفیق برپایی نمایشگاه دســتاوردهای پژوهش فناوری و فن 
بازار به صورت حضوری و بر خط برای پنجمین سال پیاپی را 
عطا فرمود و توانســتیم بخشی از تکالیف خود را جهت رشد و 
توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری استان مرکزی و همچنین 

تحقق منویات مقام معظم رهبری به انجام برسانیم.  
حســب ارزیابی های انجام شده در نمایشــگاه بر خط غرفه 
شرکت گاز اســتان مرکزی حائز عنوان غرفه برتر شده است. 
ضمن عــرض تبریک ایــن موفقیت که حاصــل هدایت و 
راهنمایی های جنابعالی است خواهشمند است مراتب تشکر و 
قدردانی اینجانب را به کلیه دست اندرکاران عزیز ابلاغ فرمایید. 
توفیقات روزافزون شــما در خدمت به نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران و ملت شــریف این مرزوبوم را از درگاه خداوند 

متعال خواستاریم.

ایمنی بوستان های منطقه ۲ 
 HSE مطابق با استانداردهای

کنترِل می شود
 معاون خدمات شــهری و محیط زیست منطقه ۲ گفت: ایمنی 
بوســتان ها پس از بررسی و احصاء و رفع نواقص، با وضعیت 

ایمنی HSE منطبق شد.
به گــزارش  روابط عمومی شــهرداری منطقــه ۲، علی اصغر 
طاهری درباره ارزیابی وضعیت ایمنی بوستان ها افزود: در این 
طرح وضعیت سلامت، ایمنی و محیط زیست HSE پارک ها، 
بوســتان ها و فضای سبز شــهری و در قالب چک لیست عدم 
انطباق های احتمالی توســط کارشناســان فضای سبز منطقه 

بررسی و کنترل می شود.
وی با بیان اینکه پس از شناســایی و احصاء، نســبت به رفع 
نواقص اقدام شد، گفت: مواردی چون ایمنی برق پایه چراغ ها، 
تابلو برق ها، سیم های رها شــده، پوشــش و حفاظ دریچه ها، 
منهول ها و گودال ها، رفع نواقص ســرویس بهداشتی، نقص 
وسایل بازی و بدنسازی و مبلمان و المان های شهری بررسی 

و نظارت شد.
به گفته طاهری در راســتای بررسی و احصاء عدم انطباق های 
احتمالی وضعیت ایمنی HSE بوســتان ها و فضای سبز این 

منطقه به طور مستمر ارزیابی و بررسی می شود.

بهسازی بوستان آموزش ترِافیک 
گامی در راستای ایجاد محیطی 

مدرن برِای پرِورش فرِهنگ ترِافیک
شــهردار منطقــه ۱۹ از اجــرای اقدامات گســترده ای چون 
محصورسازی، احداث تأسیسات جدید و بازپیرایی فضای سبز 
بوســتان آموزش ترافیک خبر داد تا با چهره ای نوین، محیطی 
ایمن و دلنشین برای شــهروندان و فراگیــران آموزش های 

ترافیکی فراهم کند.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۱۹، حسین اخگر 
پور تصریح کرد: به منظور ارتقای کیفیت نگهداشت و افزایش 
ایمنی بوستان ترافیک، عملیات بهســازی و بازسازی در این 
مجموعه با مساحتی بالغ بر ۲۲ هزار و ۴۰۰ متر مربع در دست 

اجرا است.
او ادامه داد: در همین راســتا عملیات محصورسازی بوستان با 
دیوارکشی به مســاحت ۹۰۰ متر مربع اجرا شد و برای تقویت 
امنیت و نظارت دقیق تر، احداث نگهبانی، ســر درب ورودی و 

نصب دوربین های نظارت تصویری در دستور کار قرار دارد.
به گفته این مســئول احداث ۶ حلقه چاه ارت به منظور ارتقای 
ایمنی الکتریکی و رفع مخاطرات احتمالی در حال اجرا است و 
علاوه بر ایــن، خط کشی های محوری و عابر پیاده با رنگ دو 
جزئی به طول ۴۰۰ متر انجام شــده تا اســتانداردهای محیط 

آموزشی بوستان ارتقا یابد.
اخگر پور اظهار کرد: در بخش تجهیزات، نوســازی ۱۰۰ عدد 
استوانه ایمنی و بهسازی ۲۶ تابلو ترافیکی انجام شد تا به بهبود 
فضای بوستان و ارتقای درک محیطی برای فراگیران آموزشی 
کمک شــایانی کند.همچنین، فضای سبز بوستان به مساحت 
۱۳ هزار متر مربع بازپیرایی و ۴ برج نوری موجود در بوســتان 
به روزرسانی و تعمیر شدند تا محیطی شاداب تر و دلپذیرتر برای 
شهروندان و فراگیران مفاهیم ترافیکی و روشنایی مطلوبی در 

ساعات شب فراهم شود.

خبر

پهلوگیرِی بزرگ ترِین کشتی حامل 
۲ هزار خودرو  در بندرعباس

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از پهلوگیری بزرگ ترین 
کشــتی رو رو حامل بیش از ۲ هزار خودروی ســواری در بندر 

شهید رجایی خبر داد.
حسیــن عباس نژاد، مدیرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان، با 
اعلام پهلوگیری یک فروند شناور رو-رو حامل بیش از دو هزار 
خودرو در بندر شهید رجایی، اظهار داشت: برای نخستین بار در 
سال جاری، یک شناور روـــرو با ظرفیت حمل ۲۰۹۰ دستگاه 

خودروی سواری در بندر شهید رجایی پهلو گرفت.
وی با اشــاره به اهمیت این رویداد افزود: این شــناور با وزن 
ســه هزار و ۵۱ تن، روز گذشــته نهم بهمن ماه در اسکله ۱۴ 
بندر شهید رجایی پهلوگیری کرد و عملیات تخلیه خودرو ها در 

محوطه های منطقه ویژه اقتصادی آغاز شده است.
عباس نــژاد با تاکید بر ظرفیت بالای بندر شــهید رجایی بیان 
داشــت: این مجتمع بندری با بیش از ۴ هــزار و ۸۰۰ هکتار 
وســعت، قابلیت پذیرش سالانه بیش از ۸۸ میلیون تن کالا را 
داراست؛ همچنین این بندر، مسئولیت تخلیه و بارگیری سالانه 
حدود ۱۰۰ میلیــون تن کالا، بیــش از ۵۵ درصد صادرات و 

واردات و ۷۰ درصد ترانزیت بنادر کشور را برعهده دارد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان همچنین با اشاره به سهم 
بالای بندر شــهید رجایی در عملیات کانتینری کشــور افزود: 
تخلیــه ۹۰ درصد بارگیری کالا های کانتینری کشــور در این 

مجتمع بندری انجام می گیرد.
عباس نژاد در ادامه با اشــاره به موقعیت استراتژیک بندر شهید 
رجایی تصریح کرد: این بندر با اتصال به آب های بین المللی و 
کشور های حوزه خلیج فارس و دریای عمان، به دروازه طلایی 

ورود به جهان شهرت دارد.
وی در پایــان، با تاکید بر اهمیت شــناور های رو رو در حمل و 
نقل دریایی افزود: این نوع شناور ها به دلیل انعطاف پذیری بالا 
در حمل انواع بارها، نقش کلیدی در جابه جایی ســریع و ایمن 
خودروها، کامیون ها و ماشین آلات ســنگین در سراسر جهان 

ایفا می کنند.

استاندار هرمزگان:
کارهای خوبی در اموال تملیکی 

انجام شده است
استاندار هرمزگان در دیدار با مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه سبک 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید تغییر کند گفت: الگو و ســبک 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در کشور رویه غلط است که این رویه 

باید اصلاح شده و تغییر یابد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی، محمد آشــوری تازیانی در دیدار با احسان عسکری 
ضرورت های اصلاح قانون قاچاق کالا و ارز پرداخت و تصریح 
کرد: مباحث اقتصادی درهم تنیدگی خاصی را با یکدیگر دارند و 
بایستی ضمن انجام اصلاحات اقتصادی قوانین مرتبط از جمله 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز اصلاح شود و تغییر کند.
وی با اشــاره به اینکه در تغییــر فرایند باید مباحث به صورت 
رویکردی، روشی و عملکردی تغییر کنند، خاطرنشان کرد: باید 
اهتمام و تلاش کرد تا شــرایط اقتصادی و قوانین کشــور به 
گونه ای باشــد تا افراد دیگر به ســمت و سوی مباحث قاچاق 

حرکت نکنند.
آشوری با بیان اینکه کوتاه کردن فرایندهای تعیین تکلیف کالا 
بحثی جدی است و التزام بخشی به مقولات این حوزه باید مورد 
توجــه قرار گیرد، گفت: زمانی بود کــه وارد انبارهای تملیکی 
می شدیم شاهد بی نظمی خاصی در آن بودیم اما خوشبختانه در 

حال حاضر منظم و مرتب شده است.
استاندار هرمزگان با بیان اینکه در اموال تملیکی کارهای خوبی 
انجام شــده است، اظهار داشت: در اموال تملیکی با روش های 
کارآمد، شاهد منافع سرشاری هستیم که با اصلاح روش های 
تعیین تکلیف کالاهای در اختیار، شاهد افزایش درآمدها به نفع 

دولت خواهیم شد. 
اســتاندار هرمزگان در خاتمه این نشســت قول داد مساعدت 
و همــکاری لازم در خصوص کمک برای اســتقرار و احداث 

انبارهای تجمیعی استان را صورت دهد.

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی 
بیان کرد؛

هرِمزگان یکی از استان های 
پایه سازمان اموال تملیکی

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی با محمد آشوری تازیانی استاندار هرمزگان دیدار 

و در خصوص مباحث مرتبط کاری گفتگو کرد. 
به گزارش روابط عمومی ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی، احسان عسکری در این دیدار، با بیان اینکه در اموال 
تملیکی پیشــرفت خوبی را شاهد هستیم، گفت: در دوره جدید 
سیاســت جدیدی را خواهیم داشت و آن توجه بیشتر به منابع 
انسانی و بلوغ سازمانی است که در این حوزه استان هرمزگان 

یکی از استان های پایه سازمان قلمداد می شود. 
عســکری با این توضیح که ۴۰ درصد درآمد سازمان از استان 
هرمزگان تامین می شود خاطرنشــان کرد: با توجه به وقعیت 
اســتان هرمزگان در حوزه تجارت بین الملل شاهد این رقم در 

معادلات سازمان اموال تملیکی هستیم. 
وی بــا بیان اینکــه در موضوع انبارداری بــه مرحله پایداری 
رسیده ایم، گفت: ارتقای سازمانی در حوزه منابع انسانی، دستور 

کار جدید سازمان است. 
وی با بیان اینکه ســازمان، امیــن اموال دولت و حافظ حقوق 
ملت است، اظهار داشت: باید تلاش کرد تا نگاه حاکمیت را به 
مجموعــه اموال تملیکی تغییر دهیم و با نگاهی که به تجار و 

بازرگانان می شود به سازمان نگریسته نشود.
*اموال تملیکی سازمانی فراقوه ای

معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی نیز در این دیدار گفت: ســازمان اموال 

تملیکی هفتمین شرکت سودده دولتی است.
سعید غلامی باغی ادامه داد: سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی تکه ای از پازل مبارزه با قاچاق کالا و ارز و حلقه ای از 
زنجیره تجارت خارجی کشور است که تنها یکی از وظایف آن 

صیانت از سلامت و بهداشت کشور است.
غلامی باغی در ادامه اظهار داشــت: بسیــاری از فعالیت های 
ســازمان اموال تملیکی با دیگر ارگان ها و دستگاه های اجرایی 
کشــور گره خــورده و این بیانگر فراقــوه ای عمل کردن این 
ســازمان است و این موضوع، حســاسیت کار در این دستگاه 

را بالا می برد.

خبر

دبیر کمیسیون تلفیق شورای اسلامی شهر 
کرج ،اعداد و ارقام موجود در لایحه بودجه 
را قائل بر برنامه ریزی ندانســت و گفت: 
آقای شهردار چقدر می توانید درآمد کسب 
کنید و آیــا پیش بینی کــرده اید که چه 
میزان از بودجه ای که نوشــته اید، محقق 

می شود؟ 
عاطفه کمالی روســتا – البــرز - فاطمه 
منعــمی در کمیسیون تلفیــق در بررسی 
لایحــه بودجه پیشــنهادی ســال ۱۴۰۴ 
شهرداری ضمن انتقاد از بودجه پیشنهادی 
شــهرداری اظهار کرد: شهرداری کرج ۱۱ 
هــزار نفر پرســنل دارد کــه از این تعداد 
هفــت هزار نفر دارای قرارداد مســتقیم با 
شــهرداری و ۶ هزار نفر نیروی شرکتی و 
مابقی نیز کارکنان حجمی هســتند که در 
لایحه بودجه پیشــنهادی، یک ردیف ۲۰ 
میلیارد تومانی برای توانمندســازی آنها در 

نظر گرفته شده است!!!
وی از شــهردار سوال کرد که چشم انداز و 

هدف او برای ســال ۱۴۰۴ چیست و اعداد 
و ارقــام موجود در لایحه بودجه را قائل بر 
برنامه ریزی ندانست و افزود: آقای شهردار 
چقــدر می توانید درآمد کســب کنید و آیا 
پیش بینی کرده اید که چه میزان از بودجه 
ای که نوشته اید، محقق می شود؟ با توجه 
بــه فرصت ها و تهدیدهــا و نقاط قوت و 
ضعف کدام ماموریت در اولویت شماست؟

منعمی با طرح این سوال که شاخص ترین 
پروژه ای که برای سال ۱۴۰۴ تعریف شده 
و حائز اهمیت اســت یا پــروژه ای که در 
حــال انجام بوده و ممکن اســت بر زمین 

مانده باشد کدام است؟ بیان کرد:
دبیر شــورای اسلامی شهر کرج بیان کرد: 
در پروژه قــرارگاه اجتماعی، تکالیفی را به 
مدیران مناطق شهرداری محول می کنند 
کــه حاصل از اشــکالات موجــود در کار 
شهرداریست  و اولویت ها و اقدامات نشان 
دهنده عدم برنامه ریزی درست است، یعنی 
ما در ردیف بودجه قرارگاه اجتماعی به یک 

ردیف باز دل بســته ایم که  شهرداری می 
توانــد هر اقدامی را به نــام قرارگاه در آن 
انجــام داد. تحقق مطالبــات مردم به چه 

شکل مدنظر است؟
وی همچنیــن از شــهردار پرسیــد : چه 
اصراری دارید تا روش اشــتباه گذشــته را 

پی بگیرید؟
گفتمان شما با اعضا شــورا بسیار محدود 

است. 
وی ادامه داد: آیا میتوانید  یک پروژه را نام 
ببرید که به عنــوان دغدغه حضرتعالی در 

ردیف های بودجه  کارسازی شده است؟!
کدام یک از پروژه هایی که در سطح شهر 
انجام میشــود را حضرتعالی پیشنهاد داده 

اید ؟!
برای کــدام تقاطع غیر همســطح ، برای 
کدام جلســه بزرگراه ، برای کدام جلســه 

قطار شهری ، برای کدام 
دار حضرتعــالی در صحنه  الویــت  پروژه 

تصمیم گیری حضور داشتید!؟ 

کدام جلســه کمیته درآمد ، کدام جلســه 
حضرتعالی  محوریــت  با  تخصیص  کمیته 

تشکیل داده شده است؟!
منعــمی با ابــراز گلایه از اینکه شــهردار 
کلانشــهر کرج در جلســات مهم تصمیم 
گیری در شــورا حضور ندارد و در جلسات 
علنی هم از لوایح ارســالی دفاع نمیکند و 
کار شهرداری توسط بدنه مدیریت شهری 
انجــام می پذیرد، گفت: متاســفانه فضای 
رســانه در شــهرداری کرج طوری هدایت 
شده اســت که نقش منتخبین مردم نادیده 
گرفته شــده است. و این مســئله میتواند 
علتی باشــد برای ایجاد نــا امیدی در بین 

مردم 
منعمی در پایان افزود: شــهردار کلانشهر 
کرج بــه جای جنگ بــا منتقدین خود در 
بین اصحاب رســانه ، به فکر هم افزایی و 
اســتفاده از ظرفیت این رسانه ها به منظور 
ایجــاد یک پایــگاه خبــری  در مدیریت 

شهری باشد.

آقای شهرِدار آیا پیش بینی کرِده اید که چه میزان از 
بودجه ای که نوشته اید، محقق می شود؟              
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رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شیراز، بین المللی ســازی سلامت فارس را 
چشم اندازی دســت یافتنی دانست و بیان کرد: این دانشگاه در جهت تقویت 

زیرساخت های گردشگری سلامت توان خود را به کار خواهد گرفت.
سید بصیر هاشــمی ،  در نشست خبری با اصحاب رسانه که در آستانه دهه 
فجر برگزار شــد، به بین المللی سازی دانشگاه علوم پزشکی شیراز اشاره کرد 
و گفت: این دانشگاه در ۲ گام جذب و تبادل اساتید و دانشجویان بین المللی 
و همچنین تقویت زیرساخت های گردشگری سلامت، در حال پیاده سازی و 

توسعه است.
وی با بیان اینکه ۴۰۰ دانشــجوی بین الملل که بیشــتر اهل تاجیکســتان 
بوده و هم اکنون در دانشــگاه علوم پزشکی شیراز مشغول تحصیل هستند، 
گفت: درخواســت داریم که پرواز شیراز - تاجیکستان برای تبادل دانشجو و 

گردشگری سلامت در دستور کار قرار بگیرد.
هاشمی، فعالیت دفتر دانشگاه در کشور تاجیکستان و توسعه تعامل علمی با 
کشورهای منطقه را از جمله ظرفیت های موجود در این زمینه دانست و افزود: 
گردشــگری سلامت یک اصل مهم در نظام سلامت و توسعه ملی است که 
در حال حاضر بســترهای تقویت آن فراهم شده و با ایجاد دفتر گردشگری 
سلامت در دانشگاه، تلاش بر این است که بتوانیم مدیریت کارآمد و موثری 

در این زمینه داشته باشیم.
وی در ادامه ســخنان خود به تشریح برنامه های یکصد روز گذشته پرداخت 
و گفت: دانشــگاه علوم پزشــکی شیراز را در رده پنجم پزشکی کشور قرار 
دارد و یک حوزه گســترده با ۳۵ هزار پرسنل، یک هزار عضو هیئت علمی در 
رشته های مختلف، ۳۴ شبکه و منطقه بهداشت و درمان، حدود ۷۰ بیمارستان 
و یک هزار داروخانه در سراسر استان، به مردم و بیماران ارائه خدمت می کند

هاشمی با اشاره به اینکه بیش از ۲۰۰ پروژه عمرانی سلامت محور در استان 
فارس در راســتای توسعه زیرساخت های موجود در دست اقدام است، گفت: 
از این تعداد بیش از ۳۰ پروژه، از جمله پروژه های مانند بیمارســتان اعصاب 
و روان بوســتان با بیــش از ۳۰۰ تخت در مراحل پایانی قــرار دارد و آماده 

بهره برداری است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شیراز با بیان اینکــه در دولت چهاردهم با 
شــعار وفاق ملی در خدمت جامعه و مردم هستیم، گفت: محور فعالیت های 
دانشگاه علوم پزشکی شیراز تحقق شعار وفاق ملی در عرصه سلامت است و 
تلاش می شود تا با انتخاب افراد توانمند و دارای تجارب مدیریتی، بر اساس 
شایسته ســالاری و عدالت مداری در مسیر ارتقای خدمت رسانی به مردم قدم 

برداریم.

هاشمی با اشاره به اینکه در این دوره یکصد روزه، توانستیم برخی از مطالبات 
دانشگاه از بیمه ها و نارضایتی نسبی از سوی برخی از بخش ها را با رایزنی و 
هماهنگی به سرانجام برسانیم و از لحاظ زیرساختی به دانشگاه کمک کنیم، 
گفت: وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی نیز قول مساعدت داده است 

که منابع مالی لازم را به پروژه ها تزریق کند.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه ۳۰ درصد از مراجعین به مراکز درمانی 
دانشگاه علوم پزشکی شیراز از اســتان های همجوار هستند، گفت: افزایش 
تعداد دانشــجویان موجب افزایش مطالبات بدون زیرساخت کافی شده و با 
کمبود فضای آموزشی مواجه هســتیم که البته یک مشــکل کشوری است 
که حدود ۳۰ هزار همت اعتبار برای این موضوع نیاز اســت، تا شرایط فعل 

مدیریت شود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شیراز اظهــار کرد: طرح پزشــک خانواده 
چالش های بسیاری را به وجود آورده و شیراز سال هاســت که با این موضوع 
درگیر شــده است، در همین راستا وزارت بهداشت برای ساماندهی این طرح 

به دنبال راه حل است تا مشکلات گذشته حل شود.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود در خصوص مهاجرت پرســتاران و 
پزشــکان و ضرورت دلجویی از اساتید بیان کرد: وقتی شرایط کار و فعالیت 

مناسب نباشد، این اتفاق خواهد افتاد.
 هاشــمی ادامه داد: با برخی از اســاتید که دانشگاه را ترک کردند، گفت وگو 
داشتیم و تعدادی را برای بازگشت به دانشگاه اقناع کردیم و تعدادی به محل 
کار بازگشتند؛ همچنین با برخی از اساتید و همکاران که خارج از کشور بودند، 
نیز ارتباط برقرار شــد و ســعی داریم که با ارتباط مستمر این افراد مهاجرت 

معکوس داشته باشند.

در جلســه کارگــروه اقتصــادی، اشــتغال و 
ســرمایه گذاری که با حضور معاون هماهنگی 
امــور اقتصــادی اســتاندار، مدیــران ذی ربط 

دســتگاه های اجرایی و دکتر عسکری نماینده 
 مــردم شــریف داراب و رئیــس کمیسیــون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی، تشکیل شد، 

استاندار فارس بر موضوع اشتغال به عنوان یکی 
از اصلی ترین و مهم ترین دغدغه های مدیریت 

استان تأکید کرد.
در این جلسه شاخص های اشتغال، سرمایه گذاری، 
کارآفرینی و رتبه استان فارس در کسب و کار نقد 
و بررسی و مقرر شــد که هریک از دستگاه های 
اجرایی ذی ربط در موضوع اشــتغال برنامه های 
کــمی و قابــل اندازه گیری ارائــه دهند و نقطه 

عزیمت خود را مشخص کنند.
اســتاندار فارس بر ضرورت توجــه بانک ها به 
تکالیف قانونی خود در زمینه ارائه تسهیلات به 

متقاضیان شغل و کارآفرینان تأکید کرد.
دکترامیــری با اشــاره به تشــریک مســاعی 
بــرای حــل مشــکلات جوانان خاطرنشــان 
کــرد: فرمانداران باید با توجه به شــاخص ها و 
تصمیماتی که در کارگروه اشتغال استان اتخاذ 
شده است، کارگروه اشتغال را در سطح مربوطه 
راه انــدازی نماینــد؛ وی اضافه کــرد: یکی از 
مهم ترین موضوعاتی که در بحث کارآفرینی و 
اشتغال مطرح است، آموزش نیروی انسانی ماهر 
است که باید مورد توجه دانشگاه های صنعتی و 

به ویژه اداره کل فنی_ حرفه ای قرار گیرد.
امیــری همچنین گفت: در ایــن زمینه به ویژه 
اداره کل فنی- حرفه ای اســتان که دوره های 
آموزشی حرفه ای دارد و تکنسین تربیت می کند، 

بایستی فعالیت  بیشتری داشته باشد تا نیروهای 
ماهر مورد نیــاز واحدهای تولیــدی و صنعتی 

استان را تربیت کند.
توجه به ســرمایه گذاری داخلی و خارجی یک 

ضرورت است
توجه به سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی 
بخش دیگری از ســخنان استاندار فارس بود و 
دکتر امیری با اشاره به محدودیت منابع مالی در 
دولت و لزوم تأمین سرمایه در استان تأکید کرد: 
نمی توان به بهانه محدودیت منابع مالی، توسعه 
را محــدود کرد لذا با فضا دادن و ایجاد بســتر 
برای ســرمایه گذاران توانمند و علاقه مند باید 

زمینه برای توسعه در استان فراهم کرد.
استاندار فارس همچنین اظهار داشت: توجه به 
ســرمایه گذاری در بخش گردشگری و میراث 
فرهنــگی ســهل الوصول ترین راه برای جذب 

سرمایه می باشد.
دکتــر حسینعلی امیری با بیــان این که گاه در 
مراتب اداری بررسی امور مردم متوقف می شود، 
عنوان کرد: ماندن مردم در ادارات زیبنده نیست

او تأکید کرد: با صدور دســتورالعملی از ســوی 
مدیریت ارشــد استان  به دستگاه های ذی ربط 
تکلیف شــده است، در صورتی که کار مراجعان 
قابل انجام نیســت، دلیل را به صورت قانونی و 

مکتوب به آنها اعلام کنند.  

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شیراز:

با تمام توان زیرِساخت های گرِدشگرِی سلامت را تقویت می کنیم

دستگاه های اجرِایی ذی ربط در موضوع اشتغال برِنامه های کمی و قابل 
اندازه گیرِی ارائه دهند
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آواز ابوعطا  در دستگاه همایونی

رضا پهلوی فرزند شاه مخلوع ایران در ادامه اقدامات گذشته خود طی سخنانی در باشگاه ملی 
مطبوعات در واشــنگتن آمادگی خود را برای »پذیرش رهبری دوران گذار« اعلام کرد. او در 
این ســخنرانی قویا تاکید داشت که مردم ایران از او خواسته اند که رهبری گذار از جمهوری 
اسلامی را بر عهده بگیرد!! بر این ترتیب و با توجه به ماموریتی که او از ســوی مردم ایران 
برای خود تعریف کرده، هدفش دو چیز اســت؛ اول بازپس گیری و نجات مردم ایران)!( و دوم 

حمایت حداکثری از مردم ایران از فردای براندازی است.
از منظر نشــانه شناسی اینگونه به نظر می رسد که خیز جدید رضا پهلوی بیشتر از همه متاثر 
از شــرایط جدید جهانی و منطقه ای اســت. به این معنی که ترامپ  به کاخ ســفید راه یافته 
اســت و رضا پهلوی خیلی تمایل و آرزو دارد که ترامپ راهبرد کارزار فشار حداکثری بر ایران 
را با هدف فروپاشی در دستور کار قرار دهد. در سطح منطقه ای نیز آن گونه که رضا پهلوی 
تصور می کند، با تضعیف حماس در غزه،حزب الله در لبنان و پایان یافتن عمر سیاسی بشــار 
اسد و قدرت-یابی احمد الشرع به جای او در نظام سیاسی سوریه، زمینه برای تغییرات اساسی 
در منطقــه به ویژه زمینه برای براندازی جمهوری اسلامی ایــران آن هم به لطف همکاری 
کشــور منطقه نظیر ترکیه، عربستان و اسرائیل بیشتر از هر زمان دیگری فراهم شده است و 

لذا باید از چنین فرصتی دیریابی به خوبی استفاده کرد.
طبق معمول و آنچه را که رضا پهلوی به دنبال آن اســت، توهمی بیش نیســت و با توجه به 
شــقاق و تفرقی که در میان جامعه دیاسپورا و اپوزیسیون خارج نشین و حتی مخالفان داخلی 
جمهوری اسلامی ایران وجود دارد، معلوم نیســت که کدام طیف از اپوزیسیون های متکثر و 

چندتکه، چنین ماموریتی را به شــخصی با سابقه نه چندان روشن، داده است؟!
جدای از مســائل جهانی مانند قدرت یابی ترامپ که رضا پهلوی به حمایت او برای براندازی 
دل بســته است و جدای از مســائل منطقه ای نظیر تضعیف جریان مقاومت که سقوط اسد از 
عوامل شــتاب زا و ســرعت دهنده آن محسوب می شــود،  نقش برخی از متغیر های میانی 
که در زمره باورهای شــخصی پهلوی محسوب می شــوند، باعث اعتماد به نفس متوهمانه 
و خیــز مجــدد او برای پذیرش رهبری در دوران گذار به سیاقی که او تصور می کند، شــده 
اســت. این متغیر های میانی مقولاتی نظیر: حقوق بشر، دمکراسی و علاقه به ایران گرایی و 
میراث آرکائیســم هســتند که مایه اتکاء رضا پهلوی برای براندازی شده است. ضمن آنکه او 
ســه تجربه  ناکام را با آن »چهره های هفتگانه معروف« قبل از خیز جدیدش در امر رهبری 
دوران گذار پشــت سر گذاشته است. اولین تجربه نشســت »آینده جنبش دموکراسی ایران« 
بود که به اهتمام دانشگاه جرج تاون در ۱۰ فوریه ۲۰۲۳ برگزار شد. دومین تجربه هم نشست 
»همبســتگی، پلی به سوی آزادی« بود که  از سوی سازمان »تیرگان« در ۲۶ مارس ۲۰۲۳  
در تورنتو کانادا برگزار شــد، اما به جهت پراکندگی های فکری و سیاسی اپوزیسیون یا همان 
هیئت هشت نفره از دستیابی به گفتمان واحد در بحث مقابله و براندازی با جمهوری اسلامی 
بازماند و چون حبابی ترکید و به جایی نرسید. تاجائیکه آن هشــت نفر حتی نتوانســتند بر سر 
یک پرچم واحد و تمامیت ارضی ایران به نقطه اشــتراکی برســند. در این میان بزرگ¬ترین 
بازنده این نشســت رضا پهلوی بود که وزنی ســنگین تر از سایر افراد برای خود تعریف کرده 
بود. طرفه آنکه طولی نکشید که پهلوی ســوم منفور چهره¬های آن نشســت های دوگانه و 
عامل اصلی شکست »منشور مهسا« معرفی شد. سومین تجربه ناکام او هم مربوط به کمپین 
»من وکالت می دهم« با حمایت شــبکه تلویزیونی ســلطنت طلب »مــن و تو« بود. کمپین 
»مــن وکالت می دهم« به واقع تکاپوی دیگری بود تا فرزند آخرین شــاه ایران را در جایگاه 
هدایت گری بنشــاند، اما نتیجه آن یک رسوایی بزرگ برای رضا پهلوی به بار آورد. از برخی 
شــواهد هم پیدا بود که با توجه به سابقه اســتبداد و »دسپوتیسم« در خاندان پهلوی، کارزار 
کمپیــن )من وکالت می-دهم( قبــل از آنکه وکالت به دموکراسی و فرا رسیدن عصر جدید و 
طلایی برای ایران باشــد بیشتر سازوکاری برای وکالت به دیکتاتوری بوده است. در ارتباط با 
»کمپین من وکالت می دهم« برخی معتقدند اقدام امضای طومار به نفع فرزند شــاه مخلوع 
پهلوی، خدمت بزرگی به جمهوری اسلامی بود چراکه بدون هیچ هزینه ای توانســت بی اعتبار 
بودن آنهــا را ثابت کند.  در این ارتباط، »کامران فلاحتی« پژوهشــگر اپوزیسیون ایران در 
ایــن باره می گوید: »هرکس این پوســت مــوز را زیر پای پهلوی انداخــت به ما لطف کرد، 
چراکه هیچ کس نمی توانســت به این خوبی نشــان دهد که اپوزیسیون به ویژه سلطنت طلبی 
در ایــران وزن و اعتباری ندارد.«به واقع نتیجه پویش کمپین »من وکالت می دهم« نشــان 
داد که ائتلاف پیشین نه تنها به کاهش اختلاف ها منجر نشــده، بلکه تفرقه میان جریان های 
اپوزیسیون را گســترش داده و انشقاق میان گروه های مختلف برانداز از سلطنت طلب ها گرفته 

تا منافقین و تجزیه طلبان را بیش از پیش آشکار کرد.
در شرایط حاضر او نتیجه خیز مجدد متوهمانه او چیزی جز تکرار نتایج گذشته نیست و قطعا 
تمام تیرهای او همانند تیرهای بخت النصر »پادشــاه امپراتوری بابلی نو«  به ســنگ خواهد 
خورد. چرا که او اساسا فاقد وجاهت امر رهبری به ویژه در سواد سیاسی بوده و فاقد وزن و اثر 
اجتماعی چه در اپوزیسیون و چه در داخل ایران می باشد. این سناریو و خوش بینی ها برای 
پذیرش رهبری رضا پهلوی در دوره گذار، فقط از سوی سلطنت طلبان طراحی و تقویت شده 
اســت و از ســوی طیف های دیگری از اپوزیسیون فاقد حمایت بوده است. برای نمونه گروه 
های ملی گرا موافقتی با نقش آفرینی رضا پهلوی در دوران گذار ندارند و او را فاقد مشروعیت 
و پشــتوانه سیاسی در ساختار اجتماعی می دانند. گروه های مارکسیستی نیز نگاه مثبتی نسبت 
به کمپین ایجاد شده ندارند. سایر گروه های اپوزیسیون نظیر معیشت طلبان و تحول خواهان 
اعتقــادی به نقش آفرینی رضــا پهلوی ندارند و بر عکس معتقدند که او فرزندی اســت که 
واقعا نشــان از پدر دارد و احســاس می کنند که ظهور و قدرت یــابی رضا پهلوی می تواند 
برای آینده  آنها همانند اواخر دوران ســلطنت پدرش پر خطر و چالش ایجاد کند. در سطحی 
دیگر، با توجه به دو انقلاب ضد سلطنتی یعنی انقلاب مشروطه و انقلاب اسلامی، بسیار بعید 
اســت که مردم ایران حاضر به پذیرش و نقش آفرینی رضا پهلوی در کســوت نظام سلطنتی 
و آینده نظام سیاسی باشــند. به ضرس قاطع باید گفت کــه رضا پهلوی در کارنامه خود غیر 
از نســبت خونی با خاندان فراری از ایران هیــچ نکته دیگری برای عرضه ندارد. در غرب نیز 
مقامات کشورهای غربی او را چندان مهره موثری تلقی نمی کنند. در بهترین شرایط او دارای 
۲ میلیون طرفدار ســلطنت طلب است که بیشترشان جز اعضای جامعه دیاسپورا محسوب می 
شــوند و تنها امیدش متولدین دهه هشتادی ها یا همان نســل »زد« است که با فضاسازی 
و جو دادن ســلطنت طلبان در کف خیابان های کشــور  و با دامن زدن و داینامیک ســازی 
خیزش»زن،زندگی، آزادی« اسباب خودبزرگ بینی و موجبات عظمت طلبی رضا پهلوی شده 
اند. افزون بر همه این موارد، با توجه به اینکه او فرزند و نوه دو دیکتاتور کودتاچی است و به 
جهت داشتن ذهنیت دو صدایی، پذیرش نسبت او با حقوق بشر و دموکراسی در بخش اعظم 
افکار عمومی و حتی در میان اپوزیسیون متکثر باورپذیر نیســت. از برخی شــواهد و نشانگان 
هم پیداســت که فراخوان او برای احیای جنبش دموکراسی از همان همان ذهنیت دوصدایی 
او قوت می گیرد. در صدای اول، تمایل او برای وحدت و انســجام اپوزیســون به مثابه دان 
پاشی برای کبوتران به معاینه دیده می شود، اما در صدای دوم و بعد از جمع شدن کبوتران، 
هدفش جز تلاشی برای نقش یابی اش در کسوت آینده رهبری ایران نیست به این معنی که 
مــردم او را به عنوان رهبر آینده ایــران انتخاب کنند. جان کلام آنکه خیز دوباره رضا پهلوی 
برای رهبری در آینده نظام سیاسی  توهمی بیش نیست و از آنجایی که او فاقد ارزش و اعتبار 
لازم برای رهبری یا حتی ســخنگویی جمعی از مردم و یا الیت های سیاسی و نخبگانی داخل 
ایران و عدم پایگاه مردمی لازم برای حصول حداقل توفیقات لازم اســت، بهتر آن است که 

از خواندن آواز ابو عطا در شــرایط خلاف جریان آب، جدا خودداری کند.

رویداد

مقدمه:
در ســالهای اخیر قانونگذار اقدام به وضع ممنوعیت های متعدد 
در خصوص ســهام به اصطلاح تودلی یا به تعبیر دقیق تر سهام 
شــرکت اصلی در مالکیت شرکت های فرعی نموده است. که از 
جملــه میتوان به ممنوعیت تملک این گونه ســهام در ماده ۲۸ 
دستورالعمل حاکمیت شرکتی شرکت های ثبت شده نزد سازمان 
بــورس و اوراق بهادار و یا بند )۲( و تبصره آن در قســمت )ب( 
از ماده ۵ قانون برنامه هفتم توســعه اشــاره نمود. نکته مهم اما 
اینجاســت که هرچند قانونگذار و مقرره گــذار در مقررات مورد 
اشاره اقدام به وضع تکلیفی از جنس نهی، یعنی تملک و تکلیفی 
از جنــس الزام یعنی واگذاری نموده اما در هیچ یک از این قواعد 
و مقررات به ماهیت و چیســتی این دسته از سهام نپرداخته. به 
واقع شناخت ماهیت این دسته از سهام به طور خودکار منجر به 
شناســایی آثاری خواهد شد که بر آن بار است و این امر متفاوت 
از نهی تملک و الزام به واگذاری است. به باور نگارنده این سطور 

این دسته از سهام ماهیتا چیزی جز سهام خزانه نیست.
بــه عنوان اولین مقــرره قانونگذار در مــاده ۱۹۸ لایحه قانونی 
اصلاح قســمتی از قانون تجارت، بیان می دارد: »خرید ســهام 

شرکت توسط همان شرکت ممنوع است«.  
در خصوص فلسفه این ممنوعیت دلایل و نکات متعددی وجود 
دارد. که یکی از مهمترین دلایل آن اســت که اگر یک شرکتی، 
ســهام خود را خریداری نماید، در زمان تشکیل مجامع عمومی 
شــرکت، در واقع این مدیران شرکت اصلی هستند که از طریق 
حق رأی ســهام خریداری شده توسط شرکت، نسبت به اعِمال 
حق رأی در مجامع عمومی اقدام می نمایند. در این صورت اصل 
تســاوی حقوق سهامداران شرکت زیرسوال میرود. زیرا هنگامی 
که مدیران یک شــرکت با خرید ســهام همان شرکت از منابع 
شرکت، نسبت به اعمال حق رأی در مجامع اقدام مینمایند، این 
امر باعث میگردد که تســاوی حقوق سهامداران شرکت که در 
واقع مالک همان ســهام خریداری شده توسط همان شرکت نیز 

می باشد، رعایت نگردد.
در این خصوص شایان ذکر است، مدیران برخی از شرکتهایسهامی 
عام، در راستای دور زدن ممنوعیت خرید سهام توسط شرکت و 
به بیانی دقیقتر »تقلب نســبت به قانون«، از طریق شــرکتهای 
فرعی که ســهام آنها متعلق به شرکت اصلی استنسبت به خرید 
سهام شــرکت اصلی اقدام میکنند و با حق رأی آن شرکتها، در 
واقع تصمیم گیر اصلی در مجامع عمومی صاحبان سهام شرکت 
می باشــند که به این گونه ســهام در اصطلاح سهام »تودلی« 

می گویند.
درحالیکه خرید سهام با واسطه ی شرکت فرعی، در عمل تفاوتی 
با خرید سهام توسط شــرکت اصلی )همان( شرکت ندارد و آثار 
ناشی از منع قانونگذار در ماده ۱۹۸ لایحه قانونی اصلاح قسمتی 
از قانون تجارت در خصوص منع خرید ســهام شــرکت توسط 
خود شرکت، بر خرید سهام توســط شرکتهای فرعی نیز حاکم 
اســت. فلذا تقلب نسبت به قانون نمیتواند باعث شود که »هدف 
قانونگذار« از منع خرید سهام توسط همان شرکت نادیده گرفته 
شــود و چنانچه به شرح آتی گفته خواهد شد، از منظر حقوقی و 
حســابداری نیز تفاوتی نه در ماهیت و به تبع آن نه در آثار خرید 
ســهام شرکت توسط شرکت اصلی و خرید سهام شرکت توسط 

شرکتهای فرعی وجود ندارد.

با لحاظ مقدمه فوق لازم به توجه اســت خرید ســهام شرکت 
توســط همان شرکت در اصطلاح »سهام خزانه« نامیده میشود. 
در این خصوص شایان ذکر است قانونگذار با وضع محدودیتهای 
شــدیدی، جواز خرید محدود سهام شرکت توسط خود شرکت را 
تحت عنوان »ســهام خزانه« صادر نموده اســت. لیکن با توجه 
به ماهیت این ســهام، مقنن با وضع قوانین و مقرراتی متعددی 
عملًا ســهام خزانه را از عِداد دارایی شرکت خارج نموده است و 

این سهام فاقد هرگونه مزایا و آثاری مالی و غیرمالی می باشد.
چنانچــه در ادامه گفته خواهد شــد، این امر )عدم قائل شــدن 
هرگونه مزایا و آثار برای ســهام خزانــه( به دلیل ماهیت خاص 
ســهام خریداری شده توسط شــرکت )چه از طریق خود و یا از 
طریق شرکتهای فرعی( است. از نظر استانداردهای حسابداری و 
مفاهیم نظری گزارشگری مالی، ماهیت »بازخرید« سهام توسط 
شــرکت، چه از طریق خرید سهام شرکت توسط شرکت اصلی 
)مستقیم( و چه از طریق خرید سهام شرکت اصلی توسط شرکت 
فرعی )غیرمستقیم(، دارای ماهیت »کاهنده« در حقوق صاحبان 
سهام اســت. توضیح اینکه ماهیت بازخرید سهام توسط شرکت 
به صورت مستقیم )توسط خود شرکت( و به صورت غیرمستقیم 
)توسط شرکتهای فرعی( چیزی غیر از »کاهش پنهانی سرمایه 
شرکت« نمیباشد و در عمل و بر اساس استانداردهای حسابداری 
و مفاهیم نظری گزارشــگری مالی، کارکردی مشابه با »کاهش 

سرمایه« از طریق کاهش تعداد سهام را دارا است.
فلذا دارا شدن سهام شرکت توسط آن )مستقیم یا غیر مستقیم( 
باعث میگردد که این سهام در حکم »عدم« تلقی شود و از حیث 
آثار نیز هیچگونه حقوقی مترتب بر این سهام اعم از حقوق مالی 
از جمله دریافت سود سهام، حق تقدم در خرید سهام جدید و حق 
بر دارایی شــرکت در زمان انحلال و نیز کلیه حقوق غیر مالی از 
جمله حق رای در مجامع بر این نوع از ســهام بار نشود و اساساً 

این سهام جزو دارایی شرکت
قــرار نمیگیرد کــه در ادامه، طی دو مبحثِ فقــدان آثار مالی و 

غیرمالی، این موضوع بررسی خواهد شد.
۱- فقدان آثار مالی برای سهام شرکت که مستقیم )سهام خزانه( 
یا غیرمستقیم )سهام شرکت اصلی در مالکیت شرکتهای فرعی( 

در مالکیت خود شرکت قرار میگیرد: 
۱-۱- با توجه به صورتهای مالی شرکت ها:

قبل از اینکه به استانداردهای حسابداری و مسائل حقوقی پرداخته 
شــود، شایان ذکر است در خود صورتهای مالی شرکتهای سهام 
عام منتشر شده در سامانه جامع اطلاع رسانی ناشران )کدال( که 
به دلیل ماهیت کلی این مقاله از ذکر مثال های موردی خودداری 
می گــردد صراحتا و در عمل به ماهیت خزانه بودن این دســته 
از ســهام ها اذعان شده است. توضیح اینکه بر اساسیادداشتهای 
توضیحی صورتهای مالی شــرکت های مشمول این نوشتار، که 
در ارتباط با مبنای محاســبه ســود)زیان( پایه هر سهم میباشد، 
ســهام خزانه شرکت از تعداد کل ســهام شرکت کسر گردیده و 
در واقع قبل از محاســبه سود و زیان هر سهم، سهام خزانه اعم 
از ســهام شرکت اصلی در مالکیت شرکت فرعی از مجموع کل 
ســهام شرکت کم شده و هیچگونه سود یا زیانی به سهام خزانه 
تعلق نمی گیرد که این موضوع مؤید کاهنده بودن ســهام خزانه 
و در واقع همان مبحث عدم تلقی آن به عنوان قسمتی از دارایی 

شرکت است.
به عبارت دیگر سهامی که توسط شرکت )مستقیم یا غیرمستقیم( 
خریداری میشــود، در دوره نگهداری، در حکم »عدم« و سهامی 
که »وجود ندارد« میباشــد. نکته قابل توجه آنکه در یادداشتهای 
توضیحی صورتهای مالی یاد شــده، صراحتاً ســهام شرکت در 
مالکیت شــرکتهای فرعی نیز در همین دستهبندی قرار گرفته 

و به مانند سهام خریداری شده توسط خود شرکت )در اصطلاح 
سهام خزانه(، از مجموع کل سهام شرکت کسر شده است.

اقرار و اذعان این دسته از شرکت ها به اینکه اساساً سهام شرکت 
در خود شــرکت و نیز سهام شرکت در مالکیت شرکتهای فرعی 
)مالکیت مستقیم و غیرمستقیم بر ســهام شرکت(، اساساً قابل 
احتســاب به عنوان سهام شــرکت در هنگام تقسیم سود)زیان(

نمیباشــد، به صورت واضح مؤید آن اســت که اساساً این سهام 
در حکم »عدم« و ســهامی که »وجود ندارد« تلقی شده است. 
حال پرســش مهم آن است سهامی که در حکم عدم است و در 
واقعاصلی ترین حق آن که عبارت اســت از دریافت سود)زیان( 
میباشــد، به آن تعلق ندارد، چگونه ممکن است دارای حق رأی 

باشد؟!
۱-2- با توجه به استاندارد های حسابداری:

از دیدگاه استانداردهای حسابداری که رعایت آنها به موجب ماده 
۴۲ قانون بازار اوراق بهادار برای کلیه شــرکتهای حاضر در بازار 
سرمایه )شرکتهای بورسی و فرابورسی( الزامی محسوب گردیده نیز 
سهام شرکت اصلی که در مالکیت شرکتهای فرعی میباشد،ماهیتی 
همانند سهام خزانه داشته و گزارشگری و اصول حسابداری حاکم 

بر آن از مقررات مربوط به سهام خزانه پیروی میکند.
در بند ۳۵ اســتاندارد حسابداری شــماره ۳۶ در خصوص سهام 
خزانــه مقرر گردیــده: »در صورتی که واحد تجــاری ابزارهای 
مالکانــه خود را باز خرید کند این ابزارها )ســهام خزانه( باید از 
حقوق مالکانه کسر شود. در زمان خرید، فروش، انتشار یا ابطال 
ابزارهای مالکانه خود واحد تجاری، نباید هیچ ســود یا زبانی در 
صورت ســود و زیان شناسایی شود. ســهام خزانه ممکن است 
توســط واحد تجاری یا ســایر اعضای گروه تلفیقی خریداری و 
نگهداری شود. ما به ازای پرداختی با دریافتی باید بطور مستقیم 
در بخش حقوق مالکانه شناسایی گردد«. در واقع به موجب این 
بند خرید سهام توسط سایر واحدهای تجاری فرعی نیز به عنوان 

سهام خزانه شناسایی گردیده است.
از سوی دیگر بند ۳۱ استاندارد حسابداری شماره ۱۸ در خصوص 
ســهام واحد اصلی در مالکیت شــرکت فرعی بیــان می دارد: 
»چنانچه بخشی از ســهام واحد تجاری اصلی در مالکیت واحد 
تجاری فرعی باشــد، این ســهام باید به بهای تمام شده تحت 
عنوان ســهام واحد اصلی در مالکیت شــرکت فرعی به شکل 
یک رقم کاهنده جز حقوق صاحبان ســهام واحد تجاری اصلی 
درترازنامه تلفیقی منظور شود« که عیناً مطابق با روش شناسایی 

سهام خزانه است.
این امر به معنای آن است که سهام خریداری شده توسط شرکت 
اعم از مستقیم )سهام خزانه( و غیرمستقیم )سهام شرکت اصلی 
در مالکیت شرکتهای فرعی- ســهام تودلی( فاقد مهمترین اثر 
و مزایای ســهم که همانا حق سود)زیان( است، میباشد که این 
موضوع مؤید فقدان شناسایی اینگونه از سهام در ردیف دارایی و 
اموال سهامدار آن )اعم از شرکت اصلی یا شرکت فرعی( میباشد

همچنین کمیته فنی ســازمان حسابرسی در برگ-پاس� شماره 
۹۷ مــورخ ۱۳۹۶/۱۱/۹ صراحتاً بیان داشــته که با توجه به بند 
۳۱ اســتاندارد حسابداری شماره ۱۸ این ســهام به عنوان یک 
رقم کاهنده منظور شــده و در ادامه بیان داشته: این نحوه عمل، 
منعکس کننده این واقعیت اســت که اساســاً خرید سهام واحد 
اصلی توســط واحد تجاری فرعی برای گروه، سرمایه گذاری در 
ابزارهای مالی نیست، بلکه به گونه ای مبین بازخرید سهام واحد 
اصلی میباشد و در سرفصل صرف سهام خزانه شناسایی میشود.

بنابراین سازمان حســابرسی بر مبنای بند ۲-۱۶ مفاهیم نظری 
گزارشگری مالی پیوست استانداردهای حسابداری تحت عنوان 
»اصل رجحان محتوا بر شــکل« که در عالم حقوق نیز با عنوان 

»اصل اولویت ماهیت بر صورت« شناخته میشود: با به کار بردن 
لفظ واقعیت در پاس� فوق که در مقام بیان شناخت ماهیت پدیده 
موضوع ســوال به کار رفته اولا این نوع سرمایه گذاری را اساساً 
سرمایه گذاری در سهام شناسایی ننموده است )عدم وجود( و ثانیاً 
به صراحت بیان داشــته این امر مبین بازخرید سهام واحد اصلی 
یعنی همان سهام خزانه می باشد. فلذا ماهیت سهام خزانه )خرید 
سهام شرکت توسط خود شرکت(، تفاوتی با خرید سهام شرکت 
توسط شــرکت فرعی ندارد. زیرا از منظر حسابداری خرید سهام 
واحد اصلی توسط واحد تجاری فرعی دقیقاً همان مکانیزم و اثر 

مالی مربوط به سهام خزانه را دارد.
نکتــه جالب توجه آنجاســت که بر اســاس صورتهــای مالی 
شــرکت های یاد شــده دقیقاً و عیناً مطابق با رویه مذکور عمل 
گردیده و براساس یادداشــتهای توضیحی صورتهای مالی آنها، 
»سهامشــرکت در مالکیت شــرکهای فرعی« تحت سرفصل 

»سهام خزانه« منظور و منعکس گردیده است. 
۲- فقدان آثار غیرمالی برای ســهام شــرکت که مســتقیم یا 

غیرمستقیم در مالکیت شرکت قرار میگیرد: 
حال کــه با بــررسی صورتهای مــالی به لحاظ عمــلی و نیز 
استانداردها و سایر مباحث حسابداری مشخص گردید که سهام 
خریداری شده توسط شرکت به صورت مستقیم )سهام خزانه( یا 
غیر مســتقیم )سهام شرکت اصلی در مالکیت شرکتهای فرعی( 
فاقد آثار مالی می باشــد و از این حیث در حکم »عدم« اســت، 
شــایان ذکر است که اینگونه از سهام فاقد هرگونه آثار غیرمالی 

ای از جمله حق رأی نیز می باشد. 
در این خصوص شایان ذکر است بند ب ماده ۲۸ »قانون رفعموانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقا نظام مالی کشور« به شرکتهای پذیرفته 
شــده در بورس و بازارهای خارج از بورس با شــرایط خاصحق 
خرید ســهام خود به صورت محدود و تحت عنوان سهام خزانه 
را اعطا نموده، لیکن بیان داشــته که این سهام در هر حال فاقد 
حق رأی اســت. همچنین در راســتای اجرای این ماده قانونی، 
ماده ۵ آیین نامه خرید، نگهداری و عرضه ســهام خزانه مصوب 
شــورای عالی بورس در باب »حقوق ناشر و محدودیت های آن 
در خصوصسهام خزانه« بیان میدارد: ناشر نسبت به سهام خزانه 
خــود فاقدحق رأی در مجامع بوده و حق تقدم در خرید ســهام 
جدید را ندارد. و تبصره یک ذیل آن نیز بیان میدارد: سهام خزانه 
در حدنصاب های مربوط به رسمیت و رأی گیری مجامع عمومی 

ناشرمحاسبه نمی شود. 
نتیجه گیری:

فلذا اساس استدلال از این پرســش سرچشمه میگیرد که مگر 
میتوان قائل به این بود که به لحاظ موضوعی )در اینجا حسابداری 
و مالی( ســهام شرکت اصلی در مالکیت شــرکت فرعی،دارای 
همان آثاری باشدکه بر ســهام خزانه بار است، لیکن مدعی بود 
که آثار حکمی و حقوقی سهام خزانه بر آن بار نباشد؟ با توجه به 
منفی بودن پاس� پرسش فوق مشخص می گردد هرگونه آثار و 
مزایای مالی و غیرمالی از جمله حق دریافت ســود، محاسبه در 
حدنصاب های مربوط به رســمیت و حق رأی  در مجامع عمومی 
در خصوص سهام خریداری شده توسط شرکت اصلی در هر دو 

صورت )مستقیم یا غیر مستقیم( یکسان است. 
چنانچــه امور موضــوعی، در مقام بیان یک واقعــه و در مقابل 
آن،امور حکمی در مقام بیان قاعده حقوقی اســت. فلذا در مقام 
تطبیــق واقعه با قاعده باید قائل به این بود که به جهت ماهیت 
یکسان سهام خزانه با سهام شــرکت اصلی در مالکیت شرکت 
فرعی، آثار حاکم بر این دو ســهام نیز یکســان است و بنابراین 
سهام شرکت اصلی در مالکیت شرکت فرعی فاقد حق رأی است.

ضمن اینکه همانگونه که گفته شد این حق رأی با اصل تساوی 
حقوق سهامداران نیز در تناقض است. زیرا در واقع سهام شرکت 
اصلی در شــرکتهای مزبور، متعلق به کلیه ی ســهامداران آن 
شــرکت می باشــد و حق رأی آن نباید صرفاً در اختیار مدیران 
شــرکت اصلی قرار داشــته باشــد و با ممنوعیت حق رأی این 
شرکتها، عملًا سایر سهامداران می توانند نسبت به اعمال واقعی 
حــق رای خود اقدام نمایند. فلذا این چرخه باطل، باعث گردیده 
سهام کنترلی شــرکت در اختیار خود شرکت و مدیران آن بوده 
وتصمیمات اصلی خصوصاً انتخاب مدیران شــرکت، نه از سوی 
سهامداران واقعی شرکت که از سوی مدیران شرکت اتخاذ شود 
و در واقع از طریق دور زدن قوانین و مقررات مربوطه و با استفاده 
از وجوه متعلق به سهامداران شرکت یاد شده، حق رأی در مجامع 
عمومی شرکت توســط مدیران شرکت اعمال گردیده و شرکت 

تحت کنترل مدیران فعلی باقی مانده است. 
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نیمار، ستاره ای که روزی فوتبال جهان را به خود معطوف کرده بود، اکنون در حال تجربه کردن 
مرگ تدریجی اســتعدادش است. از درخشــش در میدان های باشگاهی تا شکست های تل� در 
عرصه بین المللی و مشــکلات مداوم با مصدومیت ها، داســتان نیمار در سال های اخیر به یک 
تراژدی بی پایان تبدیل شده است. انتقال پر سر و صدایش به عربستان و تجربه ای که کمتر از 

دو فصل دوام آورد، تنها بخشی از این ماجراست. 
حالا نیمار، ستاره ۳۲ ساله برزیلی، دوران حضور خود در فوتبال عربستان را کوتاه کرد تا با یک 
بازگشــت احساسی به باشگاه دوران کودکی اش، سانتوس، بار دیگر در کانون توجه قرار بگیرد. 
این انتقال می تواند پایانی باشکوه برای یکی از درخشان ترین اما کمتر قدردانی شده ترین دوران 

حرفه ای در فوتبال باشد.
سرنوشتی متفاوت برای یک ستاره بی همتا

نیمار قرار نبود در ۳۲ سالگی کم رنگ و بی فروغ از صحنه فوتبال محو شود. در دنیایی عادلانه تر، 
او هنوز باید درخشــش خود را در لیگ قهرمانان اروپا حفظ می کرد، افتخارات بیشــتری برای 
باشــگاه و تیم ملی برزیل کسب می کرد و به تدریج به سال های پایانی فوتبالش نزدیک می شد، 

آن هم در حالی که همچنان یکی از بهترین بازیکنان جهان باقی می ماند.
اما به دلایل مختلف-چه مصدومیت، چه تصمیمات حرفه ای و چه بدشانسی-چنین اتفاقی رخ 
نداد. نیمار به عنوان بازیکن آزاد به سانتوس بازمی گردد؛ باشگاهی که در آن نام خود را به عنوان 
یک پدیده جهانی مطرح کرد. قرارداد او با الهلال عربســتان این هفته فســ� شد و دوران ۱۷ 
ماهه اش در این کشور با تنها هفت بازی، به یکی از بدترین نقل و انتقالات تاری� فوتبال تبدیل 

شد.
فداکاری مالی برای بازگشت به آرامش

نیمار برای بازگشــت به خانه کاهش دستمزد قابل توجهی را پذیرفته است، زیرا بیش از هر چیز 
به دنبال آرامش و لذت بردن از فوتبال اســت. یک ســال و نیم اخیر برای او سرشار از سختی 
بوده؛ از یک مصدومیت پیچیده در زانو گرفته تا جدایی نه چندان دوســتانه از پاری سن ژرمن و 
سپس الهلال. این پیچیدگی ها باعث شده که دوران حرفه ای نیمار همواره با بحث و جدل همراه 
باشد. اما شاید اکنون، با بازگشت به سانتوس، بتوان او را بدون پیش داوری و با درک بهتری از 

بزرگی اش تحسین کرد.

ظهور ستاره
باشگاه سانتوس خیلی زود به استعداد خارق العاده نیمار پی برد؛ استعدادی که وقتی در ۱۴ سالگی 
برای آزمایش به رئال مادرید دعوت شد، بیش از پیش آشکار شد. تنها سه سال بعد، او به ترکیب 
اصلی ســانتوس راه یافت و در همان فصل اول خود بیش از ۱۰ گل به ثمر رســاند، چیزی که 

توجه باشگاه های بزرگی مانند چلسی و وستهام را به خود جلب کرد.
انگیزه ای به نام جام جهانی

نیمار که از حضور در تیم ملی برزیل برای جام جهانی ۲۰۱۰ کنار گذاشته شده بود، این ناکامی 
را به انگیزه ای برای درخشــش تبدیل کرد. او در ۶۰ بازی، ۴۲ گل به ثمر رســاند و به همراه 
سانتوس قهرمانی کامپئوناتو پائولیستا را جشن گرفت. رکوردها و جام ها یکی پس از دیگری از 
راه رسیدند و این ستاره نوجوان، سانتوس را پس از نزدیک به پنج دهه دوباره به قهرمانی کوپا 
لیبرتادورس رساند، موفقیتی که این تیم از زمان اسطوره ای مانند پله در ۱۹۶۳ تجربه نکرده بود

گل نیماری و آغاز تب جهانی
در همین زمان، دنیا بالاخره متوجه اســتعداد خیره کننده نیمار شد. قهرمانی در کوپا لیبرتادورس 
برای جلب توجه جهان کافی بود، اما او یک قدم جلوتر رفت و جایزه پوشکاش فیفا را برای یکی 
از خارق العاده ترین گل های تاری� به دست آورد. در آن صحنه به یادماندنی، نیمار در سمت چپ 
زمین توپ را دریافت کرد؛ دو مدافع مسیر بازگشت او را بسته بودند، اما او با حرکاتی چشمگیر 
بین آن ها سر خورد، یک »یک -دو« سریع با هم تیمی خود انجام داد و در موقعیت مرکزی تر و 
در فاصله ۳۰ متری از دروازه، دوباره صاحب توپ شد. با یک چرخش سریع و یک نگاه فریبنده، 
به درون محوطه جریمه نفوذ کرد و با یک چیپ هوشــمندانه از روی دروازه بان، گل را به ثمر 

رساند، لحظه ای که جهان را مبهوت کرد.
آخرین فوتبالیست یوتیوب

نیمار به یک پدیده تماشایی تبدیل شده بود؛ حتی با وجود اینکه در لیگی ضعیف تر از سطح اول 
فوتبال اروپا بازی می کرد. او آخرین بازمانده از نســل »فوتبالیست های یوتیوبی« بود، بازیکنانی 
که کلیپ های درخشانشان در فضای مجازی دست به دست می شد و استعدادشان را به دنیا معرفی 
 ۳۶۰p می کرد. در آن دوران، برای دیدن یک اســتعداد درخشان مانند نیمار، باید به ویدیوهای
یا پایین تر در یوتیوب بسنده می کردید. هر کسی که به دنبال نسل بعدی ابرستاره فوتبال برزیل 

بود، باید بازی های نیمار را می دید.

پیوندی رؤیایی با مسی
پس از دو فصل دیگر در سانتوس، نیمار سرانجام قرارداد خود را برای پیوستن به بارسلونا نهایی 
کــرد؛ جایی که قرار بود در کنار لیونل مسی بدرخشــد. این پیونــدی رؤیایی برای هر فوتبالی 
دوســتدار زیبایی بود و ســرآغاز ماجراجویی جدیدی برای پسری بود که زمانی فقط یک پدیده 

یوتیوبی به نظر می رسید، اما حالا دیگر یک ستاره جهانی بود.
»MSN« اوج درخشش در بارسلونا و مثلث طلایی

بارســلونا در فصل ۲۰۱۳-۱۴ دوران کم فروغی را پشــت سر گذاشت و تنها جامی که به دست 
آورد، ســوپرکاپ اسپانیا بود که با گل خارج از خانه نیمار مقابل اتلتیکو مادرید به دست آمد. اما 
این شروع فروتنانه در اروپا برای ستاره جدید آن ها مقدمه ای بر موفقیت های بزرگ تر بود. نیمار 
نه یک ســتاره گذرا بود و نه یک پدیده ای که تنها در لیــگ برزیل می درخشید؛ او یک وینگر 

خیره کننده بود که ارزش هر یورو از هزینه بلیت را داشت.
اما برای تحقق رویاهای بزرگ تر، بارســلونا به یک تکمیل کننده نیاز داشت. در تابستان ۲۰۱۴، 
این معما حل شــد؛ لوئیس سوارز پس از اتمام محرومیت جهانی اش به دلیل گاز گرفتن جورجو 

کیه لینی به نیوکمپ پیوست. این انتقال، مثلثی مرگبار در خط حمله بارسلونا را کامل کرد.
»MSN« پدیدار شدن مثلث افسانه ای

مسی، ســوارز و نیمار. ســه بازیکنی که همه چیز را در اختیار داشــتند. »MSN« به کابوس 
مدافعان اروپا تبدیل شد. اگر باشگاه بارسلونا بلیت های بازی های خود را ۳۰۰ یورو قیمت گذاری 
می کرد، کسی حق اعتراض نداشت؛ چراکه هر بلیتی برای تماشای این سه نابغه در یک زمین، 

ارزشمند بود.
و مهم تر از همه، این فوتبال زیبا، موفقیت آمیز هم بود.

بارسلونا در سال ۲۰۱۵ یک سه گانه تاریخی را کسب کرد؛ لالیگا، کوپا دل ری و لیگ قهرمانان 
اروپا. در فصل بعد، آن ها دبل داخلی را هم جشن گرفتند.

آمار خیره کننده خط حمله بارسلونا
اگر فکر می کردید که یک تیم فقط می تواند تعداد مشخصی گل بزند، »MSN« این تصور را 
از بین برد. در فصل ۲۰۱۴-۱۵، آمار گل های این ســه مهاجم به شرح زیر بود: لیونل مسی: ۵۸ 

گل، نیمار: ۳۹ گل، لوئیس سوارز: ۲۵ گل

و در فصل ۲۰۱۵-۱۶، رکوردها شکسته شدند: مسی: ۴۱ گل، نیمار: ۳۱ گل، سوارز: ۵۹ گل
بارسلونا در آن دوران تیمی بود که باید بازی هایش را می دیدید. »MSN« فقط یک خط حمله 

نبود، بلکه یک پدیده فوتبالی بود.
نیمار؛ ستاره ای در سایه

با وجود درخشــش خیره کننده در بارسلونا، همه چیز برای نیمار خوب پیش نمی رفت. از همان 
زمانی که در سانتوس شکوفا شد، یک هدف مشخص در ذهنش داشت: بهترین بازیکن جهان 
شــدن. اما این رویا در حالی که در کنار لیونل مسی بازی می کرد، قابل دستیابی نبود؛ چراکه او 

حتی بهترین بازیکن تیم خودش هم محسوب نمی شد.
مسی همچنان نقطه کانونی بارســلونا بود، و ســوارز نیز نقش مکمل خود را با رضایت پذیرفته 
بود. اما نیمار نمی خواست همیشه نفر سوم باشد. او در سایه ی ستاره ای بزرگ تر قرار گرفته بود 

و نمی توانست آن را تحمل کند.
در تابســتان ۲۰۱۷، گزارش های زیادی منتشر شد مبنی بر اینکه نیمار به دلیل قرار گرفتن در 
ســایه مسی تصمیم به جدایی گرفته است. او بعدها این ادعا را رد کرد، اما بسیاری معتقدند که 

همین موضوع عامل اصلی انتقال تاریخی اش به پاری سن ژرمن بود.
نبرد برای اعتبار و اثبات خود 

یکی از اتفاقاتی که نیمار را در بارســلونا ناامید کرد، کمبود اعتبار برای نقش کلیدی اش در »لا 
ریمونتادا« بود. در یکی از بزرگ ترین بازگشــت های تاری� لیگ قهرمانان، بارسلونا با شکست 

۶-۱ مقابل پاری سن ژرمن، یکی از حماسی ترین شب های فوتبال را رقم زد.
نیمار در آن بازی دو گل زد و یک پاس گل کلیدی برای سرجی روبرتو ارسال کرد. اما در نهایت، 
این نام مسی بود که تیتر اصلی روزنامه ها را تسخیر کرد. نیمار احساس کرد که هیچ گاه به اندازه 
کافی به او اعتبار داده نمی شــود، و این شــاید آخرین ضربه ای بود که او را متقاعد کرد که باید 
راه خودش را از بارسلونا جدا کند. در نهایت، نیمار در میان نام های بزرگ »MSN« تنها یک 

»N« در انتهای آن بود؛ یک ستاره، اما در حاشیه.

رکوردشکنی تاریخی؛ انتقالی که دنیای فوتبال را شوکه کرد
بارســلونا هیچ نیازی به فروش نیمار نداشــت، حداقل تا زمانی که باشگاهی پیدا نشود که بند 
فســ� ۲۲۲ میلیون یورویی او را پرداخت کند؛ مبلغی کــه در آن زمان بیش از دو برابر رکورد 
نقل و انتقالات جهان بــود. تقریبا همه بر این باور بودند که هیچ تیمی چنین پولی را پرداخت 

نخواهد کرد.
اما پاری ســن ژرمن خلاف تمام پیش بینی ها عمل کرد. باشــگاه فرانسوی این مبلغ هنگفت را 
به نمایندگان قانونی نیمار پرداخت کرد تا بند فســ� او را فعال کنند. در یک لحظه، بارســلونا 
ســتاره برزیلی خود را از دست داد و پاریس شــاهد بزرگ ترین خرید تاری� خود پس از زلاتان 

ابراهیموویچ شد.
چرا نیمار بارسلونا را ترک کرد؟

توضیح این انتقال برای یک هوادار معمولی فوتبال، بدون آنکه غیرمنطقی به نظر برســد، کار 
دشواری بود. چرا باید نیمار یکی از بهترین تیم های اروپا را ترک کند تا به باشگاهی در سطحی 
پایین تر بپیوندد؟ چرا او لالیگا را که یکی از معتبرترین لیگ های دنیا بود، با لیگ ۱ فرانسه که 

محبوبیت بسیار کمتری داشت، عوض کرد؟
دو دلیل واضح مطرح شد: پول و افتخارات فردی. نیمار می خواست ستاره اول یک تیم باشد و 
دیگر در سایه مسی نماند. او بعدها عنوان کرد که به دلیل حضور پررنگ هموطنان برزیلی اش در 

PSG، تصمیم به این انتقال گرفت.
آغاز طوفانی نیمار در پاریس

نیمار در نیم فصل اول حضورش در PSG، عملکردی خارق العاده داشــت که شــاید به دلیل 
کیفیت پایین تر لیگ ۱ فرانسه نسبت به سایر لیگ های برتر اروپا چندان مورد توجه قرار نگرفت

او در ۳۰ بازی برای پاریسی ها ۲۸ گل زد و ۱۶ پاس گل داد؛ به عبارت دیگر، او در هر ۶۲ دقیقه 
یک بار روی یک گل تاثیر مســتقیم داشت. اگر طرفداران فوتبال اعداد و آمار لیونل مسی را از 

نیمار می خواستند، او دقیقا همان عملکرد را ارائه داد.
شکستن رویاها با مصدومیت های متوالی

اما درست در مقطعی که نیمار می توانست تاری� سازی کند، مصدومیت های سنگین او را از مسیر 
موفقیت خارج کرد. در مارس ۲۰۱۸، یک شکســتگی متاتارسال باعث شد که ادامه فصل را از 
دست بدهد. بدون نیمار، پاری سن ژرمن نتوانست در لیگ قهرمانان اروپا موفق شود و در مرحله 

یک هشتم نهایی مغلوب رئال مادرید شد.
ســناریوی مشابهی در سال ۲۰۱۹ تکرار شــد؛ جایی که نیمار به دلیل مصدومیت در شکست 
ناباورانــه PSG مقابل منچســتریونایتد غایب بود و تیمش باز هــم در همان مرحله از لیگ 

قهرمانان کنار رفت.
ناامیدی در فینال لیگ قهرمانان اروپا

در نهایت، در فصل ۲۰۱۹-۲۰۲۰ و در میانه دوران قرنطینه کرونا، پاری ســن ژرمن برای اولین بار در 
تاریخش به فینال لیگ قهرمانان رسید. اما درست در لحظه ای که باید می درخشیدند، ی� زدند.

در شــب فینال، بایرن مونی� با نتیجه ۱-۰ پیروز شد. تک گل بازی را کینگزلی کومان، بازیکن 
ســابق آکادمی PSG، به ثمر رساند. این شکســت، برای نیمار و پاریسی ها به شدت تل� بود؛ 

چراکه به نظر می رسید رویای قهرمانی آن ها هرگز محقق نخواهد شد.
سقوط غم انگیز؛ افول ستاره ای که قرار بود تاریخ ساز شود

پروژه جاه طلبانه پاری ســن ژرمن هرگز از شکست در فینال لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ مقابل بایرن 
مونی� بهبود نیافت. نیمار نیز نتوانست به هدف شخصی اش برای کسب توپ طلا نزدیک شود، 

زیرا کیلین امباپه جایگاه رهبر تیم را از او گرفت.
فصل ۲۱-۲۰۲۰ برای PSG فاجعه بار بود؛ باشگاه قهرمانی لیگ ۱ را به لیل واگذار کرد و در 
میانه راه، توماس توخل از هدایت تیم برکنار و مائوریسیو پوچتینو جایگزین او شد. با این حال، 

تغییرات نتیجه ندادند و پروژه پاریس از مسیر خود خارج شد.
انتقال غیرمنتظره مسی، اما نه MSN قدیمی

تابســتان ۲۰۲۱، لیونل مسی به طور غیرمنتظره ای به پاریس پیوست، چراکه بارسلونا نتوانست 
قرارداد او را تمدید کند. در حالی که برخی امیدوار بودند ترکیب قدیمی »MSN« احیا شــود، 
اما این مثلث دیگر آن قدرت سابق را نداشت. مسی و نیمار دیگر در اوج نبودند. امباپه، برخلاف 

سوارز، مهاجمی فداکار نبود و تیم حول محور او شکل گرفت.
نیمار سال به ســال بیشــتر مصدوم شد و کمتر درخشید. در ســال ۲۰۲۳، مسی تصمیم گرفت 
قراردادش را تمدید نکند و راهی اینتر میامی شــد. نیمار نیز در آســتانه خروج از PSG قرار 

گرفت، چراکه باشگاه به سیاست جذب بازیکنان جوان و فرانسوی روی آورده بود.
سفر به عربستان؛ آخرین تلاش برای درخشش

تنها باشگاهی که حاضر بود برای نیمار هزینه کند، الهلال عربستان بود. در اواخر نقل و انتقالات 
تابستان ۲۰۲۳، نیمار با مبلغ ۹۰ میلیون یورو به الهلال پیوست و قرار بود به ستاره اصلی پروژه 
عربستان تبدیل شــود. اما درست در همان ابتدا، یک فاجعه بزرگ رخ داد. نیمار در اردوی تیم 
ملی برزیل دچار پارگی رباط صلیبی و مینیسک شد. برای یک بازیکن سبک تکنیکی و پا به توپ 

مثل نیمار، این مصدومیت حکم پایان فوتبال در سطح اول اروپا را داشت.
او یک سال از میادین دور ماند و وقتی بازگشت، دچار مصدومیت دوباره همسترینگ شد. الهلال 

دیگر او را برای بازی های لیگ ثبت نکرد؛ همه چیز تمام شده بود.
بازگشت به سانتوس؛ وداع با آرامش

پس از ۱۷ ماه کابوس وار در عربســتان، قرارداد نیمار و الهلال فســ� شــد. او حالا به عنوان 
بازیکن آزاد به ســانتوس بازمی گردد، جایی که فوتبال حرفه ای خود را آغاز کرد. این پایانی تل� 
اما احســاسی برای بازیکنی است که می توانست به یکی از بهترین های تاری� تبدیل شود، اما 

مصدومیت ها و انتخاب های بحث برانگیز او را از این مسیر دور کرد.

کاهش موفقیت های بین المللی
ماجراجویی هــای نیمار با تیم ملی برزیل به همان شیوه ای که در دوران باشــگاهی اش تجربه 
کرده اســت، پیش رفته اســت. تنها موفقیت های او در تیم ملی، در سال های ۲۰۱۳ و ۲۰۱۶ با 
کســب جام کنفدراسیون ها و مدال طلا در المپیک بوده اســت، اما جام جهانی و کوپا آمریکا از 

دسترس او خارج بوده اند.
او در جام جهانی ۲۰۱۴ ستاره تیم ملی برزیل بود، تا اینکه یک آسیب دیدگی پشت باعث پایان 
زودهنگام تورنمنتش شــد و برزیل با شکست ۷-۱ مقابل آلمان از مسابقات کنار رفت. در سال 
۲۰۱۸، نیمار به تازگی از شکســتگی متاتارســال بهبودیافته بود و در آن تابستان هنوز آمادگی 
کامل نداشــت، در نهایت در مرحله یک چهارم نهایی توسط تیم رقیب، بلژیک و ادن هازارد از 

مسابقات حذف شد.
تورنمنت ۲۰۲۲، اما یکی از غم انگیزترین حذف ها را برای نیمار به همراه داشت. تیم برزیل که به 
شدت به نیمار و ریچاریلیسون تکیه کرده بود، به عنوان یکی از مدعیان قوی برای دیدار با کرواسی 
در مرحله یک چهارم نهایی، و احتمالا رسیدن به نیمه نهایی مقابل آرژانتین و لیونل مسی، شناخته 
می شد. این دیدار به وقت اضافی کشید، جایی که یک حرکت انفرادی از نیمار مشابه گل برنده اش 

در مراسم جایزه پوشکاش ۱۱ سال قبل به نظر می رسید که برزیل را به پیش برد.
امــا برزیل غفلت کرد. آنها بی دلیل برای زدن گل دوم فشــار آوردند و موقعیت خود را در دفاع 
از دســت دادند، تا جایی که برونو پتکویچ از دینامو زاگرب گل مساوی را به ثمر رساند و بازی 
به ضربات پنالتی کشیده شــد. رودریگو و مارکینیوس هر دو پنالتی های خود را از دست دادند و 

برزیل با نتیجه ۴-۲ شکست خورد.
نیمار به راحتی می تواند به تورنمنت ۲۰۲۶ برســد و یک شانس دیگر برای تسلط بر دنیا داشته 
باشد، اما او دیگر مانند گذشته نیست و برزیل نیز در حال حاضر در بدترین وضعیت تیمی خود 

در تاری� قرار دارد.

زمانی برای لذت بردن دوباره
بازگشت به سانتوس هرگز از حیطه امکان دور به نظر نمی رسید و حالا این واقعیت شده است. 
ســاختن آمادگی برای جام جهانی ۲۰۲۶ ممکن اســت یک انگیزه بزرگ باشد، اما حتی نیازی 

نیست که از این زاویه به آن نگاه کرد.
آیا متوجه تغییر شده اید؟ دوران حرفه ای نیمار آنقدر پر فراز و نشیب و پر از داستان ها و حواشی 
بوده که از حدود یک دهه پیش، فوتبال در پشت همه این ها قرار گرفته است. حتی بازگشت به 

سانتوس هم همان مسیر را دنبال می کند. اما این بار با ماجراهای قبلی او تفاوت دارد.
حــالا جهان می تواند دوباره از نیمار لذت ببرد بدون اینکه زرق و برق های اضافی به آن افزوده 
شود. حالا هواداران اروپایی می توانند بیدار شوند و او را در حال به نمایش گذاشتن توانایی هایش 
و ســوزاندن مدافعان در ویدیوهای ۴K در شبکه های اجتماعی ببینند. حالا هیچ فشاری بر او 
نخواهد بود که در مقیاس بزرگ ترین ســطح ها عملکرد داشته باشد. اگر او نصف همان بازیکن 

قبل از ۱۸ ماه پیش باشد، باز هم کافی است.
برای ۹۰ درصد از دوران حرفه ای نیمار، او به اندازه خود بازیکن، داستان های زیادی را به همراه 
داشــت. حالا او و دنیا می توانند از همان ۱۰ درصد لذت ببرند. نیازی نیست که اشتباهات او را 
نقد کنیم یا به نقص هایش با همان بدبینی پیشین اشاره کنیم. دیگر داستان های لذت بخش در 

فوتبال به اندازه کافی وجود ندارد.
پشت پرده پست های فارسی فیفا

»مهره مار داری«
 کاربران در شبکه های اجتماعی به ویژه اینستاگرام، این روزها با یک پدیده ویژه مواجه هستند؛ 
این که به طور مثال، صفحه رسمی جام جهانی در روزهای مختلف، پست هایی به زبان فارسی 

منتشر می کند و یا از آهنگ هایی سوژه روز )ترند( استفاده می کند که این مسئله در رسانه های 
داخلی بازتاب گسترده ای داشته است. بعد از انتقال مهدی طارمی به اینتر، این باشگاه ایتالیایی 

هم سعی داشته تا با پست های فارسی زبان با جامعه هواداری در ایران ارتباط برقرار کند.
شبکه های اجتماعی نقش پررنگی در دنیای امروزه به ویژه فوتبال پیدا کرده اند و انتشار پست به 
سلیقه کاربران مختلف، ایده جدیدی است که از سوی ارگان های مختلف در حال انجام است. 
جالب آنکه باور عمومی جامعه بر این اســت که پست های منتشره به زبان فارسی، برای کلیه 
کاربران شبکه های اجتماعی در اقصی نقاط دنیا قابل نمایش است اما در این گزارش قصد داریم، 
نقض این باور عمومی را تحلیل کنیم و در گزارشی ویژه، بر این مسئله تاکید کنیم که براساس 
قابلیت های به روزرسانی شده در نرم افزارهایی چون اینستاگرام، امکان پست گذاری برای کاربران 

در یک منطقه جغرافیایی خاص وجود دارد.
)Geo Target( فینال پرسپولیس - اولسان، اولین پروژه فوتبالی

سجاد ایمانیان، مسئول فضای مجازی کنفدراسیون فوتبال آسیا که در نقش مسئول شبکه های 
اجتماعی فیفا در خاورمیانه هم فعالیت می کند، درباره اینکه این پروژه از چه زمانی آغاز شــده، 
گفت: »شاید برایتان جالب باشد که اولین پروژه )Geo Target( فوتبالی چه زمانی رخ داده 
اســت. در سال ۲۰۲۰، عادل فردوسی پور اولین شخصی بود که در پروژه هدف جغرافیایی شدن 
 )AFC( ،محتوا برای کشورها مشــارکت داشــت؛ زمانی که صداوسیما حق پخش را نداشت
جلســه ای گذاشت و به دنبال راهکاری برای پخش بازی با توجه به حضور نماینده ای از ایران 
)پرسپولیس( در فینال بود. بیش از ۴۰ شبکه در دنیا، حق پخش بازی را خریداری کرده بودند«

لایو صفحه )AFC( فارسی، پروژه ای آزمایشی اما موفق
ایمانیان با اشــاره به پخش زنده فینال پرسپولیس - اولسان از صفحه فارسی )AFC( توضیح 
داد: »)AFC( نمی توانســت به صورت آزاد بازی پرسپولیس را روی اینستاگرام پخش کند و 
هر کسی در دنیا بخواهد بیاید و بازی را تماشا کند؛ مثلًا کسی که در آمریکاست، باید از شبکه 
فاکس اسپورت مسابقه را ببیند و حق ندارد که اینستاگرام )AFC( را باز کند و بازی را رایگان 
تماشــا کند. اولین پروژه )Geo Target( یا همان هــدف جغرافیایی که در فوتبال انجام 
 )AFC( شد، برای پخش بازی پرسپولیس - اولسان در فینال لیگ قهرمانان آسیا در صفحه
فارسی انجام شد و آن هم به صورت آزمایشی بود. لایو گزارش عادل فردوسی پور فقط با آی پی 
و آدرس ایران قابل تماشا بود و بسیاری از کاربران با فیلترشکن نمی توانستند بازی را ببینند؛ چون 
در آن زمان، هنوز این پروژه برای خودِ متا هم آزمایشی بود. به جز اینستاگرام، در فیس بوک و 

تیک تاک هم این قابلیت وجود دارد«.
فینال آسیا، آغازکننده راه اختصاصی شدن محتوا برای مخاطبان هر منطقه

ســجاد ایمانیان با اشــاره به موفقیت آمیز بودن پروژه تعیین هدف جغرافیایی برای محتواهای 
اینســتاگرامی گفــت: »بعد از آن مســابقه، این پروژه به عنوان نماد موفق شــناخته شــد و 
هدف گذاری ها در شــبکه های اجتماعی به این ســمت رفت که محتــوا را برای یک منطقه 
اختصــاصی کنیم. مثلًا )AFC(، ۴۷ فدراسیون را زیرشــاخه خــود دارد و یا ۲۱۱ فدراسیون 
زیرنظر فیفا هستند و شما نمی توانید برای همه مخاطبان، محتوای یک شکل ایجاد کنید و باید 
حواس تان به جامعه مخاطب در کشورهای مختلف باشد و مثلًا نمی توانید بگویید که محتوا را 

فقط با زبان انگلیسی منتشر می کنم و کفایت می کند«.
دیگر صفحات مختلف برای زبان های مختلف ساخته نمی شود چون ...

مسئول فضای مجازی )AFC( با اشاره به تغییر رویکرد مجازی این کنفدراسیون و البته فیفا 
توضیح داد: »)AFC( قبلًا ســعی داشت تا صفحات مختلف به زبان های مختلف ایجاد کند 
 )Geo Target( تــا نیازهای جامعه مخاطبان خود را برطرف کند. بعــد از موفقیت پروژه
تصمیم بر این شــد که محتواها براساس جامعه مخاطب، اختصاصی سازی شود. در اقصی نقاط 
دنیا، مسئولیت مدیران شبکه های اجتماعی فیفا این است که مطابق با سوژه های ترند روز و یا 
موزیک های ترند تولید محتوا کنند تا برای مخاطب جذاب باشــد. مثلًا اخیراً که آهنگ »مهره 
مار« ترند شــده بود، ویدئو وحید امیری و جرارد پیکه با آن آهنگ در صفحه فیفا برای کاربران 

ایرانی اختصاصی منتشر شد«.
کاربر مطمئناً در چنین شرایطی ارتباط بسیار بهتری خواهد گرفت

ایمانیان با توضیح این مسئله که استفاده از قابلیت هدف جغرافیایی، ارتباط با کاربر را نزدیک تر 
می کند، گفت: »کاربر مطمئناً در چنین شرایطی ارتباط بسیار بهتری خواهد گرفت و مسلماً وقتی 
زبان مادری شــان را در صفحات معتبر دنیا بشنوند، احساس بهتری پیدا می کنند. اول تمرکز بر 
این بود که روی محتواهای خودِ آن کشــور تمرکز کنیم اما حالا شرایط تغییر کرده است؛ مثلًا 
چرا که گل لیونل مسی با یک آهنگ ایرانی برای مخاطبان ایرانی منتشر نشود؟ این آزمون و 
 Geo( خطاها در این ۵-۴ ســاله انجام شده و الان فیفا یکی از پرچمداران استفاده از قابلیت

Target( است«.
)AFC( و فیفا شروع کردند، اینتر هم وارد شد!

ســجاد ایمانیان با تاکید بر این مســئله که در بخش فوتبال، این پروژه صرفاً توسط )AFC( و 
فیفــا انجام نمی پذیرد، گفت: »کاری که ما الان انجام می دهیم، اختصاصی کردن متن و محتوای 
پست ها است. این کار را فقط فیفا و ای اف سی انجام نمی دهند و مثلًا در باشگاه اینتر شاهد انجام 
چنین کاری هســتیم. قبل تر اگر خاطرتان باشد، باشگاه رم صفحه جداگانه برای مخاطبان ایرانی 
خود زده بود که دیگر الان رایج نیست و از قابلیت پست برای هدف جغرافیایی استفاده می شود«

حتی اگر فیلترشکن هم استفاده کنید، حضورتان در ایران قابل تشخیص است!
مسئول فضای مجازی )AFC( در بخش پایانی صحبت های خود نسبت به موضوع استفاده از 
فیلترشکن و چگونگی شناسایی آی پی کاربر هم شفاف سازی کرد و گفت: »الان برنامه نویسی 
متا پیشــرفت کرده است. زمانی اگر شما وی پی ان )فیلترشکن( استفاده می کردید، آی پی تغییر 
می داد و کاربر قابل تشخیص نبود اما حالا اگر حتی یک کاربر از داخل ایران از فیلترشکن استفاده 
کند، بازهم قابل شناسایی است که از داخل ایران مشغول به فعالیت است و محتوای فارسی به 
او نشان داده می شود؛ چون در صفحه )About( و بخش )Base(، اینکه حساب براساس 
کدام کشــور است، دیده می شود. البته که همچنان برخی فیلترشکن ها در زمینه تغییر موقعیت 
مکانی کاملًا درســت عمل می کند اما در نگاه کلی، اکثریت تغییر موقعیت مکانی که به واسطه 
فیلترشکن ها انجام می پذیرد، برای اینستاگرام قابل شناسایی است و همین مسئله باعث می شود 

تا مثلًا محتوای فارسی برای کاربران ایرانی نمایش داده شود«.

نیمار برای خداحافظی به سرزمین قهوه رفت

مرِگ تدریجی یک ستاره
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همدلی: خیلی وقت است هر روز درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در 
خرداد ۱۴۰۴ صحبت می شود . انتخاب نهادی که در قانون اساسی صراحتا 
دوره آن را ۴ ساله اعلام شده و بعید است شورای نگهبان با چنین اقدامی 
موافقت کند. ولو به شکل استثنا اما موافقان تمدید این دوره، خبر تمدید 
شدن را در بوق و کرنا کرده اند.حالا اما معاون سیاسی وزارت کشور هم به 
اظهارنظر نمایندگان مجلس درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در سال 
آینده واکنش نشان داده و گفته است: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس 
شــورای اسلامی در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است 
اما وزیر کشور و ستاد انتخابات با مجلس و شخص رئیس مجلس، شورای 
نگهبان، تعاملات نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد 
و به صورت قانون نهایی تبدیل شــود ما مجری آن هستیم.علی زینی وند 
در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، در واکنش به برخی اظهارات مطرح شــده از 
تریبون های رسمی کشور که بعضا حاوی توهین یا تهمت به مقامات یا اقدام 
مختلف است، عنوان کرد: سیاست رسمی وزارت کشور انسجام و اتحاد در 
کشور است و در این زمینه نیز بیشترین تاکید را مقام معظم رهبری دارند. 
هر گونه موضعی که به اختلافات مذهبی و قومی دامن بزند از نظر ما هم 

محکوم است و اگر تعمد یا تکراری در آن باشد با آن برخورد خواهد شد.
معاون سیاســی وزارت کشور در بخش دیگری از صحبت های خود درباره 
تقسیمات کشوری گفت: در حوزه تقسیمات کشوری ما تلاش می کنیم 
لایحه جامع تقسیمات کشوری که سال هاســت به نتیجه نرسیده را در 
این دوره به نتیجه برسانیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا از دولت 
گذشته پرونده هایی در زمینه تقسیمات کشوری در حال بررسی است یا 
خیر، گفت: در همه دولت ها بحث تقسیمات کشوری یک بحث متصل و 
پیوسته است در همه دولت ها پرونده هایی در حوزه تقسیمات کشوری به 
دولت بعدی منتقل می شود اما قانون در این باره در همه دولت ها یک قانون 
است البته ممکن است سلایق دولت ها در این زمینه متفاوت باشد و یک 
دولت سختگیرانه تر نسبت به آن عمل کند.او ادامه داد: تاکید رییس جمهور 
و وزیر کشور در این دولت این است که ضوابط قانونی در این زمینه رعایت 
شــود و همچنین بر اساس شاخص ها عمل شود. حرف اصلی ما در حوزه 
تقسیمات کشوری این است که ایجاد هر واحد جدید یا هرگونه تقسیمات 
کشوری جدید مبتنی بر شاخص ها باشد که موجب ایجاد همبستگی بیشتر 
و تسهیل گری در توســعه آن منطقه شود. اگر این شاخص ها در موضوع 
تقســیمات کشــوری برای یک منطقه وجود داشته باشد و همچنین بر 
اساس ضوابط قانونی باشد، قابلیت اجرایی دارد.معاون سیاسی وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: ما در حال بازبینی کل پرونده ها در این زمینه هستیم. الان 
دولت سه ماه است که به ما ابلاغ کرده تمام پرونده های تقسیمات کشوری 
را بازبینی کرده و کارشناســی مجدد شــود و به طور مثال از ابتدای سال 

آینده شروع می کنیم در جاهایی که شرایط لازم را داشته باشند کار لازم 
را انجام می دهیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا درخصوص تقسیم 
تهران نیز موضوعاتی مطرح شده است، گفت: بله در خصوص تهران هم از 
قبل دیدگاه هایی وجود داشته است اما در این دولت هنوز تصمیمی برای 

تهران گرفته نشده است.
انتخاباتشوراهادرسالآیندهبرگزارمیشود؟

او همچنین در پاســخ به این سوال که مجلس اعلام کرده است انتخابات 
شوراها در سال آینده برگزار نمی شود، نظر دولت درباره تغییر زمان انتخابات 
شوراها چیست، گفت: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس شورای اسلامی 
در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است اما وزیر کشور و 
ستاد انتخابات با مجلس و شخص رییس مجلس، شورای نگهبان، تعاملات 
نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد و به صورت قانون 
نهایی تبدیل شود ما مجری آن هستیم.او ادامه داد: الان هم ما در حال انجام 
کارهای اجرایی معمول انتخابات هستیم. براساس قانون فعلی انتخابات باید 
سال آینده برگزار شود اگر تغییری ایجاد شود و مجلس مصوبه ای داشته 
باشــد، ما پیرو مصوبه قانونی مجلس خواهیم بود. معاون سیاســی وزیر 
کشــور درباره انتخاب شهردار توسط مردم که از سوی وزیر کشور مطرح 
شــده بود، گفت: این طرحی بود که مجلس پیگیری کرد و ما هم نظرات 
کارشناسی مان را از سوی وزارت کشور مطرح کردیم اما در صحن مجلس 
مطرح شد و رای نیاورد و همین قانون فعلی مبنای انتخاب شهرداران است.

اینها »حرف« است؛ »قانون« اهمیت دارد
خبر و نظر

همدلی:رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو 
بابیان این که ایرانی ها سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف 
می کنند، گفت: نان های تیره تر به دلیل داشتن سبوس 

بیشتر، سالم ترند.
به گزارش تسنیم، زهره پوراحمد؛ رئیس اداره غذاهای 
ویژه ســازمان غذا و دارو اظهار کــرد: ایرانیان به طور 
متوسط سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف می کنند که 
این میزان 2.5 برابر میانگین جهانی اســت. بنابراین، 
توجه به انتخاب نان سالم برای حفظ سلامت عمومی 

ضروری است.
او همچنین افزود: ســبوس غلات حاوی ویتامین های 
گروه B، املاح معدنی و فیبر اســت که نقش موثری 
در تنظیم عملکرد دســتگاه گوارش و پیشــگیری از 
بیماری هایی مانند دیابت، چربــی خون و چاقی دارد.
به گفته رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو، 
رنگ نان های سبوس دار باید کرم مایل به قهوه ای باشد، 
چراکه این رنگ نشان دهنده وجود سبوس در آرد است.
او درباره دسته بندی آردها گفت: آرد سنگک دارای ۷ تا 
۱۰ درصد سبوس گیری، آرد تافتون و لواش حدود ۱3 
تــا ۱5 درصد، آرد بربری ۱8 درصد و آردهای قنادی و 
نان های حجیم 2۴ درصد ســبوس گیری می شوند که 

عملًا فاقد سبوس هستند.
پوراحمد تأکید کرد که نان های تیره تر به دلیل داشتن 

سبوس بیشتر سالم ترند، اما برخی نانوایی ها از آردهای 
غیر مرتبط مانند آرد تافتون یا بربری برای تهیه سنگک 
استفاده می کنند و حتی سبوس را به صورت مستقیم 
روی نــان می ریزند که این روش غیرعلمی و غیرمجاز 

است.
چرا»نانسبوسدار«بهتراز»نانسفید«است؟

وی توضیح داد: آردهایی که ســبوس بیشــتری دارند 
حاوی ماده ای به نام اسید فیتیک هستند که در صورت 
تخمیر نشــدن، می تواند مانع جذب برخی مواد مغذی 
مانند روی در بدن شــود. متأســفانه برخی نانوایی ها 
به جای انجام تخمیر اصولی، از جوش شــیرین به عنوان 
افزودنی غیرمجاز استفاده می کنند که باعث باقی ماندن 
اسید فیتیک و ایجاد مشکلاتی مانند ترش کردن معده 
می شــود. رئیس اداره غذاهای ویژه سازمان غذا و دارو 
افزود: هرچه میزان سبوس در آرد بیشتر باشد، فرایند 
تخمیر زمان بیشتری نیاز دارد و این موضوع کار نانوا را 
دشوارتر می کند. برای مثال، آردهای کامل که سبوس 
بیشــتری دارند، به دو ســاعت و نیم زمان تخمیر نیاز 
دارند. او خاطرنشان کرد: سازمان غذا و دارو اخیراً به آرد 
کامل مجوز تولید داده اســت. نانی که از این آرد تهیه 
می شود باید با رعایت زمان تخمیر استاندارد )دو و نیم 
ساعت( تهیه شود تا محصولی سالم و مغذی به دست 

مصرف کنندگان برسد.

دریچه

هوشمصنوعی
جایفیلمنامهنویسانرامیگیرد

همدلی: پل شــریدر، نویســنده و کارگردان نامزد 
اسکار از توانایی هوش مصنوعی برای تولید ایده های 
اصیــل و کامل بــرای فیلم ها تمجیــد کرد و هوش 
مصنوعی را جایگزینی سریع و موثر برای جستجوی 

ایده  توسط نویسندگان دانست.
به گزارش ایسنا، پل شــریدر، نویسنده و کارگردان 
نامزد اسکار در تضاد آشــکار با بسیاری از همتایان 
هالیوودی خود معتقد اســت که هــوش مصنوعی 
»ChatGPT« می توانــد فیلم نامه هایــی اصیل و 

کامی بنویسد.
این فیلم نامه نویس در فیس بوک خود نوشت که از این 
چت بات مبتنی بر هوش مصنوعی خواسته است ایده ای 
برای فیلمی از کارگردانان معروف، ازجمله خودش، ارائه 

دهد و نتایج به شدت رضایت بخش بوده اند.
او در ادامه آورد: »شــوکه شــدم. از هــوش مصنوعی 
خواســتم ایده ای برای فیلمی از پل شریدر بدهد. بعد 
برای پل توماس اندرســون، سپس کوئنتین تارانتینو، 
سپس هارمونی کورین، اینگمار برگمان، روسلینی، لانگ، 

اسکورسیزی، مورنائو، کاپرا، فورد، اسپیلبرگ، لینچ.«
Chat� »شریدر درنهایت نوشــت: »هر ایده ای که 

GPT« در عــرض چنــد ثانیــه ارائــه داد، خوب، 
اصیل و کامل بود. چرا نویســندگان باید ماه ها وقت 
صرف جســتجوی یک ایده خوب کنند وقتی هوش 
مصنوعی می تواند در چند ثانیه آن را فراهم کند؟«

این دیدگاه، به طور طبیعی، با انتقاداتی از سوی برخی 
از کاربران مواجه شد که گفتند هوش مصنوعی برای 
ساخت چیزی جدید، مجبور به استفاده از مطالب و 

آثار نویسندگان پیشین است.
به گزارش ددلاین، هرچند بسیاری از فعالان صنعت 
ســرگرمی، ازجمله نیکلاس کیج و کیت بلانشــت، 
از ورود هــوش مصنوعــی انتقاد کرده اند، شــریدر 
پیش ازاین نیز نسبت به استفاده از آن در فیلم سازی 

دیدگاه مثبتی داشته است.
نویســنده فیلم »راننده تاکسی« در جریان اعتصاب 
نویســندگان در ســال 2۰23، دربــاره ایــن بحث 
اظهارنظر کرد و گفت: »انجمن نویسندگان از هوش 
مصنوعی نمی ترســد، بلکه از عدم دریافت دستمزد 

می ترسد.
او همچنین بیان کرد کــه هوش مصنوعی می تواند 
در عرض چند ثانیه یک قســمت جدید از ســریال 
»بررســی صحنه جــرم: وگاس« تولیــد کند و این 
قسمت خوب خواهد بود، چراکه از تمام قسمت های 
قبلی این سریال در 2۰ سال گذشته بهره می گیرد و 

چیزی عمومی و معاصر ارائه می دهد«.

سکانس

عبدالجبارکاکایی
خدا یک شب تو را در سینه من زاد باور کن
یقینی در گمان پیچید و دستم داد باور کن

تو مثل هرچه هستی در درون من نمی گنجی
مرا ویرانه کردی خانه ات آباد باور کن

اگرچه بر دلم بارید طوفان عظیم شک
پلی بین دل ما بود از پولاد باور کن
نمی فهمم زبان واژه های آتشینت را

رهایی مثل یک آشوب، یک فریاد باور کن
تو از نسل عقیم گریه های رفته از یادی

که تنهایی تو را در چشم هایم زاد باور کن
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دستکش
به خودم که می آیم، 2۰ دقیقه بیشــتر گذشته است . همینطور به یک نقطه خیره 
شده و حواسم به کلی از دنیا منقطع شده بود. تازه آن هم آقای راننده به یادم آورد. 
طفلی در میان این همه بی حواسی مردم و البته خودش، یادش مانده بود که گفته ام 
کجا می خواهم بروم. به زرتشــت که رســیده بودیم، انگار که فیوزی بالا زده باشد، 
ذهنش تق صدا داده و سربند حرف هایی که قبلا زده بودیم، یادش آمده بود، اینجا 
همان جائی است که من باید پیاده می شدم . یعنی اینکه در میان این جماعت هنوز 
هم هستند عده ای که یک  چیزی دارند به نام تعهد که حتی اگر خودشان غرق هم 

بشوند باز این تعهد مثل طوق روی گردنشان حک شده است.
این روزها آدم ها توی هپروتند؛ کم گیر می آید کسی که حواسش باشد. یک هو هر 
کدام  از این جماعت که اسمش را گذاشته اند کارگر، می رود توی فکر. غرق می شود 
توی خیالات خودش و گاه در کوچه پس کوچه های آن شــهر شلوغ، گم می شود. 
اصغر هم همین طور بود. قبل از اینکه دستکش هایش را آویزان کند و برود، هزار جا 
رفته بود و به هزار نفر هم رو زده بود اما گویا گره ای که توی زندگی اش افتاده بود، 
خیال باز شدن نداشت. رفقایش می گفتند: دخل و خرجش به هم نمی خواند اما اگر 
حقوقش را طوری بالا می بردند که می شد از عهده مخارج برآمد، بعید بود این کار 
را بکند! می گفتند: فشار زندگی کمرش را شکسته و دیگر توان بلند شدن نداشت. 

اصغر یک روز دست کش ها را گذاشته بود و رفته بود. دست کش ها را گذاشته بود که 
هر کس دید، یادش باشد یک آدمی اینجا بوده که آرد ها را بیخته و الکش را آویخته 

است . او رفت و لا به لای کوچه های شلوغ ذهن گم شد.
حمیدرضاعظیمی

قاب

بــا ورود به عصر جدیــدی از اقتصاد دیجیتال، 
مفهوم ذخایر اســتراتژیک بیــت کوین خود را 
به عنوان یک واقعیت جــذاب و چالش برانگیز 
معرفی کرده اســت. در حال حاضر، تحلیلگران 
و سیاســت گذاران به شدت در حال بررسی این 
موضوع هســتند که آیا می تــوان از بیت کوین 
به عنوان دارایی ذخیــره ای برای تقویت اقتصاد 
جهانی استفاده کرد یا خیر. با توجه به تحولات 
اخیر، قرار است ترامپ در ۱۰۰ روز اول ریاست 
جمهوری خود بــا صدور دســتورات اجرایی، 
اقداماتــی در جهت ایجاد ذخیره اســتراتژیک 
بیت کوین به عنوان راهی برای تغییر نظام پولی 
ایالات متحده انجام دهد.دونالد ترامپ قصد دارد با 
صدور یک فرمان اجرایی، ارزهای دیجیتال را به 
اولویت ملی تبدیل کند. این اقدام شامل تغییرات 
بانکی، تشکیل شورای ویژه و همکاری نهادهای 
نظارتــی با صنعت کریپتو خواهــد بود. آیا این 
فرمان نقطه عطفی برای کریپتو خواهد بود؟ در 
این مجال به این موضوع خواهیم پرداخت.ترامپ 
خود را رئیس جمهور کریپتو می داند و صراحتاً 
اعلام کرده که قصد دارد این صنعت را توســعه 
دهد و سیاســت های حامی ارزهای دیجیتال را 
وعده داده اســت. او از برنامه هایی برای کاهش 
محدودیت هــای مربوط به فــروش توکن های 
جدید و تســهیل ارتباطات بین شــرکت های 
کریپتو و موسسات مالی سنتی خبر داده است. 
این در حالی اســت که دولــت بایدن پیش تر 
تلاش کرده بود این صنعــت را تحت مقررات 
سخت گیرانه ای قرار دهد تا از وقوع بحران های 
مالی احتمالی جلوگیری کند.حالا مدیران ارشد 
صنعت ارزهای دیجیتال که از حامیان ترامپ در 
کمپین انتخاباتی او محسوب می شدند محسوب 
می شوند پیشنهادهای خود را به دیوید ساکس 
مشاور ارزهای دیجیتال ترامپ ارائه کرده اند. این 
پیشنهادها احتمالاً نقش مهمی در سیاست های 
آتی این حوزه ایفا خواهند کرد. تغییرات بانکی 
بزرگ در راه است. به گزارش واشنگتن پست این 
فرمان اجرایی ممکن است شامل موارد زیر باشد. 
جلوگیری از محدودسازی بانکی فعالان ارزهای 
دیجیتال و لغو سیاست های حسابداری بانکی 

که بانک ها را ملزم به ثبت دارایی های دیجیتال 
به عنوان بدهی می کند.

و اما ذخیره اســتراتژیک بیت کوین می تواند به 
طرز عمده ای بر سیستم های پولی جهانی تأثیر 
بگذارد. ذخیره بیت کوین همچنین می تواند به 
دولتمردان کمک کند تا دلار را پایدار نگه دارند 
و به عنوان پوشش ریسک اقتصادی عمل کند. 
ازآنجایی که عرضه بیت کوین ثابت اســت، این 
دارایی می تواند در برابر هجوم تورم مقاومت کند 
و درعین حال به تقویت جایگاه دلار در بازارهای 
جهانی کمک کند. تغییراتی که در شــیوه های 
پس انداز، هزینه و تجارت مردم رخ خواهد داد، 
می تواند به ســرعت بر همه ابعاد اقتصادی تأثیر 
بگذارد و بدین ترتیب کنترل بانک های سنتی 
بر دارایی ها و جریان های مالی را به چالش بکشد.

چالشهایامنیتیونظارتی
اما بحــث تنها به مزایای ایــن ذخیره محدود 
نمی شــود. یکــی از بزرگ تریــن چالش هــا، 
ریســک های امنیتی بیت کوین است. کنترل و 
مدیریت بیت کوین به دلیل ماهیت غیرمتمرکز 
آن، مشــکلاتی را بــه همراه خواهد داشــت. 
بانک های مرکزی نمی تواننــد به طور کامل بر 
بیت کوین نظارت داشــته باشــند و درنتیجه 
نوســانات قیمت آن می تواند مدیریت ذخیره 
اســتراتژیک را پیچیده کند. همچنین، افزایش 
اســتفاده از بیت کوین برای تســویه معاملات 
بین المللی می تواند سلطه دلار را به خطر بیندازد 
و درنهایت باعث سرعت بخشیدن به هایپر بیت 

کوینزیشن شود.
نیازبهتغییردرچارچوبهاینظارتی

در این راســتا، مقررات فعلی دربــاره رمزارزها 
نیازمند به روزرسانی هستند. ایالات متحده ممکن 
اســت از ذخیره بیت کوین به عنوان ابزاری برای 
جذب بیشتر دلارهای خارجی استفاده کند. این 
اقدام می تواند راهی برای تسریع تغییرات جهانی 
در نظام هــای پولی باشــد و درنهایت بر قدرت 

اقتصادی ایالات متحده تأثیر بگذارد.
ذخایراستراتژیکوآیندهاقتصادی

ایجاد یک ذخیره استراتژیک بیت کوین می تواند 

قــدرت ایالات متحــده بر نظام پولــی خود را 
تحت الشعاع قرار دهد. به طور خاص، کشورهایی 
که به بیت کوین روی می آورند ممکن است به طور 
فزاینده ای از دلار مستقل شوند و این امر می تواند 
منجر به کاهش اهمیت دلار در تجارت جهانی 
شود. درنتیجه، کسب وکارها و افراد بیشتری به 
سمت بیت کوین به عنوان یک روش جدید برای 

انجام معاملات سوق داده خواهند شد.
بررسینهادهایقانونی

در حال حاضر، تحلیلگران و کارشناسان حقوقی 
دربــاره امکان ایجاد ذخیره بیت کوین توســط 
ترامــپ و لزوم تصویب کنگــره در این زمینه، 
اختلاف نظر دارند. سناتور سینتیا لومیس اخیراً 
لایحه ای را به سنای ایالات متحده معرفی کرده 
که بر اساس آن بیت کوین به عنوان دارایی ذخیره 
برای فدرال رزرو پیشــنهاد می شود. این لایحه 
شــامل نکاتی کلیدی اســت؛ ازجمله تأسیس 
خزانه های امن بیت کوین و الزام دولت به خرید 5 

درصد از کل بیت کوین های صادر شده.
ریسکهاوچالشهایذخایربیتکوین

باوجود پتانســیل بالا، مخالفــان می گویند که 
بیت کوین هیچ اســتفاده ذاتی نــدارد و برای 
عملکرد اقتصاد ایالات متحده ضروری نیســت. 
همچنین، ناپایداری هــای تاریخی بیت کوین و 
آســیب پذیری کیف پول های رمــزارز در برابر 
حملات سایبری نیز ازجمله نگرانی هایی است 
کــه باید در نظر گرفته شــود. هرگونه دخالت 
دولتی در خرید یا فــروش بیت کوین می تواند 
تأثیر قابل توجهی بر قیمت آن بگذارد و این خود، 
خطرات جدیدی به اقتصاد جهانی اضافه می کند.
ذخایر استراتژیک بیت کوین به عنوان یک ایده 
قابل توجه در دنیای مالی مدرن، به طور هم زمان 
دارای مزایا و چالش هایی است که نیازمند توجه 
جدی سیاســت گذاران و اقتصاددانان اســت. 
احتمالاً آینده اقتصــاد جهانی تحت تأثیر این 
ذخایر قرار خواهد گرفت و شــکل های جدید 
مدیریت مالی در افق خواهد بود. برای اینکه آیا 
این تغییرات به سود منافع عمومی خواهد بود یا 
خیر، نیاز به سنجش عمیق و مستمر وجود دارد.

ترامپبابیتکوین،نظامپولیرادگرگونمیکند؟

تغییرات بانکی بزرگ در راه است

نگاه کاهش فشار خون با ۵ دقیقه ورزش

فشــار خون در دانش پزشــکی به مقدار فشاری 
گفته می شود که توسط خون در جریان، به دیواره 
رگ ها وارد می آید و یکی از علائم حیاتی اســت. 
فشار یک مفهوم فیزیکی اســت، مقصود از فشار 
اشــاره به »قدرت« یک مایع متحرک است. فشار 
خون در نواحی نزدیک قلب، بیشتر و نسبت فاصله 
گرفتن از قلب کم تر می شــود. فشار خون طبیعی 
را زیــر ۱2۰ میلی متر جیوه سیســتولیک و 8۰ 
میلی متر جیوه دیاستولیک عنوان می کند. با این 
حال، فشــار خون به طور طبیعی تغییر می کند، 
واقعیتی که متخصصان قلب و عروق هنگام نوشتن 
Na�  مطالبی در مورد تغییر فشار خون در نشریه

ture در مارس 2۰۱3 کشف کردند این است که 
»فشار خون با نوسانات کوتاه مدت که در طی 2۴ 
ســاعت اتفاق می افتد )تغییرات ضربان به ضربان، 
دقیقه به دقیقه، ســاعت به ساعت و روز تا شب( 
و همچنین با نوســانات طولانی مدت که در مدت 
زمان طولانی تــر )روزها، هفته ها، ماه ها، فصول و 

حتی سال ها( اتفاق می افتد، مشخص می شود« 
 )AHA( از ســال 2۰۱۷، انجمن قلب آمریــکا
توصیه کرده اســت که افراد مبتلا به فشــار خون 
بــالا به جای اینکه برای فشــار خــون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه تحت درمان قرار بگیرند، باید برای 
فشار خون 8۰/۱3۰ میلی متر جیوه تحت درمان 
قرار گیرند. آنها همچنین گروه »پیش پر فشاری 
خــون« را از دامنه ۱2۰-۱39 / 8۰-89 میلی متر 
جیوه حذف کردند. میزان فشــار خون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه اکنون همانند گذشــته به عنوان 
فشــار خون مرحله II و نه مرحله I در نظر گرفته 

می شود.

ورزشوفشارخون
پژوهش های جدید نشــان می دهد که اگر روزانه 
کمی بــه فعالیت بدنــی خود ماننــد پیاده روی 
در ســربالایی یا بالا رفتن از پله هــا اضافه کنیم، 
احتمالا می توانیم به کاهش فشــار خون  خود نیز 

کمک کنیم.

نتایــج یک تحقیــق نشــان داد کــه در محیط 
آزمایشگاهی، فقط 5 دقیقه فعالیت در روز، به طور 
بالقوه فشــار خون را کاهش می دهــد. همچنین 
جایگزیــن کــردن رفتارهای بی تحرک بــا 2۰ تا 
2۷ دقیقــه ورزش در روز )از جملــه پیاده روی در 
ســربالایی، بالا رفتــن از پله، دویــدن و دوچرخه 
سواری( نیز منجر به کاهش فشار خون خواهد شد.

پژوهشگران می گویند »فشــار خون بالا یکی از 
بزرگترین مشــکلات ســلامتی در سراسر جهان 
اســت، اما بر خلاف برخی از علل اصلی مرگ ومیر 
قلبی عروقی، ممکن اســت علاوه بر دارو، راه های 
نسبتا در دسترسی برای مقابله با آن وجود داشته 

باشد.«
فشــار خون بالا یا افزایش مداوم فشــار خون که 
۱.28 میلیــارد بزرگ ســال در سراســر جهان را 
تحت تاثیر قرار می دهد، می تواند منجر به ســکته 
مغزی، حمله قلبی، نارسایی قلبی، آسیب کلیوی 
و بســیاری از مشکلات ســلامتی شود و به دلیل 
نداشــتن علائم، اغلب به عنوان »قاتل خاموش« 

توصیف می شود.
این تیم تحقیق داده های سلامتی ۱۴ هزار و ۷۶۱ 
داوطلــب در پنج کشــور را تجزیه وتحلیل کرد تا 
ببیند که چگونه جایگزیــن کردن یک نوع رفتار 
حرکتــی با دیگــری در طول روز با فشــار خون 

مرتبط است.
هر شــرکت کننده از یک دســتگاه شتاب ســنج 
پوشیدنی روی ران خود، برای اندازه گیری فعالیت 
و فشار خون خود در طول شبانه روز استفاده کرد.

این یافته که نشــان داد انجام حداقل پنج دقیقه 
ورزش اضافــی در روز می تواند با فشــار خون به 
میزان قابل توجهی پایین تر همراه باشــد، تاکید 
می کند کــه حرکات کوتاه مدت با شــدت بالاتر، 
چقــدر می تواند برای مدیریت فشــار خون موثر 

باشند.
پژوهشــگران دریافتند کــه جایگزینی رفتارهای 
بی تحــرک با 2۰ تــا 2۷ دقیقــه ورزش در روز، 
می تواند بطور بالقوه بیماری قلبی عروقی را تا 28 

درصد در سطح جمعیت کاهش دهد.
این یافته های  نشان می دهد که برای اکثر مردم، 
ورزش کردن در مقایســه با اشکال کم تحرک تر 
ورزش مانند راه رفتن، کلید اصلی کاهش فشــار 

خون است.

نکته

   پیمان پرچمی  
   پزشک

   میلاد یزدان پور  
   تحلیلگر بازارهای مالی

قوت غالب ایرانی ها هنوز »نان« است
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مونا ربیعیان

تئاتر فجر 4۳ 
نباید از اصالت جشنواره تئاترِ فجرِ سواستفاده کرِد

همدلی| یکی از کارگردان های حاضر در بخش بعلاوه فجر چهل و ســومین جشنواره تئاتر فجر 
معتقد است نباید از اصالت این جشنواره سواستفاده کرد و برگزاری آن در همه مراحلش با چالش 

همراه باشد.
 نمایش »زنبورهای کارگر« به نویسندگی و کارگردانی علیرضا نجفی در بخش بعلاوه فجر چهل  

و سومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر در تماشاخانه جریان روی صحنه رفت.
علیرضا نجفی با اشاره به محتوای این نمایش گفت: »زنبورهای کارگر« در مورد چیزی است که 
همه می دانیم اما به آن عمل نمی کنیم. به عنوان زندگی کارمندی خطابش می کنیم اما فقط کارمند 
بودن نیست، خیلی از عواملی که باعث می شود آدم ها در جعبه زندگی کنند مثل زنبورها در کندو و 

تا آخر عمرشان متوجه نشوند زندگی چه بود و از زیبایی زندگی لذت نبرند.
به نوشته مهر او با اشاره به رقابتی شدن بخش بعلاوه فجر یادآور شد: رقابتی شدن بخش بعلاوه 
فجر به شــدت اهمیت داشت به طوری که الان واقعا سوال ایجاد می شود چرا این بخش از ابتدا 
رقابتی نبود؟ قطعا با این رقابتی شــدن اجراهای با کیفیت تری برای سال بعد آماده می شود و فکر 
می کنــم حتی می تواند از بخش اصلی قوی تر و با کیفیت تر پیش برود. شــاید برندگان هر ســاله 
بعلاوه فجر بتوانند برای ســال بعد در سالن های دولتی اجرا داشته باشند و کیفیت اجرایی در همه 

سالن های نمایشی بالا برود.
نجفی با اشــاره به اینکه جشنواره بین المللی تئاتر فجر عید هر سال تئاتر است، گفت: سال جدید 
تئاتر قطعا با جشــنواره بین المللی تئاتر فجر تحویل می شــود و این موضوع برای همه استان ها و 
شــهرها با ارزش است. اما ایجاد سالن های با کیفیت و نظارت کیفی شدیدتر از همه چیز در تئاتر 

مهم تر است.
این هنرمند تأکید کرد: همه هیجانات ناشی از جشــنواره از تحریم کردن جشــنواره تا گرفتن یا 
نگرفتــن جایزه، حتی از نظر بعضی ها لابی کردن ها و تقسیم جایزه ها بعد از مدتی تمام می شــود 
اما اهمیت جشنواره بین المللی تئاتر فجر به قوت خودش باقی مانده و خواهد ماند اما نباید از این 

اصالت سواستفاده کرد و برگزاری آن در همه مراحلش بی کیفیت و با چالش باشد.

همدلی: تهیه کننده فیلم »صیاد« در نشست این فیلم با گلایه از 
اکران فیلم ها در برج میلاد گفت: سالن برج میلاد برای کنسرت 
تعبیه شــده است و برای اکران فیلم  خوب نیست، در بخش های 

از فیلم صدای دیالوگ های بازیگران هم نمی آمد.
 نشســت فیلم »صیاد« به عنــوان اولین فیلم اکران شــده در 
جشنواره چهل وســوم با ۳۰ دقیقه تاخیر با اجرای اکبر نبوی برپا 

شد.
محمدرضــا  )کارگــردان(،  افشــار  جــواد  نشســت  ایــن  در 
شــفیعی)تهیه کننده(، عــلی ســرابی)بازیگر نقش شــهید صیاد 
شیــرازی(، رز رضوی)بازیگــر نقــش کارمنــد دفتر ریاســت 
جمهوری(، محمدرضا هدایتی)بازیگــر نقش یکی از فرماندهان 
ارتش(، نادر ســلیمانی)بازیگر نقش یــکی از فرماندهان ارتش(، 
ایــوب آقاخانی)بازیگــر نقــش یــکی از فرماندهــان ارتش( و 

موحدیان)تدوینگر فیلم( حضور داشتند.
در ابتدای این نشست محمدرضا شفیعی در پاس� به این پرسش 
که آیا قرار اســت از این فیلم سینمایی یک مینی سریال ساخته 
شــود، گفت: به هیچ عنوان قرار نیســت این فیلم به یک مینی 
سریال تبدیل شود ولی امیدوارم تیمی بتواند سریالی فاخر از این 

چهره ملی شهید صیاد شیرازی بسازد. 
او ادامــه داد: البته در ابتدا قرار بود یک ســریالی در تلویزیون با 
موضوع شهید صیاد شیرازی ساخته شود که متن فیلم نامه توسط 
آقای توحیدی نوشته شد و چندین نوبت هم بازنویسی شد اما به 
هر ترتیبی امکان ســاخت فراهم نشد. به هرحال ساخت فیلم  با 
مضامینی همچون شــهید صیاد شیرازی کار را دو چندان سخت 

می کند. 
شــفیعی خاطرنشــان  کــرد: اصل فیلــم  »صیاد« تــا عملیات 
بین المقدس بود اما ریتم و طولانی شدن فیلم کار را سخت کرد 
و مجبور شــدیم فیلم را کوتاه کنیم. مشکل ما تعدد دستگاه های 
فرهنگی یا نظامات  آنهاســت که گاها ، کار را برای ساخت فیلم 
ســخت می کند. اما ما با همه سختی ها توانستیم یک سال و نیم 

از زندگی شهید صیاد شیرازی را بسازیم. 
او بیان کرد: ســختی های ســاخت چنین فیلم هایی شــما را به 
این ســمت می برد که راجع به این ســوژه ها فیلم نسازید. آقای 
حاتمی کیــا کــه در این حوزه تخصص فــراوانی دارد یک بار از 

رنج نامه خود برای فیلم »چ« به من توضیحاتی داد.
به نوشــته ایســنا، این تهیه کننده با گلایه از سالن میلاد برای 
پخش فیلم تصریح کرد: ســالن میلاد محــلی برای اکران فیلم  
نیست و این ســالن برای کنسرت تعبیه شده است، صدای فیلم 
ما به خوبی در این ســالن پخش نشد. برخی از گوشه های سالن 
میلاد صــدای دیالوگ های ما نمی آمــد و فیلمی  مثل ما که ۱۶ 

صدا مختلف ترکیبی داشت خوب پخش نشد.
شــفیعی در خصوص شبیه ســازی واقعی صدای شخصیت های 
اصلی داســتان با هوش مصنوعی بیان کرد: امین شــریفی کار 
صدابــرداری ما را انجــام داد ولی ما تغییر صــدا نداریم و تغییر 
فرکانس در فیلم داریم. ایشــان بخش زیادی از صوت های صیاد 
شیرازی را جداسازی و به دستگاه داده و سعی کرده فرکانس های 
صدای شهید را در سکانس های مختلف پیاده کند و این تکنیک 

اولین بار در سینمای ایران رخ می دهد.
او در مورد بودجه فیلم نیز یادآور شــد: این فیلم  ارزان ترین فیلم 
در حوزه دفاع مقدس بوده اســت و این موضوع را با اطلاع دقیق 

عرض می کنم. 
این تهیه کننــده در مورد انتخاب علی ســرابی به عنوان بازیگر 
اصــلی فیلم گفت: یکی از شــانس های بزرگ مــا در این فیلم 
آشــنایی با علی سرابی بود. حتما شهید صیاد شیرازی در انتخاب 
ایشان به ما کمک کرد و علی سرابی هم علاقه خاصی به شهید 
صیاد شیرازی داشــت و راجع به این شهید بیشمار فیلم دیده بود 

و انتخاب علی ســرابی به نظرم انتخاب شهید صیاد بوده است.
شفیعی در پایان سخن گفت: آنچه در فیلم  صیاد  می بینید چیزی 
اســت که گروه تولید پای آن ایســتاده  و از آقای شاهسواری و 
فریدزاده ممنون هســتیم  که نگذاشتند درجشنواره اصلاحاتی به 

این فیلم وارد شود.
در بخش دیگری از این نشســت جواد افشار در مورد به تصویر 
کشیدن وحدت بین ارتش و ســپاه در این فیلم گفت: ساخت این 
فیلم  برای من یک توفیق بود و وحدت ارتش و سپاه یک بخشی 
از داســتان فیلم است اما سعی داشــتیم آگاهی بخشی راجع به 
وقایع اول انقلاب و جنگ را داشــته باشیــم و تاثیرگذاری افراد 
و خائنین را نشــان دهیم. صیاد محبوب ارتش و شخصیت های 
عالی رتبه کشــور بود و همچنین دانش نظامی اش زیاد بود و ما 
ســعی کردیم در مورد قهرمان نظامی کشور فیلم  بسازیم تا اگر 
یک روز بیگانگان یا حتی همســایگان ما هــم فیلم  را دیدند با 

شخصیت قهرمان ما آشنا شوند.
او در مورد شــخصیت پردازی ها در این فیلم و سفیدکردن شهید 
صیاد شیرازی گفت: این فیلم  براســاس روایت تاریخی اســت 
و سیاه و ســفید بودن شــخصیت ها براســاس واقعیت است. ما 
صیــاد شیرازی را در این  فیلم  ســفید  نکردیم و ضمن اینکه این 
شــهید نقطه تاریکی  در زندگی شخصی خود ندارد. ضمن اینکه 
فقط شــهید صیاد شیرازی در این فیلم هدف  نیســت بلکه چند 

شخصیت تاریخی دیگر نیز مورد بررسی قرار می گیرد.
این کارگردان در مورد استفاده از هوش مصنوعی در صداگذاری 
شخصیت های فیلم نیز گفت: تکنولوژی که در امور صدا و صدای 
بازیگران اتفاق افتاد با استفاده از هوش مصنوعی است، این کار 
ریسک بزرگی داشت و متاسفانه صدای سالن میلاد خوب نبود و 
تاثیر منفی بر روی کار ما گذاشــت، با این وجود قطعا اصلاحاتی 
باید در این زمینه داشــته باشیم. البته سعی کردیم صدای شهید 
صیاد را به علی ســرابی اضافه کنیم که نیمی از این صدا شــبیه 
سازی شــده بود که اتفاقا بازخورد خانواده شهید هم بسیار برای 
هوش مصنوعی خوب بود و آنها تاکید داشــتند که نسبت به این 

صداگذای منقلب شدند.
افشــار در مور انتخاب مارال بنی آدم افزود: ایشان به خاطر بازی 
خوبش انتخاب شــد نه اینکه نسبتی با علی سرابی دارد، هرچند 
که باوجود او توانستیم صحنه های راحت تری را به تصویر بکشیم 
و بازخورد خانواده شــهید صیاد هم از انتخاب ایشان خوب بود و 
تاثیرگذاری خوبی بین علی سرابی و مارال بنی آدم وجود داشت

علی سرابی بازیگر نقش شــهید صیاد شیرازی نیز در بخشی از 
این نشســت راجع به انتخاب این نقش گقت: نقش زمانی که به 
من پیشــنهاد شد بسیار برایم شگفت انگیز بود، در مسیر شناخت 
این  شــهید با بسیاری از فرماندهان ارتش گفت وگو کردم و همه 
در ایــن  میان یک نکتــه را متذکر می شــدند و آن این بود که 
می دانی نقش چه کسی را می خواهی بازی کنی؟ همه مشــترکا 
یــک نکته را می گفتند که علی صیاد شیرازی یک انســان نبود 

بلکه او یک فرشــته ای بود که خیلی زود از میان ما رفت.
در ادامه این نشســت موحدیان تدوینگر فیلم »صیاد« نکاتی را 
اشــاره و بیان کرد: امیدوارم ریتم فیلم را دوست داشته  باشید اما 
ما به خاطر محدودیت زمانی ۴۰دقیقه فیلم را در همین نســخه 
نهایی کوتاه کردیم. خیــلی روی تدوین  کار کردیم ولی باز باید 

ببینیم مخاطب چه می پسندد شاید ریتم تغییر کند.
محمدرضــا هدایتی یکی دیگــر از بازیگران ایــن فیلم دقایق 
کوتاهی به نکاتی اشــاره کــرد و گفت: امیدوارم تماشــاچی با 
این فیلم ارتباط بگیرد، زیرا ســختی های زیادی بر سر این فیلم 
کشیدیــم. نقش من ترکیب چند شــخصیت در ارتش بود که در 

قالب این نقش ایفا شد.
در ادامه رز رضوی نیز بازیگر دیگر این فیلم افزود: تدوین نهایی 
این فیلم  را امروز با شما دیدم و فیلم به نظر خوب بود، من برای 
حضــور در این فیلم درنگ نکردم چــون پدرم یک جانباز ارتش 
هســتند و از این رو تمام لحظاتی کــه مربوط به دفاع مقدس و 
جنگ اســت برای من بسیار ارزشــمند است و یک  عرق ملی به 

این موضوع دارم.
نادر ســلیمانی بازیگر فیلم با گلایه از برخی سوالات خبرنگاران 
گفت: قبل از هرچیزی از اصحاب رســانه می خواهم ســوالات 
بهتری بپرسند. هیچکدام از بچه های ما نزدیک به تیپ نبودند و 

این موضوع نباید به ما نسبت داده شود.
او ادامه داد: هوای کرمانشاه بسیار سرد بود و فیلمبرداری در آنجا 
خیلی سخت گذشت ولی همه به خاطر شهید صیاد با جون و دل 

و قلب شان کار کردند.
ایــوب آقاخانی بازیگر دیگر این فیلم به عنوان آخرین نفر نکاتی 
را در مورد فیلم  گفت: زحمت و فرسایش زیادی پشت این  فیلم 

بود، همه با تمام وجود این  را حس  کردیم.
او ادامه داد: من همواره با افتخار هر پروژه ای که آقای شــفیعی 
در آن سهم داشته باشند جواب مثبت می دهم  اما این فیلم  برایم 
متفاوت بود و وقتی جواد افشــار به من گفت ســریعا پذیرفتم و 

اولین بازیگر این فیلم  شدم.
این بازیگر تاکید کرد: یک ماجرا همیشــه برای من مهم است ما 
جز هنرمند بودن باید به ثبت تاری� معاصر کشورمان هم اهتمام 

داشته باشیم.
امروز در ایــن بزنگاه فیلم های همچــون »صیاد«  یک  ضرورت 
است و منظور من ژانر دفاع مقدس و جنگ  نیست بلکه هر عطف 
مهم و تاریخی در این  مملکت اســت  کــه ممکن تفسیر به رای 
درســتی از آن نشود و من بدون  متر کردن هر نقشی در این  فیلم 

و هرجایی که پروژه ملی باشــد با افتخار حضور خواهم داشت.
نکته جالب در این نشســت حضور محمدرضا شریفی نیا بود.

در نشست »صیاد« فیلم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر چه گذشت؟

جانفشانی های ارتش و تاثیرِ خائنین در تاریخ جنگ

نگاهنگاه

پس از 2۰ سال بررسی؛

مل گیبسون »رستاخیز مسیح« را به 
زودی شرِوع می کند

همدلی: مل گیبســون قصد دارد در ماه مارس )اســفند( 
فیلمبرداری »رستاخیر مسیح« را آغاز کند.

 به نقل از ورلد آف ریل، در حالی که مل گیبســون چندی 
پیش گفته بود که مطمئن نیســت تولیــد دنباله »مصائب 
مسیح« را چه زمانی آغاز کند، حالا به نظر می رســد که نه 
تنها پیش تولید فیلم آغاز شده، بلکه ممکن است دوربین ها 

نیز به زودی روشن شوند.
مل گیبسون همین هفته پیش گفته بود: تاری� شروع ندارم 
فقط باید پیش تولید را شــروع کنم و ببینم چه می شــود. 
اکنون یک بیانیه مطبوعاتی روشــن کرده که جیم کاویزل، 
که بازیگر فیلم »مصایب مسیح« بود و نقش خود را در نقش 
عیسی در قسمت دوم هم بازی خواهد کرد، یک ماه دیگر با 

شروع تولید »رستاخیز« جلوی دوربین خواهد رفت.
گیبسون به طور مداوم فیلمبرداری »رستاخیز« را به تعویق 
انداخته اســت. این فیلم قرار بود ســال ۲۰۲۳ فیلمبرداری 
شود، سپس به ســال ۲۰۲۴ موکول شد و آخرین بار سال 
۲۰۲۵ برای ســاخت آن مطرح شد. وی تقریباً ۲ دهه است 

که به دنباله فیلم بزرگ سال ۲۰۰۴ خود فکر می کند.
یکی از مســایل کلیدی کــه موجب تعویــق چندین باره 
»رستاخیز« شــد موضوع فیلمنامه بود و اینکه کدام نسخه 
برای فیلم اســتفاده می شود. از سال ۲۰۱۶، گیبسون همراه 
برادرش دونال و راندال والاس، فیلمنامه نویس »شــجاع 
دل« با جدیت برای نوشتن فیلمنامه کار کردند و حداقل ۶ 
پیش نویس فیلمنامه وجود دارد، اما گیبسون به تازگی تایید 

کرد که فیلمنامه نهایی نوشته شده است.
در فیلم »رســتاخیز مسیح« داستان بر ۲۴ ساعت از زندگی 
عیــسی مسیح و وقایعی که در ۳ روز بین مصلوب شــدن 
و رســتاخیز او رخ داده، متمرکز است. گیبسون »رستاخیز« 
را یک ســفر اثیری با رفتن عیسی به »قلمروهای دیگر« 

توصیف کرده است.
»مصائب مسیح« که ســال ۲۰۰۴ اکران شد، با بودجه ۳۰ 
میلیون دلاری شــکل گرفت و ۶۱۲ میلیون دلار فروخت و 
آن را به یکی از موفق ترین فیلم های مســتقل تاری� بدل 

کرد.

گیرم که به هر حال مرا برده ای از یاد
گیرم که زمان خاطره ها را به فنا داد

گیرم نه تو گفتی، نه شنیدی، نه تو بودی
آن عاشق دیوانه که صد نامه فرستاد

با آن همه دلبستگی و عشق چه کردی
یک بار دلت یاد من خسته نیفتاد

یعنی به همین راحتی از عشق گذشتی
یک ذره دلت تنگ نشد خانه ات آباد؟ 
این بود جواب من دل خسته ی عاشق

شیرین رقیبان شده ای از لج فرهاد
باشد گله ای نیست خدا پشت و پناهت
احوال خودت خوب دمت گرم دلت شاد
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